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EDITORIAL

La situació del sistema públic de Justícia al nostre 
país és molt preocupant. No descobreixo res de nou, 
però una de les tasques dels consells i els col·legis 
de l’advocacia és maldar perquè els poders públics 
prenguin consciència de la necessitat de trobar solu·
cions amb urgència a la situació de col·lapse i paràlisi 
actual. Per això, tal com llegireu en aquest número 
de Món Jurídic i com s’escenifica en la fotografia de 
portada, reclamem un pacte d’estat per la Justícia. 

Els col·legis de l’advocacia de Madrid i de Barcelona, 
els dos col·legis amb major nombre de persones col·
legiades a tot l’Estat, impulsem un manifest que expli·
ca clarament la diagnosi i les potencials millores que 
es requereixen. Us animem a llegir·lo i firmar·lo, per tal 
de poder remetre’l a totes les administracions implica·
des vehiculant així les demandes de tot el sector.

Les conseqüències de la pandèmia s’han sumat 
a una successió de vagues per part de diferents 
operadors jurídics, que han derivat en un context 
inestable. Per aquest motiu, afirmem que la prope·
ra legislatura a les Corts Espanyoles, sorgida de les 
eleccions d’aquest mes de juliol, ha de ser ·sens 
dubte!· la legislatura de la Justícia. Com a pilar fona·
mental d’un Estat de Dret que, a totes llums, ara no 
li dedica ni l’atenció ni els recursos que mereix. S’hi 
ha de posar remei de manera urgent, des del dia a 

dia en els jutjats fins a les condicions amb les que 
treballa l’advocacia que també exerceix en el Torn 
d’ofici i la justícia gratuïta.

La pròpia convocatòria electoral ha obligat a deixar 
en via morta, per ara, reformes legals que eren molt 
necessàries; s’han quedat sense aprovar més de 
60 lleis, 25 d’elles procedents de decrets·llei que ja 
estan en vigor i d’altres vuit aprovades pel Govern 
central. N’hi ha de tots els àmbits (Seguretat Nacio·
nal, Salut, Eficiència Digital, Cinema, Dret de Defen·
sa, etcètera), així com de transposicions pendents de 
directives europees. No cal ser jurista per entendre 
que aquest cúmul de circumstàncies provoquen inse·
guretat jurídica vers la ciutadania.

En aquest sentit, reivindiquem el paper essencial 
que té l’advocacia, com a garant dels drets dels jus·
ticiables. És sabut que, en aquest propòsit de vetllar 
pels drets de la ciutadania, els grups parlamentaris 
i el poder executiu comptaran amb la nostra lleialtat 
perquè el compromís per una Justícia de qualitat i al 
servei de la ciutadania sigui una realitat. No pot ser 
d’una altra manera perquè, com a col·lectiu professi·
onal, aquesta fita és la nostra raó de ser. 

Ha arribat l’hora. L’hora de la Justícia. Solucions i 
millores, ja!

Susana Ferrer, 
Vicedegana de la Junta de Govern 

i directora de la Revista Món Jurídic  L’HORA DE LA JUSTÍCIA                                                                
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Ley por el Derecho a la Vivienda. 
Ley 12/2023, de 24 de mayo

Código legal con un detallado índice analítico para facilitar la 
búsqueda por temas. 

Esta nueva norma regula el contenido básico del derecho 
de propiedad de la vivienda en relación con su función 
social y modifica numerosas leyes: la Ley 29/1994, 
de 24 de noviembre, de Arrendamientos Urbanos, 
la Ley 35/2006, de 28 de noviembre, del Impuesto sobre la 
Renta de las Personas Físicas y de modificación parcial de 
Otras Leyes Tributarias, el Texto Refundido de la Ley regu-
ladora de las Haciendas Locales, el Texto Refundido 
de la Ley de Suelo y Rehabilitación Urbana, la Ley 1/2000, 
de 7 de enero, de Enjuiciamiento Civil, y el Real Decreto-
Ley 6/2022, de 29 de marzo, por el que se adoptan Medidas 
Urgentes en el Marco del Plan Nacional de Respuesta 
a las Consecuencias Económicas y Sociales de la Guerra 
en Ucrania.

Dos publicaciones para estar al día de los aspectos más 
relevantes de la nueva Ley por el Derecho a la Vivienda

En esta práctica Guía, se analizan los diferentes aspectos 
del Derecho, las nuevas cuestiones administrativas y las 
importantes reformas en las Leyes de Arrendamientos 
Urbanos, Enjuiciamiento Civil, IRPF y otras leyes. 

Se expone la normativa, cuadros comparativos de las 
modificaciones, artículos doctrinales de varios autores, 
esquemas prácticos y formularios adaptados a la nueva Ley.     

Guía práctica de la Ley 12/2023, 
de 24 de mayo, por el Derecho a la Vivienda

¿Qué contiene el pack?

Análisis de las cuestiones más relevantes sobre la nueva Ley por el Derecho a la Vivienda

Guía práctica Ley por el 
Derecho a la Vivienda + Código legal

Oferta Especial MonJuridic

55,45€
+ IVA

PRECIO OFERTA

68,90€
PRECIO GENERAL

+ IVA

Departamento Jurídico de Sepín

Oferta válida hasta el 01/07/2023

https://bit.ly/LeyVivienda23

¿Lo quieres?



Actualitat

NOVETATS
LEGISLATIVES

SELECCIÓ  DE NORMATI-
VA DIVERSA (DES DEL 10 DE 
MAIG FINS AL 28 DE JUNY DE 
2023 – ORDRE CRONOLÒGIC:

 
 Ley 6/2023, de 3 de mayo, 

de modificación de la Ley 
8/2022, sobre el uso y el apren-
dizaje de las lenguas oficiales 
en la enseñanza no universita-
ria. BOE núm. 121  22/05/2023

 
 Ley 8/2023, de 12 de mayo, 

de medidas urgentes para la 
reducción de la temporalidad, de 
fomento de la promoción inter-
na y de agilización de la cober-
tura de puestos de trabajo con 
funcionarios de carrera. BOE 
núm. 134  06/06/2023

 
 Ley 9/2023, de 19 de mayo, 

de medidas extraordinarias 
y urgentes para afrontar la 
situación de sequía excepcio-
nal en Cataluña. BOE núm. 134  
06/06/2023

 
 Ley 12/2023, de 24 de 

mayo, por el derecho a la 
vivienda. BOE núm. 124  
25/05/2023

 
 Ley 13/2023, de 24 de 

mayo, por la que se modifican 
la Ley 58/2003, de 17 de dici-
embre, General Tributaria, en 
transposición de la Directiva (UE) 

2021/514 del Consejo de 22 de 
marzo de 2021, por la que se 
modifica la Directiva 2011/16/
UE relativa a la cooperación 
administrativa en el ámbito 
de la fiscalidad, y otras nor-
mas tributarias. BOE núm. 124  
25/05/2023

 
 Real Decreto-ley 4/2023, 

de 11 de mayo, por el que se 
adoptan medidas urgentes en 
materia agraria y de aguas en 
respuesta a la sequía y al agra-
vamiento de las condiciones 
del sector primario derivado 
del conflicto bélico en Ucrania 
y de las condiciones climatoló-
gicas, así como de promoción 
del uso del transporte público 
colectivo terrestre por parte 
de los jóvenes y prevención de 
riesgos laborales en episodios 
de elevadas temperaturas. BOE 
núm. 113  12/05/2023

 
 Real Decreto 332/2023, de 

3 de mayo, por el que se regula 
la compensación al transporte 
marítimo y aéreo de mercan-
cías con origen o destino en 
Ceuta y Melilla. BOE núm. 118  
18/05/2023

 
 Real Decreto 333/2023, de 

3 de mayo, por el que se modifica 
el Real Decreto 1615/2009, de 26 
de octubre, por el que se regula la 
concesión y utilización del distin-
tivo «Igualdad en la Empresa». 
BOE núm. 118  18/05/2023

 
 Real Decreto 335/2023, de 

3 de mayo, por el que se regu-
la la concesión directa de una 
subvención a la Cámara Oficial 
de Comercio, Industria, Servicios 
y Navegación de España para el 
desarrollo de la red de Oficinas 
Acelera Pyme en las Cámaras de 
Comercio, en el marco del Plan 
de Recuperación, Transforma-
ción y Resiliencia. BOE núm. 113  
12/05/2023

 
 Real Decreto 364/2023, de 

16 de mayo, por el que se esta-
blecen las bases de desarrollo de 
la normativa de la Unión Europea 
de sanidad animal, en lo relativo 
a las obligaciones de vigilancia 
del titular de la explotación y al 
plan sanitario integral de las ex-
plotaciones ganaderas, y por el 
que se modifican varias normas 
de ordenación ganaderas. BOE 
núm. 117  17/05/2023

 
 Real Decreto 365/2023, de 

16 de mayo, por el que se modifi-
ca el Real Decreto 1528/2012, de 
8 de noviembre, por el que se es-
tablecen las normas aplicables a 
los subproductos animales y los 
productos derivados no destina-
dos al consumo humano. BOE 
núm. 117  17/05/2023

 
 Real Decreto 366/2023, de 

16 de mayo, por el que se esta-
blecen las bases reguladoras para 
la concesión de subvenciones 
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a la cooperación para la prepa-
ración y ejecución de proyectos 
de innovación de interés gene-
ral llevados a cabo por grupos 
operativos supraautonómicos 
de la Asociación Europea para 
la Innovación en materia de 
productividad y sostenibilidad 
agrícolas (AEI-Agri). BOE núm. 
117  17/05/2023

 
 Real Decreto 367/2023, de 16 

de mayo, por el que se modifican 
dos reales decretos de bases regu-
ladoras de ayudas y subvenciones 
relativas al Plan de Impulso de la 
Sostenibilidad y Competitividad 
de la Agricultura y la Ganadería 
y a la bioseguridad en el ámbito 
del transporte por carretera de 
ganado y en el de viveros, en el 
marco del Plan de Recuperación, 
Transformación y Resiliencia. 
BOE núm. 117  17/05/2023

 
 Real Decreto 368/2023, de 

16 de mayo, por el que se modifica 
el Estatuto de la Agencia de In-
formación y Control Alimentarios, 
O.A., aprobado mediante el Real 
Decreto 227/2014, de 4 de abril; y 
el Real Decreto 66/2015, de 6 de 
febrero, por el que se regula el ré-
gimen de controles a aplicar por 
la Agencia de Información y Con-
trol Alimentarios, previstos en la 
Ley 12/2013, de 2 de agosto, de 
medidas para mejorar el funcio-
namiento de la cadena alimenta-
ria. BOE núm. 117  17/05/2023

 
 Real Decreto 369/2023, de 

16 de mayo, por el que se regulan 
las servidumbres aeronáuticas de 
protección de la navegación aérea, 
y se modifica el Real Decreto 
2591/1998, de 4 de diciembre, 
sobre la ordenación de los aero-

puertos de interés general y su 
zona de servicio, en ejecución 
de lo dispuesto por el artículo 
166 de la Ley 13/1996, de 30 de 
diciembre, de Medidas Fiscales, 
Administrativas y del Orden So-
cial. BOE núm. 131  02/06/2023

 
 Real Decreto 370/2023, de 

16 de mayo, por el que se modi-
fica el Real Decreto 1851/2009, 
de 4 de diciembre, por el que se 
desarrolla el artículo 161.bis de la 
Ley General de la Seguridad Social 
en cuanto a la anticipación de la 
jubilación de los trabajadores 
con discapacidad en grado igual 
o superior al 45 por ciento. BOE 
núm. 117  17/05/2023

 
 Real Decreto 371/2023, 

de 16 de mayo, por el que se 
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desarrolla el régimen jurídico 
del complemento económico 
establecido en el artículo 210.2 
del texto refundido de la Ley 
General de la Seguridad Social, 
aprobado por el Real Decreto 
Legislativo 8/2015, de 30 de oc-
tubre. BOE núm. 117  17/05/2023

 
 Real Decreto 376/2023, de 

23 de mayo, por el que se modi-
fica el Real Decreto 498/2020, de 
28 de abril, por el que se desarro-
lla la estructura orgánica básica 
del Ministerio de Educación y 
Formación Profesional. BOE 
núm. 123  24/05/2023

 
 Real Decreto 400/2023, 

de 29 de mayo, de disolución 
del Congreso de los Diputados 
y del Senado y de convocatoria 
de elecciones. BOE núm. 128  
30/05/2023

 
 Real Decreto 406/2023, de 

29 de mayo, por el que se modi-
fican el Real Decreto 266/2021, 
de 13 de abril, por el que se 
aprueba la concesión directa 
de ayudas a las comunida-
des autónomas y a las ciuda-
des de Ceuta y Melilla para 
la ejecución de programas de 
incentivos ligados a la movi-
lidad eléctrica (MOVES III) en 
el marco del Plan de Recupe-
ración, Transformación y Resi-
liencia Europeo; el Real Decreto 
1124/2021, de 21 de diciembre, 
por el que se aprueba la con-

cesión directa a las comunidades 
autónomas y a las ciudades de 
Ceuta y Melilla de ayudas para la 
ejecución de los programas de 
incentivos para la implantación 
de instalaciones de energías re-
novables térmicas en diferentes 
sectores de la economía, en el 
marco del Plan de Recuperación, 
Transformación y Resiliencia; y 
el Real Decreto 263/2019, de 12 
de abril, por el que se regula el 
Programa de ayudas para actua-
ciones de eficiencia energética 
en PYME y gran empresa del 
sector industrial. BOE núm. 129  
31/05/2023

 
 Real Decreto 407/2023, de 

29 de mayo, por el que se modi-
fica el Real Decreto 1070/2021, 
de 4 de diciembre, por el que se 
regula la concesión directa de 
una subvención a la Federa-
ción Española de Municipios 
y Provincias para reforzar la 
promoción de estilos de vida 
saludable a través de la crea-
ción o rehabilitación de entor-
nos saludables, en el marco del 
Plan de Recuperación, Transfor-
mación y Resiliencia. BOE núm. 
129  31/05/2023

 
 Real Decreto 426/2023, de 6 

de junio, por el que se modifica el 
Real Decreto 2487/1998, de 20 de 
noviembre, por el que se regula la 
acreditación de la aptitud psi-
cofísica necesaria para tener y 
usar armas y para prestar servi-
cios de seguridad privada. BOE 
núm. 135  07/06/2023

 
 Real Decreto 442/2023, de 

13 de junio, por el que se modi-
fica el Reglamento del Registro 
Mercantil, aprobado por el Real  
Decreto 1784/1996, de 19 de 
julio, y por el que se traspo-
ne parcialmente la Directiva 
(UE) 2019/1151 del Parlamento 
Europeo y del Consejo, de 20 
de junio de 2019, por la que 
se modifica la Directiva (UE) 
2017/1132 en lo que respecta a 
la utilización de herramientas 
y procesos digitales en el ám-
bito del Derecho de socieda-
des. BOE núm. 141  14/06/2023

 
 Real Decreto 443/2023, 

de 13 de junio, por el que se 
aprueba el Reglamento por el 
que se desarrollan las exen-
ciones fiscales relativas a las 
Fuerzas Armadas de los Estados 
miembros de la Unión Europea 
afectadas a un esfuerzo de de-
fensa en el ámbito de la política 
común de seguridad y defensa 
y se establece el procedimiento 
para su aplicación, y por el que 
se modifica el Reglamento 
de los Impuestos Especiales, 
aprobado por el Real Decreto 
1165/1995, de 7 de julio. BOE 
núm. 141  14/06/2023

 
 Real Decreto 448/2023, 

de 13 de junio, por el que se 
aprueba el Reglamento del 
Registro Estatal de Asoci-
aciones de Consumidores 
y Usuarios. BOE núm. 141  
14/06/2023
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 Real Decreto 524/2023, de 

20 de junio, por el que se aprueba 
la Norma Básica de Protección 
Civil. BOE núm. 147  21/06/2023

 
 Real Decreto 525/2023, de 

20 de junio, por el que se modifi-
can el Real Decreto 929/1995, de 
9 de junio, por el que se aprueba el 
Reglamento técnico de control y cer-
tificación de plantas de vivero de 
frutales, y el Real Decreto 200/2000, 
de 11 de febrero, por el que se apru-
eba el Reglamento técnico de control 
de la producción y comercialización 
de los materiales de reproducción de 
las plantas ornamentales. BOE núm. 
147  21/05/2023

 
 Real Decreto 526/2023, de 20 

de junio, por el que se modifican el 
Real Decreto 550/2014, de 27 de 
junio, por el que se desarrollan los 
requisitos y el procedimiento para el 
reconocimiento de las Entidades Aso-
ciativas Prioritarias y para su inscrip-
ción y baja en el Registro Nacional de 
Entidades Asociativas Prioritarias, pre-
visto en la Ley 13/2013, de 2 de agos-
to, de fomento de la integración de 
cooperativas y de otras entidades 
asociativas de carácter agroalimen-
tario; y el Real Decreto 1338/2018, de 
29 de octubre, por el que se regula el 
potencial de producción vitícola. BOE 
núm. 147  21/06/2023

 
 Real Decreto 527/2023, de 20 

de junio, por el que se modifican el 
anexo I del Real Decreto 45/2019, 
de 8 de febrero, para actualizar 
el Catálogo Oficial de Razas de 
Ganado de España, y el anexo II, 
de codificación de razas, del Real 
Decreto 429/2022, de 7 de junio. 
BOE núm. 147  21/06/2023

 
 Real Decreto 528/2023, de 

20 de junio, por el que se modifi-
ca el Real Decreto 36/2014, de 24 
de enero, por el que se regulan 
los títulos profesionales del sector 
pesquero, con el fin de establecer 
condiciones específicas para los 
titulados que lleven a cabo deter-
minadas modalidades de pesca. 
BOE núm. 147  21/06/2023

 
 Real Decreto 530/2023, de 

20 de junio, por el que se regula la 
concesión directa de una subven-
ción a la Fundación Real Instituto 
Elcano de Estudios Internacionales y 
Estratégicos para la financiación de 
los gastos de funcionamiento y 
actividad en el marco de sus fines 
fundacionales y en el contexto de 
la presidencia española del Con-
sejo de la Unión Europea durante 
el segundo semestre de 2023. 
BOE núm. 147  21/06/2023

 
 Real Decreto 531/2023, de 20 

de junio, por el que se aprueban los 
Estatutos del Consejo General de 
Colegios de Ópticos-Optometris-
tas. BOE núm. 147  21/05/2023

 
 Real Decreto 532/2023, de 

20 de junio, por el que se regula la 
concesión directa de subvenciones 
destinadas a la cofinanciación de la 
incorporación o mantenimiento, 
en su caso, de agentes locales 
de innovación por parte de los 
ayuntamientos de las ciudades 
miembros de la Red Innpulso. 
BOE núm. 147  21/06/2023

 
 ANUNCI pel qual se sotmet a 

informació pública el procediment 

per a la declaració de les zones 
de mercat residencial tensionat. 
DOGC núm. 8942  22/06/2023

 
 LLEI 7/2023, del 10 de 

maig, de creació de la comarca 
del Lluçanès. DOGC núm. 8913  
11/05/2023

 
 LLEI 8/2023, del 12 de maig, 

de mesures urgents per a la reduc-
ció de la temporalitat, de foment 
de la promoció interna i d'agili-
tació de la cobertura de llocs de 
treball amb funcionaris de carre-
ra. DOGC núm. 8915  15/05/2023

 
 LLEI 9/2023, del 19 de maig, 

de mesures extraordinàries i 
urgents per a afrontar la situ-
ació de sequera excepcional 
a Catalunya. DOGC núm. 8920  
22/05/2023

 
 ORDRE EMT/122/2023, de 

17 de maig, per la qual es garan-
teix el servei essencial del sector 
del transport de persones i mer-
caderies per carretera en l'àmbit 
de Catalunya. DOGC núm.  8918  
18/05/2023

 
 ORDRE EMT/124/2023, de 

18 de maig, per la qual es garan-
teixen els serveis essencials en 
l'àmbit de l'Administració de 
Justícia a Catalunya. DOGC núm. 
8920  22/05/2023



AMPLIACIÓ DE
LA LEGISLACIÓ

Actualitat

Desde el pasado 26 de mayo 
de 2023 está en vigor la Ley 
12/2023, de 24 de mayo, por 
el derecho a la vivienda, lo que 
supone un cambio de paradigma 
tratándose de la primera ley es-
tatal reguladora del derecho a la 
vivienda desde la aprobación de 
la Constitución. 

Enmarcada como una de las 
reformas del Plan de Recu-
peración, Transformación y 
Resiliencia, tiene como objeti-
vo garantizar la protección del 
derecho a acceder a una vivi-
enda digna y adecuada y a su 
disfrute en condiciones asequi-
bles como servicio de interés 
general. 

La Ley introduce importan-
tes novedades en materia de 
contratos de arrendamiento de 
vivienda mediante la reforma 
fundamentalmente de la Ley 
de Arrendamientos Urbanos y 
la Ley de Enjuiciamiento Civil, 
e incide en políticas orientadas 
a impulsar y regular el régimen 
jurídico de los parques públi-
cos de vivienda y a favorecer el 
acceso a la misma a través de 
herramientas que contribuyan 
a incrementar la oferta a precio 
asequible con atención a las 
situaciones de especial vulnera-
bilidad. 

Entre las principales medidas 
adoptadas, destacan los lími-
tes a la actualización anual de 
la renta y el establecimiento de 
medidas de contención de pre-
cios en la regulación de los con-
tratos de alquiler, declarándose 
zonas de mercado residencial 
tensionado en los ámbitos terri-
toriales en los que exista espe-
cial riesgo de oferta insuficiente 
de vivienda cuando concurran 
las circunstancias previstas para 
ello. 

Además, para garantizar el equi-
librio en las relaciones entre las 
partes, se adoptan medidas de 
protección y transparencia en las 
operaciones de compra o arren-
damiento y se determina que los 
gastos de gestión inmobiliaria y 
los de formalización del contra-
to serán a cargo del arrendador, 
así como también se establece 
una prórroga extraordinaria por 
un periodo máximo de un año en 
situaciones acreditadas de vulne-
rabilidad social y económica y que 
deberá ser aceptada obligatori-
amente por el arrendador cuan-
do sea gran tenedor, que a los 
efectos del artículo 3 k) se podrá 
considerar a los titulares de cinco 
o más inmuebles urbanos de uso 
residencial ubicados en zonas 
tensionadas cuando así sea moti-
vado por la comunidad autónoma. 

La normativa también incide en 
aspectos procesales, introduci-
endo con la disposición transi-
toria tercera la reanudación a 
partir del 30 de junio de 2023 de 
procedimientos de desahucio y 
lanzamientos suspendidos, o la 
disposición final quinta, que mo-
difica la LEC para garantizar la 
mejora de la comunicación efec-
tiva entre el órgano judicial y los 
servicios sociales; la ampliación 
de los plazos de suspensión 
de los lanzamientos; la fijación 
de nuevos requisitos para la 
admisión de las demandas que 
pretendan la recuperación de la 
posesión de la finca, como el 
procedimiento de conciliación o 
intermediación en los supues-
tos en los que actor ostente la 
condición de gran tenedor; o, 
la prohibición de lanzamiento 
en abierto, debiendo constar el 
día y hora exacta en que tendrá 
lugar el mismo. 

Finalmente, como medidas fis-
cales, la normativa recoge una 
serie de incentivos aplicables en 
el IRPF para los arrendadores de 
inmuebles destinados a vivien-
da, que resultarán de aplicación 
a partir del 1 de enero de 2024, 
y prevé recargos en el IBI para 
los inmuebles residenciales de-
socupados con carácter perma-
nente. 

ASPECTOS CLAVE DE LA NUEVA LEY 12/2023, DE 24 
DE MAYO, POR EL DERECHO A LA VIVIENDA

Coordinado por María Jesús Pesqueira
Col·legiada Núm: 28.990
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RESSENYES
JURISPRUDENCIALS

Actualitat

Coordinat per: Lluís Batlló (Penal), 
Francisco Javier Comabella (Laboral), 
Ivan Rodriguez Florido (Contenciós-
Administratiu).  
 
 
PENAL
 
LA FALSETAT D’UN 
CERTIFICAT POT 
RESULTAR ATÍPICA SI 
NO TÉ TRASCENDÈNCIA 
JURÍDICA

Sentència núm.1732/2023, 
de 26 d’abril de 2023, del 
Tribunal Suprem.

La sentència del Tribunal Suprem del 
26 d’abril del 2023 (1732/2023) absol 
al Secretari d’un Ajuntament, que va 
certificar la nacionalitat catalana de 
dos ciutadans, tots en relació amb 
el seu nomenament com a Jutge de 
Pau i Jutge de Pau substitut, enviant 
aquest certificat al Tribunal Superior 
de Justícia de Catalunya. La sentència 
és interessant per diversos aspectes.

D’una banda, s’analitza la diferència 
entre el certificat fals i el document 
oficial fals, establert com a criteri 
de diferenciació entre el delicte de 
falsedat en document oficial i els de  
certificació falsa dels articles 397 que, 
en els darrers, “la informació men-
daç documentada només compleix 
la funció d’adverar o acreditar fets 
sense cap altre finalitat. Per contra, en 
el delicte de falsedat en el document 
oficial, es mostra l’alteració d’espe-
cial gravetat, al poder constatar-se 
una transcendència en l’alteració 
de l’instrument per arribar a afectar 
bens jurídics d’especial rellevància”. 

D’altra banda, i pel que fa a la 
conducta particular processada, el 

Tribunal Suprem assenyala que “no 
seria sancionable la conducta d’una 
autoritat o d’un funcionari públic que 
manqui a la veritat en l’alliberament 
d’un certificat de forma irrellevant, 
sense transcendència, de cap tipus ”.

La resolució aplica en aquest cas el 
principi de lesivitat, també anome-
nat principi de protecció exclusiva 
dels bens jurídics, el qual requereix 
que els comportaments sancionats 
pel sistema jurídic penal constituei-
xen una expressió de l’efectiva lesió 
o posada en perill d’un bé jurídic.

Per tant, “quan el comportament, 
contemplat abans, destaca la seva ab-
soluta i completa manca d’aptitud per 
lesionar el bé jurídic, pel tipus criminal 
en qüestió, ens trobarem davant d’un 
comportament que deurà, a causa del 
seu caràcter essencial i radicalment 
inofensiu, mantenir-se “extramurs” de 
tot retret penal”. 

LABORAL
LÍMITS A L’ACTUACIÓ 
DELS DETECTIUS PRIVATS

STS 2293/2023, de 25 de maig, 
del Tribunal Suprem (Sala Social)

La Sala Social del Tribunal Su-
prem valora en aquesta sentència 
l’abast de l’actuació dels detectius 
privats en el seguiment de tre-
balladors per motius laborals.

El supòsit de fet examinat no sembla 
presentar dubtes, doncs es tracta 
d’un treballador en situació d’incapa-
citat temporal amb el diagnòstic de 
cervicàlgia derivada de contingèn-
cia comuna que és acomiadat per 
la seva empresa per transgressió 

de la bona fe contractual després 
de que un detectiu, en el marc del 
seguiment, va poder fotografiar-lo 
realitzant tasques d’esforç al jardí 
i hort de casa seva, inclòs el pintat 
d’un taulat, la construcció d’un mur 
d’obra o la recollida de la runa.

El Jutjat Social núm. 2 de Ponteve-
dra va declarar la procedència de 
l’acomiadament, però posterior-
ment la sentència va ser revocada 
per la Sala del Social del Tribunal 
Superior de Justícia de Galícia, que 
va estimar el recurs al conside-
rar invàlida la prova de detectiu.

Davant d’això, l’empresa va presentar 
recurs de Cassació per a la Unificació 
de Doctrina fonamentant-se en una 
Sentència del Tribunal Superior de 
Justícia de Madrid de 5 de juliol de 
2013 (rec. 823/2013) que, en un cas 
anàleg, considerava vàlida la gravació 
d’imatges al jardí del domicili particular 
doncs “no supone ninguna intromi-
sión en la intimidad del trabajador, ya 
que tales tareas las estaba efectu-
ando a la vista y ciencia de cualquier 
persona que pudiera pasar por la calle 
en ese momento, que es un espacio 
público, y no existiendo respecto del 
lugar en el que es visto elemento 
alguno de separación o de protección 
de su privacidad tales como setos, 
vallas, muros o cualquier otra”.

La Sala, després de confirmar l’exis-
tència de contradicció, procedeix a 
fixar la doctrina correcta, prenent 
com a referència l’article 48.1 a) de 
la Llei 5/2014, de 4 d’abril, de Segu-
retat Privada. Així doncs, després 
de considerar que aquest article 
habilita expressament als serveis 
d’investigació privada per cercar 
proves sobre conductes o fets pri-
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SOC AUTÒNOM:
LA IL·LUSIÓ D’EMPRENDRE

Descobreix SOC AUTÒNOM
i inicia el teu propi camí!

somos.mutualidadabogacia.com/soy-autonomo

DE EMPRENDER

SOY AUTÓNOMO

SER O NO SER AUTÒNOM

Tens ADN #SocAutònom? Hi 
ha comportaments i actituds 
que defineixen les persones 
emprenedores. Fes el nostre 
test per a emprenedors i 
descobreix-ho.

DECIDEIXO SER AUTÒNOM 

No ets el primer ni seràs 
l’últim. Beneficia’t de 
l’experiència d’altres 
persones que, com tu, ja han 
recorregut el camí.

JA SOC AUTÒNOM

T’acompanyem amb 
solucions exclusives per a 
mutualistes com una banca 
digital amb N26, espais de 
coworking amb Zityhub i 
formació digital amb 
Videocation.

Et presentem Soc Autònom, un espai exclusiu
per a professionals del sector legal que decideixin
exercir l’advocacia pel seu compte.

Atenció personalitzada
Delegació de la Mutualidad de la Abogacía
Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de Barcelona

Marc Munuera
C/ Mallorca, 283. 08037 Barcelona
T. 936 01 1233
daniel.bodelon@mutualidadabogacia.com
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vats relatius a l`àmbit laboral, repara 
en que dins de les limitacions es 
troba “la que se desarrolle en los 
domicilios o lugares reservados”.

Per tant, el nucli de la controvèrsia 
queda limitat a determinar si el jardí 
queda dins d’aquesta excepció a la 
possibilitat de seguiment, arribant 
a la conclusió de que sí, el que es 
justifica de la següent manera:

“Parece razonable deducir que 
también el jardín del domicilio del 
trabajador es un lugar en el que solo 
puede entrarse con el consentimiento 
de este, titular del domicilio, o, salvo 
supuestos de flagrante delito, median-
te resolución judicial (artículo 18.2 CE). 
En efecto, se trata de un ámbito en el 
que se ejerce la vida íntima, personal 
y familiar y que puede permanecer 
ajeno a las intromisiones de terceros 
en contra de la voluntad de su titular. 
Es un espacio en el que este tam-
bién tiene una expectativa legítima 
de privacidad, aunque pueda ser con 
alguna intensidad menor que en el 
espacio edificado distinto del jardín. Y, 
de no considerarse que el jardín sea, 
en sentido estricto, el domicilio del 
trabajador, dicho jardín entrará sin difi-
cultad en el concepto de otros lugares 
reservados (artículos 48.1 a) y 48.3 de 
la Ley 5/2014), que lo son porque toda 
intromisión de terceros en ellos nece-
sita del consentimiento de su titular”. 

CONTENCIÓS  
ADMINISTRATIU
 
EL TRIBUNAL SUPREM 
FIXA JURISPRUDÈNCIA 
SOBRE LA POSSIBILITAT 
DE RESCABALAMENT 
DELS EMPLEATS PÚBLICS 
DE LES DESPESES PER DE-
FENSA JURÍDICA D’UN 
LLETRAT PARTICULAR.

Sentència núm. 137/2023, 

de 6 de febrer del 2023, de la 
Secció Quarta de la Sala Con-
tenciós-Administrativa del Tri-
bunal Suprem (rec. 5318/2021, 
ECLI:ES:TS:2023:347, Ponent: 
José Luis Requero Ibañez

En virtut del principi d’indemnitat que 
inspira la funció pública, l’article 14.f) 
del Reial decret legislatiu 5/2015, de 
30 d’octubre, pel qual s’aprova el text 
refós de la Llei de l’Estatut bàsic de 
l’empleat públic (EBEP) reconeix el 
dret dels empleats públics a la de-
fensa jurídica i protecció de l’Admi-
nistració pública en els procediments 
que se segueixin davant qualsevol 
ordre jurisdiccional com a conse-
qüència de l’exercici legítim de les 
seves funcions o càrrecs públics.

En els antecedents del cas exami-
nat, ens trobem que un funcionari 
d’un ajuntament de la província de 
Saragossa, que va ser inculpat en 
procediment penal per l’exercici de 
les funcions com a secretari d’una 
societat urbanística municipal, va 
contractar els serveis d’un lletrat 
particular, els honoraris del qual van 
ascendir a 30.000 euros més IVA. Un 
cop ferma la sentència absolutòria, 
l’empleat públic va sol·licitar a l’ajun-
tament l’abonament d’aquest import 
a l’empara de l’article 14.f) de l’EBEP

Si bé en primera instància el JCA va 
accedir a la seva pretensió, per part 
del TSJ d’Aragó es va denegar aquest 
rescabalament argüint, en síntesi, 
que l’empleat públic podria haver 
obtingut la defensa jurídica a través 
dels serveis de la mateixa corpora-
ció, o mitjançant la col·laboració de la 
respectiva Diputació Provincial. Així 
mateix, va apreciar el TSJ que l’em-
pleat públic no havia requerit aquests 
serveis a l’Ajuntament ni va comuni-
car la decisió de valer-se d’un lletrat 
de la seva elecció i què, en cas d’ha-
ver-ho fet, l’entitat local podria haver 
valorat assumir la defensa jurídica 
o apreciar incompatibilitat entre els 
seus interessos i els del recurrent. 

Aquesta qüestió ha arribat al Tribu-
nal Suprem el qual, a la sentència 
referenciada, ha confirmat el criteri 
del TSJ d’Aragó i ha desestimat el 
recurs de cassació. En aquest sentit, 
el Tribunal Suprem interpreta l’article 
14.f) de l’EBEP i considera que la sa-
tisfacció d’aquest dret implicarà per 
a l’Administració assumir el cost de 
l’assistència processal, i que ha de 
valorar si el procés judicial en el qual 
està culpable el funcionari obeeix a 
l’exercici de les seves funcions, que 
aquest exercici hagi estat legítim i 
que no hi hagi conflicte d’interes-
sos amb la mateixa Administració. 

Per tant, interpreta el Tribunal Su-
prem que estem davant d’un dret in-
dividual la satisfacció del qual depèn 
de la iniciativa de l’empleat públic, és 
a dir, en la seva mà està exercir-lo o 
no, però sempre després de la càrre-
ga formal d’instar-ho. Afegeix el Tribu-
nal Suprem que forma part d’aquest 
dret que el funcionari opti per acudir 
a professionals de la seva elecció, 
i en aquest cas l’Administració ha 
d’autoritzar-la per tal de tenir la possi-
bilitat d’apreciar la concurrència dels 
requisits exposats (exercici legítim de 
funcions públiques i manca de con-
flicte d’interessos) i valorar el cost.

En aquest sentit, encara que l’emple-
at públic pugui considerar que hi ha 
un conflicte d’interessos amb l’admi-
nistració, si vol exercir aquest dret ha 
de sol·licitar l’assistència a l’adminis-
tració o demanar l’autorització per 
ser assistir per un professional de 
la seva pròpia elecció, encara que 
finalment sigui absolt. Per tant, el 
Tribunal Suprem reconeix l’exigència 
d’aquesta càrrega procedimental de 
la prèvia sol·licitud i conclou afirmant 
que si el funcionari opta per contrac-
tar els serveis d’uns professionals 
de la seva elecció, haurà de demanar 
autorització i que, si ho fa sense prè-
via autorització, s’entén que renuncia 
al fet que, arribat el cas, les despe-
ses els assumeixi l’Administració.
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MÓN  
FISCAL

Seccions

U
n caso paradigmático de interpretación 
distorsionante de la realidad económica, 
lógica y jurídica lo constituye el abono por 
Hacienda de Intereses de Demora Tribu-
tarios. Su pretensión es que los mismos 

constituyen un beneficio que tributa.

El Principio General del Derecho “Nemo auditur” 
impide al autor aprovecharse de sus propios errores, 
prohibiendo así el enriquecimiento injusto de quien 
cometió el error o torpeza. Este principio es parte del 
valor material de la justicia, ideal o exigencia esencial 
del Estado de Derecho que ya tenia carácter funda-
mental desde nuestro texto constitucional de Cadiz. 
Que haya prosperado durante tiempo una pretensión 
así nos deslegitima como Estado de Derecho.

El jurista escrupuloso y atento pregunta primero por 
la causa y naturaleza del abono de los mismos. La ju-
risprudencia ha dejado claro que se trata del medio de 
resarcir al contribuyente del daño sufrido por el hecho 
de percibir con retraso cantidades que le debe la ha-

LOS INTERESES DE 
DEMORA TRIBUTARIOS

MÓN FISCAL

MÓN FISCAL

cienda pública. Pero colocar el acento en el “retraso” 
en el pago es peligroso como veremos, porque obje-
tiva la realidad del problema y la confunde sustancial-
mente, haciendo desaparecer la verdadera causa de 
su abono: el daño.

Los intereses de demora tributarios tienen carácter in-
demnizatorio, porque son consecuencia de un daño que 
el contribuyente no tenía la obligación de soportar. Y 
aquí es donde una jurisprudencia constitucional resulta 
clave. Es la Sentencia 206/1993 del TC, que dice así:

“la Hacienda Pública solo está obligada a pagar el 
interés de demora en su función indemnizatoria... 
Pues bien, siendo tales intereses una exigencia 
material de la justicia, principio rector de nues-
tro Estado de Derecho, ha de ser rechazada de 
plano la posibilidad de que el ciudadano, cuando 
trate con las Administraciones Públicas y sea su 
acreedor, resulte peor tratado por no conseguir la 
integra compensación de un derecho de crédito 
reconocido judicialmente”.

José Javier Parra Aramendia
Col·legiat Núm: 9.557
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Estas afirmaciones definen perfectamente lo que 
son los mal llamados “intereses de demora tribu-
tarios”, denominados así por una estrecha visión 
e inercia legislativa que solo los enfoca desde la 
perspectiva del ciudadano deudor.

La consecuencia de mayor calado jurídico es de-
finirlos como “exigencia material de la justicia”, 
confiriéndoles una sustantividad jurídica idéntica 
a la que posee la devolución del principal, refor-
zando su papel como elemento indemnizador de 
un daño global. Pero al valorarla como “principio 
rector de nuestro Estado de Derecho” su aplicación 
es ineludible, al enraizarla en el fundamento mas 
elemental del estado de derecho (artículo 1 de la 
Constitución). Natural consecuencia  es obligar a la 
administración a reparar los daños que su actividad 
ocasione a los ciudadanos (artículo 106 de la Cons-
titución).

Asimismo deja bien sentado que esos intereses 
son parte inescindible del Derecho de Crédito favo-
rable al ciudadano, nacido de la resolución judi-
cial o administrativa correspondiente, rechazando 
de plano (de modo absoluto y tajante) que se les 
pueda tratar discriminatoriamente, de manera que 
éste no quede compensado totalmente del crédi-
to, sin menoscabo alguno en su cuantía. Y es aquí 
donde las vulneraciones que pudieran producirse, 
gravándolos, vulneran las exigencias y prohibicio-
nes de los artículos 14 y 31-1 de la C.E.

En principio son Indemnizaciones de derecho 
público que cubren los daños ocasionados a los 
ciudadanos por actuaciones de la Administración 
declaradas contrarias a derecho.

Veamos que daños cubren esos intereses: cuan-
do se priva a un ciudadano de un dinero o bien 
durante un plazo de tiempo se le priva igualmen-
te de los rendimientos que del mismo pudiera 
obtener. Rendimientos que se conocen como 
Lucro Cesante.

Ahora retomemos lo apuntado sobre su causa y 
naturaleza. Desde la fecha en que se adopta y eje-
cuta un acto administrativo, aun impugnado, este 
seguirá siendo válido y eficaz mientras no recaiga 
decisión judicial anulándolo. Durante el periodo 
de tiempo comprendido entre las fechas de exigi-
bilidad y anulación la Administración nada debe al 
ciudadano, porque el acto administrativo es válido, 
eficaz y exigible.

Cuando un juez o tribunal lo anula, ordena restituir 
el principal y los intereses de demora. Pero esos 
intereses solo son debidos al ciudadano desde la 
fecha en que la Administración los calcula y ordena 
devolver. Esa misma cifra, en virtud del artículo 1.108 
del C.c. es la cifra en que quedan determinados los 
daños que se le han ocasionado por la indisponibili-
dad del principal, o sea, por el lucro cesante.

Primera consecuencia: Inexistencia de “retraso en 
el pago de cantidades debidas”, pues tal retraso no 
se ha producido porque los intereses no son debi-
dos hasta la fecha de su cálculo.

Segunda: Se paga la misma cantidad en que han 
quedado valorados legalmente los daños, con lo 
cual es imposible la existencia de beneficios ya que 
el saldo es evidentemente de cero.

Tercera: Declarar que esos beneficios vulneran 
descaradamente el artículo 14 de la constitución al 
discriminar y dotar de distinta cualidad jurídica una 
parte de un derecho de crédito inescindible en su 
substantividad o esencia, porque tal derecho surge 
de la obligación constitucional de reparar un daño, 
situación que excluye, por principio, producir bene-
ficios, sobre todo cuando se lleva a cabo por medio 
de la Acción Restitutoria, cuyo fin y objeto esencial 
es tan solo de equidad (igualdad del artículo 14 de 
la C.E.), consistiendo esta en restituir la situación 
que debía existir si no se hubiese producido el 
hecho o acto dañoso.

Ahora podemos definir los citados intereses, cuan-
do los paga la administración, como:

“la cuantía de la indemnización de derecho 
público en que queda fijado el lucro cesante 
provocado al ciudadano por la indisponibilidad 
de una capacidad económica de la que no ha 
podido obtener rendimientos”.

Tales pagos solo son restitución de lo debido. El 
principal nunca se debió y sus frutos nunca se 
percibieron, constituyendo los intereses la indem-
nización derivada de la exigencia constitucional de 
cubrir esos daños.

No hacen falta más argumentos para comprender que 
su abono no pone de manifiesto la generación de “ca-
pacidad económica” nueva alguna. En consecuencia 
deberían existir en los textos legales de IRPF e I. Soc., 
los correspondientes supuestos de No Sujeción.     



E
l procés successori pot abordar-se des de 
diverses perspectives. En aquest article en 
ressaltarem la seva important incidència en 
l’economia, però sense oblidar-ne l’aspec-
te familiar i social perquè, com ja sabem, 

grans o petites, d’herències n’hi ha i n’hi haurà a totes 
les famílies. Des d’aquesta perspectiva, la successió ha 
de ser vista i tractada com un risc potencial que, de no 
ser adequadament afrontat, pot posar en perill el patri-
moni, la continuïtat de l’empresa o el negoci familiar i, 
ben sovint, el trencament de les relacions familiars.  

Una vegada posats sumàriament de manifest els riscos 
potencials del procés successori, als efectes d’evi-
denciar la seva importància econòmica, exposarem 
a continuació algunes dades reveladores del període 
2019–22: a nivell de l’Estat espanyol, en aquests quatre 
anys s’han atorgat una mitjana 319.190 escriptures 

d’herència cada any, incloent-hi  les de Catalunya, que 
han estat 59.047 de mitjana. 

Pel que fa a les transmissions d’immobles per causa 
d’herències, en el mateix període, la mitjana anual 
estatal és de 182.010 finques, de les quals 30.230 a 
Catalunya, segons dades de l’Institut Nacional d’Esta-
dística (INE). 

Si parlem dels testaments, els atorgats durant l’any 
2021 han estat 700.000, segons dades del Centro de 
Información Estadística del Notariado. Sobre aquestes 
cal tenir en compte que l’augment de les defuncions 
per causa de la COVID-19 suposen una distorsió a l’alça 
de les xifres d’aquest període, ja que en els anys an-
teriors, la mitjana se situava a l’entorn de les 300.000 
herències/any a nivell espanyol i prop de les 50.000 a 
Catalunya.

EL PROCÉS 
SUCCESSORI,  
UNA QÜESTIÓ 
D’INTERÈS PÚBLIC?

Ramon Pratdesaba 
Col·legiat Núm: 16.191

L’autor realitza una brillant exposició abordant el procés successori des 
d’una triple vessant, per la seva important incidència en l’economia, 
però sense oblidar-ne l’aspecte familiar i social, així com dels potencials 
riscos que es poden generar a causa d’una gestió poc adequada. 
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Tot i que la magnitud d’aquestes dades ens mostra per 
ella mateixa  la incidència extraordinària en l’economia 
del procés successori, no podem deixar de posar de 
relleu el fet contrastat que la successió de les grans 
fortunes i les empreses familiars s’organitza des 
de ja fa temps fora del fenomen successori tradi-
cional, a través dels anomenats will substitutes de 
manera que la transmissió del patrimoni mitjançant 
l’escriptura tradicional- sembla haver quedat reser-
vat a les classes mitjanes. És a dir, que les més de 
300.000 escriptures d’herència que s’atorguen cada 
any només contenen una part del valor econòmic 

anual objecte de 
transmissió mortis 
causa, sense que 
tinguem dades 
homologades de la 
quantia de la trans-
missió de valor 
que es produeix a 
través dels esmen-
tats will substitu-
tes.

En aquest punt, 
convindria al nostre 
propòsit quantificar 
el valor econòmic 
que anualment es 
transmet per via 
successòria. Tot 
i la falta d’unes 
dades generalment 
acceptades, sí que 

m’atreveixo a dir que el valor econòmic que es trans-
met anualment per via hereditària no és inferior als 
50.000 milions d’euros a Espanya, dels quals 10.000 
milions a Catalunya. Considero que aquesta xifra, tot 
i ser enorme, és una estimació conservadora, però 
suficient per donar-nos una idea de la magnitud de 
la transmissió de valor que cada any es produeix per 
causa de la successió. 

Per raons estrictament demogràfiques, aquestes xi-
fres no només es mantindran, sinó que augmentaran 
durant els propers anys.

Una vegada establerta la importància econòmica del 
procés successori i apuntat el seu caràcter de poten-
cial risc per a la continuïtat i viabilitat del  patrimoni, 
l’  empresa o el negoci familiar – cal recordar que 
des de la dècada dels 90 les institucions europees 
han  advertit de la necessitat que els Estats conferis-

sin als operadors jurídics instruments per a facilitar 
la transmissió intergeneracional de les empreses i 
negocis familiars- i les relacions familiars, exposarem 
a continuació quines són, segons el nostre parer, 
les condicions necessàries per a què aquest procés 
pugui culminar en una transmissió intergeneracional 
de valor econòmic, àgil, no judicialitzada i jurídica-
ment segura. 

Tres són les condicions necessàries: 

Primera.- Una adequada  
regulació civil de la successió.

La regulació civil de les successions, sense renun-
ciar a l’arrelament que tradicionalment s’ha predicat 
de les institucions successòries, a de respondre a 
la realitat familiar, social i econòmica que es pretén 
estructurar. En la nostra opinió, l’element vertebra-
dor d’aquesta regulació ha de ser un joc ampli de 
l’autonomia de la voluntat, incloure institucions de 
planificació successòria vinculants i, en aquest ma-
teix sentit, les menys disposicions de dret necessari 
possibles. En aquest punt, doncs coincideixo amb 
l’opinió majoritària de què l’actual regulació de les 
successions en el Llibre IV  del CCCat reuneix aques-
tes condicions.

Segona.- Racionalitat en la gestió dels  
tràmits relacionats amb el procés successori. 

Les qüestions de tràmit vinculades al procés succes-
sori, aparentment secundàries, són habitualment in-
justificadament lentes, innecessàriament reiteratives  
i constitueixin un seriós obstacle per a la materialit-
zació dels drets dels beneficiaris. La solució a aquest 
problema passaria per l’adopció, d’entre d’altres, les 
següents mesures:

1) Establir per part de l’autoritat bancària un protocol 
de gestió de la transmissió dels actius financers als 
hereus, obligatori i únic per a totes les entitats de 
crèdit.  

2) Per part de l’agència tributària, regular de manera 
clara i més detallada la responsabilitat fiscal de les 
entitats de crèdit en relació a l’impost de succes-
sions i donacions. En aquest àmbit, fora convenient 
que no posessin impediments per a fer efectius els 
impostos sobre successions, plusvàlues municipals, 
factures del notari i/o altres despeses que se’n de-
riven de l’acceptació d’una herència amb càrrec als 
actius del causant. 

MILLORAR LES 
MANCANCES 
I DIFICULTATS 
EXPOSADES EN 
RELACIÓ A LA 
FISCALITAT I LA 
GESTIÓ DE LES 
SUCCESSIONS ÉS 
UNA QÜESTIÓ 
D’INTERÈS PÚBLIC
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3) Per part de les entitats de crèdit i les companyies 
asseguradores facilitar la relació directa de les seves 
assessories jurídiques amb els professionals que tra-
miten les herències.

4) Sistematitzar els programes informàtics entre les 
administracions tributàries de les CCAA, cadascuna 
de les quals té un programa fet a la seva mida el que 
fa molt complicat que el causahavent resident en una 
Comunitat Autònoma pugui liquidar l’ISD si el causant 
residia en una altra.

Tercera.- Una fiscalitat justa.

Més enllà de la qüestió de  si l’ISD hauria, o no,  de 
suprimir-se, la polèmica sobre aquest impost ve atia-
da especialment a Catalunya per la concurrència dels 
següents elements : 

1) Constitueix un gravamen excessiu sobre els fami-
liars directes i s’apropa a l’abús per a la resta.

2) El greuge territorial. Per la mateixa herència, hi ha 
territoris en els que aquest impost no es paga o es 
paga menys. Aquesta qüestió suposa una alteració 
de la equitat tributària entre les CCAA i, sobre tot, 
a l’equitat horitzontal entre els contribuents d’un 
mateix estat i explica l’existència de migrants fiscals 
dintre del territori nacional. 

3) L’ISD no és un impost senzill. La complexitat de 
l’ISD ve agreujada pels canvis, no ja de regulació, 
sinó de criteri de l’administració tributària. Aques-
ta situació genera inseguretat jurídica i explica en 
bona part els nombrosos recursos tan en via ad-
ministrativa com, posteriorment, en la contencio-
sa-administrativa.

4) L’ISD no està adequadament dissenyat en relació 
a les institucions successòries catalanes. És més, la 
falta d’aquesta adequació frena i limita l’aplicació del 
dret civil de Catalunya.    

5) L’ISD coexisteix a Catalunya amb l’impost sobre el 
patrimoni que tampoc es paga en altres CCAA. 

6) L’ISD no és l’únic impost sobre la successió, sinó 
que els immobles que integren el cabal hereditari 
venen gravats també amb l’impost sobre l’increment 
del valor dels terrenys urbans. Depenent de la com-
posició del cabal hereditari, hi ha herències -moltes- 
en les que l’import de les plusvàlues és superior al 
del propi ISD. 

7) L’ISD i les plusvàlues municipals són dos impostos 
diferents, que corresponen i es tramiten davant d’ad-
ministracions diferents i que no tenen els mateixos 
terminis de presentació i de pagament, ni la mateixa 
regulació. A més, no tots els ajuntaments tenen els 
mateixos criteris, el que sovint produeix, dins una 
mateixa herència, diferències poc justificades i difíci-
ls d’entendre pels ciutadans, entre la fiscalitat d’una 
finca i un altre, depenent de l’ajuntament en què 
aquesta s’ubiqui. 

Veiem doncs que la fiscalitat de la successió és, 
o pot ser en molts casos, excessiva i/o imprevisi-
ble i que, a més, els tràmits vinculats amb la seva 
gestió són nombrosos, reiteratius, i de dubtosa 
justificació.

Les mancances exposades venen confirmades per, al 
menys, tres símptomes reveladors:

L’emigració fiscal de persones i empreses cap a les 
CCAA en les quals la pressió fiscal és menor. 

Les dificultats financeres que, cada vegada més, 
pateixen els beneficiaris de les herències, que no 
tenen els recursos per afrontar a l’avantsala dels 
impostos i les despeses necessàries per a poder ma-
terialitzar els seus drets en la successió.

El nombre de renúncies, que a Catalunya han 
passat de 4.815 l’any 2011 a 10.526 l’any 2021, 
segons dades del Centro de Información del Nota-
riado. 

Exposada la situació, no podem sinó concloure que 
les dificultats  que ha de superar el procés successo-
ri per l’existència d’una fiscalitat excessiva i comple-
xa, sotmesa a canvis i revisions continus, que pot 
involucrar a diverses administracions tributàries i la 
carrera d’obstacles que suposen els tràmits relacio-
nats amb la gestió de la successió constitueixen un 
fre injustificat per tal què el procés successori pugui 
planificar-se i executar-se amb l’agilitat i seguretat 
jurídica necessàries. 

Admesa la premissa de la importància decisiva del 
procés successori per a les famílies, la continuïtat 
i desenvolupament del teixit empresarial i vista la 
seva incidència extraordinària en l’economia i la so-
cietat, no podem sinó concloure que llevar o, si més 
no, millorar les mancances i dificultats exposades en 
relació a la fiscalitat i la gestió de les successions és 
una qüestió d’interès públic.        
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PRO de
PROfessional
ASabadell Professional
som on hi ha els
millors PROfessionals

Perquè treballem en PRO dels PROfessionals com tu per
oferir-te solucions financeres pensades per als professionals
de l'Il·lustre Col·legi de l'Advocacia de Barcelona.

Innovem constantment la nostra oferta de productes i serveis
per ajudar-te a aconseguir els teus objectius i protegir els teus
interessos

I, a més, comptem amb un equip de gestors especialitzats
preparats per acompanyar-te i per donar resposta a les teves
inquietuds i necessitats financeres.

Podríem omplir aquest anunci amb arguments i ofertes difícils
de rebutjar, però preferim començar a treballar. Per això et
convidem a contactar amb nosaltres i un gestor t’explicarà
amb detall els avantatges que tenim per a tu.

T’estem esperant.

sabadellprofesional.com 900 500 170



L
a nova Llei 39/2022, de 30 de desembre, de 
l’Esport té importants implicacions legals 
respecte a la protecció i benestar dels ani-
mals que són utilitzats dins l’esport malgrat 
dedicar-los,  exclusivament, un article dins 

d’aquesta llei que analitzem tot seguit.

En aquest sentit, hem de partir de la premissa que en 
el món de l’esport tenim un gran nombre d’activitats 
físiques en què participen diferents animals en la con-
dició d’esportistes, com és el cas dels esports eqües-
tres (cavalls), els esports canins (gossos), i la falconeria 
(ocells) que són els principals, la qual cosa fa que un 
gran nombre d’animals estiguin directament afectats per 
la Llei 39/2022.

En aquest mateix sentit, cal recordar que fins i tot alguna 
d’aquestes activitats, com els esports eqüestres, són es-
ports considerats com una disciplina olímpica on lògica-
ment existeix una major exigència per als seus participants. 

No obstant això, l’equitació es basa en un principi fo-
namental, que radica com a nucli central en el binomi 
cavall-genet i que suposa una presumpció de cura i 
respecte de l’animal on és més important la cura que 
l’ensinistrament, perquè per a un esportista de grup, el 
seu company (en aquest cas el cavall) és considerat com 
el seu igual. 

Malgrat tot, aquesta és un consideració moral, que no 
legal, per això és important que la llei protegeixi els ani-
mals per a aquells esportistes díscols que no respecten 
les màximes d’un esport on participen dues espècies 
diferents.

Així doncs, al marge d’aquesta consideració tècnic-espor-
tiva, la Llei 39/2022 aborda la regulació dels animals que 
participen en activitats esportives des de l’article 10 de 
la citada llei que fa referència a la “protecció i benestar 
dels animals i conservació del medi ambient” i, que hem 
d’analitzar-la al ser a priori, el marc estatal general per a la 
protecció d’aquests animals en l’àmbit de l’esport.

En aquest sentit, l’article 10 diu que: “La protecció dels 
animals utilitzats per a la pràctica esportiva es regirà pel 
que es disposa en els reglaments federatius correspo-
nents, que vetllaran per la salvaguarda de les condicions 
que garanteixin la seva protecció i benestar” i “Així 
mateix, es garantirà la protecció del medi ambient i el 
respecte als entorns naturals on es desenvolupin les 
pràctiques esportives”; com podem observar, es tracta 
d’ un article molt general amb poc contingut, per la qual 
cosa hem d’analitzar succintament el seu impacte sobre 
els animals en aquest àmbit.

Dins del primer apartat ja podem observar que existeix 
un important buit legal perquè la llei de l’esport no esta-

LA NECESSÀRIA REFORMA DE LA LLEI 
39/2022 DE L’ESPORT PER GARANTIR 
LA PROTECCIÓ DELS ANIMALS QUE 
PARTICIPEN A LA PRÀCTICA ESPORTIVA
Anàlisi de la nova Llei 39/2022, de 30 de desembre, de l’Esport amb implicacions legals 
respecte a la protecció i benestar dels animals que són utilitzats dins l’esport, però que 
preveu regulació ambigua i massa genèrica, que cal reformar amb celeritat.

Andrés Eugenio López Berral   
Col·legiat Núm: 44.148
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MALGRAT QUE 
L’ANIMAL ÉS 
EL COMPANY 
D’EQUIP, 
AQUESTA ÉS UN 
CONSIDERACIÓ 
MORAL, QUE NO 
LEGAL, PER AIXÒ 
ÉS IMPORTANT 
QUE LA LLEI 
ELS PROTEGEIXI 
ENFRONT 
A AQUELLS 
ESPORTISTES 
DÍSCOLS QUE 
NO RESPECTEN 
LES MÀXIMES 
D’UN ESPORT 
ON PARTICIPEN 
DUES ESPÈCIES 
DIFERENTS

bleix una regulació 
bàsica i general per 
a la protecció dels 
animals que partici-
pen en pràctiques 
esportives com seria 
d’esperar, i per tant, 
no estableix una 
regulació marc per 
a aquests animals a 
nivell nacional, sinó 
que remet la seva 
regulació i protecció 
als reglaments fede-
ratius de cadascuna 
de les modalitats 
esportives.

En aquest sentit, 
realitzar una regula-
ció jurídica basada 
en la remissió a re-
glaments federatius 
per a la protecció 
dels animals, és al 
meu judici un error 
jurídic important 
perquè es prescin-
deix de l’objectivitat 
de criteris per part 
de l’estat, que és el 
que ha de garantir 
i vetllar per la pro-
tecció dels animals, 
el seu benestar i 

no maltractament a l’empara de l’article 45 de la CE; les 
espècies assilvestrades o domèstiques són part del con-
cepte de medi ambient al formar part de la biodiversitat i, 
per tant, són els poders públics els que han de vetllar per 
protegir i millorar la qualitat de vida d’aquestes espècies,  
i no poden delegar la seva cura i regulació, en mans d’en-
titats privades com són les federacions esportives.

La protecció i regulació de les condicions de vida 
d’aquestes espècies independentment del resultat o 
nivell de protecció que se li assigni, ha de residir en l’ad-
ministració, que es qui deu establir els mínims indispen-
sables per a garantir el benestar dels animals.

Ara bé, és per això que aquesta llei requereix d’una 
reforma pel que fa a l’esmentat articulat, i per a establir 
les condicions mínimes generals per a aquests animals 
en l’exercici de l’esport; establir un marc jurídic objec-

tiu mínim, que ha d’establir  requisits mínims per a la 
protecció d’aquests animals garantint el seu benestar 
animal i no maltractament, així com establint les respon-
sabilitats jurídiques oportunes en cas d’incompliment.

Sense perjudici que lògicament aquesta regulació pugui 
eventualment ser ampliada mitjançant normativa addicio-
nal de protecció per part de les federacions esportives 
per a millorar la protecció dels animals en el que enten-
guin que és necessari per a la seva disciplina esportiva. 

No obstant això, ha de posar-se de manifest que en l’ac-
tualitat la majoria d’espècies animals no té una regulació 
per a la seva protecció animal dins de l’esport a excepció 
dels reglaments hípics (que compta amb Codi de Con-
ducta per al Benestar del Cavall i Codi Internacional de 
Conducta per al Benestar del Cavall), el Pol i el Mushing 
(Reglament General de Mushing), que malgrat tot conté 
unes especificacions sobre protecció molt generals 
respecte a regulació de benestar animal, però que sens 
dubte ha de posar-se en valor enfront de la resta.

En aquest mateix sentit, l’article 10 de la citada llei, en el 
seu apartat segon, no millora respecte de la seva redac-
ció anterior, atès que es limita a garantir amb caràcter 
genèric, la protecció del medi ambient i per extensió ha 
d’entendre’s també la de la protecció dels animals utilit-
zats per a l’esport (“respecte als entorns on es desenvo-
lupin les pràctiques esportives”). No obstant això, no es 
fa referència específica als animals sinó al medi ambient, 
i als entorns naturals on s’hi troben, però sense fer cap 
referència a la protecció dels mateixos, ni a altres aspec-
tes vitals per ells que cal protegir més enllà de la pràctica 
esportiva; tampoc estableix uns criteris mínims respecte 
a les condicions en què han de desenvolupar-se les referi-
des pràctiques esportives per garantir el seu benestar.

En conclusió, podem afirmar que per tot el que s’ha 
exposat amb anterioritat, la nova llei de l’esport pel que 
fa als animals que participen en activitats esportives, 
exigeix una reforma per a establir de manera general 
unes condicions i requisits mínims per a poder avaluar i 
garantir de manera objectiva la seva protecció pel que fa 
al seu benestar; igualment que aquesta protecció només 
ha de regular-se per l’administració de l’estat, sent els 
organismes de caràcter privat els encarregats de matisar 
i ampliar aquesta protecció quan ho estimin convenient 
però dins del seu àmbit objectiu d’aplicació.

Mai pot deixar-se la protecció dels animals a la sub-
jectivitat d’entitats no publiques ja que només l’admi-
nistració pot establir una regulació objectiva i establir 
responsabilitats en cas d’incompliment.        



L
o relevante de la sentencia radica en que, 
ante una situación de vulneración del dere-
cho a participar en las ganancias sociales, 
evidenciada por una sistemática negativa 
de la mayoría social a repartir dividendos, el 

Tribunal Supremo declara que el socio tiene dos herra-
mientas jurídicas distintas. 

Puede el socio por un lado optar, en determinadas cir-
cunstancias, por el ejercicio del derecho de separación 
ex art. 348bis LSC. Y puede, por otro lado, ese mismo 
socio, impugnar ex art. 204 LSC el acuerdo de aplica-
ción del resultado del ejercicio a reservas, por lesionar 
el interés social. 

Esta lesión se produce, dice la Sala, cuando -aunque no 
cause daño al patrimonio de la sociedad- el acuerdo de 
no repartir las ganancias (i) no responda a una necesi-
dad económica razonable de la sociedad, (ii) se haya 
adoptado por la mayoría en interés propio y (iii) ocasio-
ne un perjuicio injustificado a los demás socios.

Esto era algo que se había insinuado en algunas resolu-
ciones de instancias menores (por ejemplo, la senten-
cia núm. 50/2018 del Juzgado de lo Mercantil núm. 9 
de Barcelona de 6 de febrero de 2018). Sin embargo, 
el Fundamento Jurídico Cuarto de la sentencia del Tri-
bunal Supremo que aquí comentamos es claro cuando 
dispone: “ese derecho de separación regulado en el 
art. 348bis LSC, además de ser facultativo, es compa-
tible con el ejercicio de otras acciones, ya sean las de 
impugnación de los acuerdos que aplicaron el resul-
tado de beneficios a reservas, ya sean las eventuales 
de responsabilidad frente a los administradores por 
incumplimiento de deberes legales que constituyan un 
presupuesto ineludible para la adopción del acuerdo de 
reparto de beneficios. De tal manera que la facultad de 
instar la separación, cumplidos los presupuestos y re-
quisitos del art. 348bis LSC no es el único remedio con 
que cuenta el socio minoritario. También tiene la posi-
bilidad de impugnar el acuerdo, si se acredita que fue 
adoptado con abuso de la mayoría, como es el caso. Y 
contando con esta variedad de acciones, cada una de 

DOS REMEDIOS FRENTE A UN MISMO 
PROBLEMA. EL TS CONFIRMA QUE  
-ANTE LA FALTA DE REPARTO DE 
DIVIDENDOS- NO SOLO CABE EL 
EJERCICIO DEL DERECHO DE SEPARACIÓN 
SINO TAMBIÉN LA IMPUGNACIÓN  
DEL ACUERDO SOCIAL

Gorka Goenechea 
Col·legiat Núm: 28.983

Laura Álvarez
Col·legiada Núm: 37.055

La sentencia de la Sala 1ª del Tribunal Supremo núm. 9/2023 de 11 de enero de 2023, 
trata un supuesto de atesoramiento injustificado de beneficios por una compañía, que 
deja a un socio que se encuentra apartado del rendimiento de esta y atrapado en una 
sociedad cerrada.
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las cuales respon-
den a una finalidad 
propia y está sujeta 
a unos requisitos 
también propios, 
corresponde al 
socio titular de esos 
legítimos intereses 
optar por la acción 
legal que satisfaga 
mejor su preten-
sión”. Esto, además, 
es congruente con 
la literalidad del art. 
348bis.1 LSC al que 
antes aludíamos y 
que, como es sa-
bido, dispone que: 
“[l]o dispuesto en 
el párrafo anterior 
se entenderá sin 
perjuicio del ejerci-
cio de las acciones 
de impugnación de 
acuerdos sociales 
y de responsabili-
dad que pudieran 
corresponder”.

Para justificar su de-
cisión y aunque la 
vigente regulación 
contenida en el art. 
204.1 LSC no alude 
expresamente al 
caso que es objeto 
de la sentencia, el 
Tribunal Supremo 
recuerda que el 
Grupo de Expertos 

que sugirió la actual redacción de dicho precepto, men-
cionó expresamente como supuesto de abuso “la opre-
sión de los accionistas minoritarios mediante prácticas 
recurrentes de no distribución de dividendos”.

La sentencia del TS de 11 de enero de 2023 —en 
cuanto confirma la compatibilidad entre las acciones 
de separación e impugnación— facilita además una 
alternativa clara al proceso regulado en el art. 348bis 
LSC, que a menudo presenta dificultades para el 
socio saliente, cuando por ejemplo la sociedad intenta 
enervar ese derecho artificiosamente haciendo valer el 
denominado “derecho de arrepentimiento” (STS núm. 

32/2006 de 23 de enero RJ/2006/256 y sentencia núm. 
2700/2020 de la Secc. 15ª de la Audiencia Provincial de 
Barcelona de 11 de diciembre de 2020, RJ/2021/22047) 
o cuando por la sociedad se alega la eventual infracción 
del deber de lealtad del socio frente a la sociedad (STS 
núm. 38/2022 de 25 de enero RJ/2022/538).

La decisión de la Sala, de no solo declarar la nulidad 
del acuerdo de no repartir dividendos, sino también de 
condenar a la sociedad al pago de esos dividendos, se 
adopta con base el derecho abstracto del socio a par-
ticipar en las ganancias de la sociedad, unido al hecho 
de que -según el Tribunal Supremo- la estimación de la 
impugnación del acuerdo de destinar el beneficio a re-
servas conlleva que deba entenderse aprobada la otra 
alternativa, es decir, la del reparto. Con esta decisión, 
el tribunal evita que se vulnere el derecho a la tutela ju-
dicial efectiva del socio, que se produciría si -anulado el 
acuerdo- la mayoría volviera adoptarlo en junta, en los 
mismos términos, persistiendo el abuso. Entendemos 
que esta sentencia, junto a la núm. 418/2005 de 26 de 
mayo de 2005, de la misma Sala y Tribunal, consolidan 
una línea jurisprudencial sobre la materia.

En cuanto a la determinación del porcentaje concreto 
del reparto (75% del beneficio del ejercicio), la Sala 
toma en consideración el hecho de que, en el pasado, 
la misma sociedad había adoptado el acuerdo de repar-
tir ese mismo porcentaje del beneficio. El tribunal con-
sidera que no puede hablarse de una suplantación de 
la voluntad de los socios porque ese porcentaje había 
sido ya acordado en un reparto anterior. 

En definitiva, como hemos analizado, tanto el reme-
dio de la impugnación del acuerdo social ex art. 204 
LSC por la falta de reparto de dividendos, mediante 
el que se pretende imponer el respeto del contrato 
social,  como el ejercicio del derecho de separación ex 
art. 348bis LSC, mediante el que se pretende resolver 
el contrato con la sociedad, son dos vías diferencia-
das, compatibles, con finalidades y requisitos propios, 
siendo potestad del socio optar por la acción legal que 
satisfaga mejor sus intereses en cada caso concreto. 

Todo parece indicar que esta sentencia viene a confirmar 
la línea jurisprudencial tendente a establecer judicial-
mente el reparto de dividendos (vid p. e. sentencia núm. 
2541/2020 de 30 de noviembre de la Secc.15ª de la 
Audiencia Provincial de Barcelona) y a inclinar la balanza 
hacia la idea de que reparto de los beneficios debe ser la 
regla general en las sociedades de capital —presididas 
por un lógico afán de obtener un rendimiento económi-
co— siempre en términos de razonabilidad.        

LO RELEVANTE 
DE LA SENTENCIA 
RADICA EN 
QUE, ANTE UNA 
SITUACIÓN DE 
VULNERACIÓN 
DEL DERECHO A 
PARTICIPAR EN 
LAS GANANCIAS 
SOCIALES, 
EVIDENCIADA POR 
UNA SISTEMÁTICA 
NEGATIVA DE LA 
MAYORÍA SOCIAL 
A REPARTIR 
DIVIDENDOS, 
EL TRIBUNAL 
SUPREMO 
DECLARA QUE EL 
SOCIO TIENE DOS 
HERRAMIENTAS 
JURÍDICAS 
DISTINTAS 
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SIGNAT AMB L’ICAM UN 
CONVENI DE COL·LABORACIÓ 
I IMPULS CONJUNT D’ UN 
MANIFEST PER UNA JUSTÍCIA 
DE QUALITAT

En el marc de la trobada institucional entre les Juntes de 
Govern de l’ICAB i l’ICAM, celebrada a la seu de l’advo-
cacia barcelonina el passat 29 de juny, el degans Jesús 
M. Sánchez i Eugenio Ribón, van signar un conveni per 
estrènyer vincles i reforçar la col·laboració conjunta. A 
més les advocacies de Madrid i Barcelona impulsen 
un manifest per una Justícia de qualitat i al servei de la 
ciutadania.

 

Aquest pronunciament compartit recull que “l’hora po-
lítica de la justícia a Espanya ha arribat. I els qui signem 
aquest manifest, des de la nostra respectiva responsabi-
litat institucional o professional, reclamem que la tutela 
judicial obtingui el paper preferent que mereix en una 
societat democràtica, reclamem un Pacte d’Estat per 
a la Justícia”. Els degans de les advocacies de Madrid i 
Barcelona van ser, simbòlicament els primers signants 
d’aquest manifest, que fa una crida a la protecció de 
l’Estat de Dret i reclama una Justícia de qualitat al servei 
de la ciutadania. Podreu consultar i signar el manifest 
en la URL: https://web.icam.es/icam-icab-manifies-
to-por-una-justicia-de-calidad/

D’altra banda, el conveni de col·laboració entre tots dos 
col·legis preveu mecanismes de coordinació per a la de-
fensa de la professió i promou serveis i formació de les 
persones col·legiades de manera conjunta. A més, aquest 
conveni inclou un pla estratègic de treball que facilitarà 
el desenvolupament dels instituts de recerca i ciència 
jurídica I+Dret ICAB i I+D ICAM, així com la coordinació 
en àmbits com les relacions amb les administracions i la 
Justícia, Honoraris, Transformació Digital, Deontologia o la 
projecció internacional de l’advocacia espanyola.

Durant la trobada, les Juntes de Govern dels dos col·le-
gis van visitar la Biblioteca de l’ICAB i van celebrar una 
reunió mixta de treball. Finalment i per reforçar el vincle 
entre les dues institucions, cal destacar que els degans 
Ribón i Sánchez van rebre els carnets col·legials fruit de 
la seva col·legiació recíproca. 
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L’ADVOCACIA D’ARREU 
D’ESPANYA ES CONCENTREN 
DAVANT DE LES PRINCIPALS 
SEUS JUDICIALS PER 
PROTESTAR PER LA 
PARALITZACIÓ DE LA 
JUSTÍCIA

Advocats i advocades de tot Espanya es van concen-
trar el passat 28 de juny  davant diferents jutjats per 
protestar pel deteriorament del sistema públic de 
Justícia, paralitzat des de fa mesos per les vagues, i 
reclamar-ne la reactivació immediata.

Sota el lema “La Justícia és una qüestió d’Estat”, l’objec-
tiu d’aquestes concentracions va ser visibilitzar el ma-
lestar de la professió per la situació de l’Administració de 
Justícia, que s’ha agreujat després de diversos mesos 
de vaga, primer dels lletrats de l’Administració de Jus-
tícia, i actualment dels funcionaris judicials, paralitzant 
pràcticament els jutjats i tribunals i causant la suspensió 
de desenes de milers de vistes i procediments.

Finalitzades les concentracions es va llegir un Mani-
fest en què es lamenta que “se segueixen suspenent 
contínuament desenes de milers de vistes, en la 
majoria dels casos sense previ avís, deixant milers de 
notificacions sense tramitar, un compte de consigna-
cions i dipòsits judicials paralitzada, i assenyalaments 
fixats ja per a dates tan irraonables com l’any 2027”. El 
Manifest també assenyala que “la paràlisi del servei 
públic afecta greument la vida de desenes de milers 
de persones, així com dels professionals que defen-
sen els seus drets davant de jutjats i tribunals, els 
quals tampoc poden treballar”.

La protesta no només està dirigida contra la situació 
conjuntural que viuen jutjats i tribunals, sinó que va 
molt més enllà per reclamar una reforma decidida i 
en profunditat d’aquest servei públic essencial. “El 
nostre Estat social i democràtic de Dret requereix 
una Justícia ràpida i de qualitat. Sense Justícia no hi 
ha democràcia ni llibertat. La solució immediata de 
la paràlisi del servei públic és una qüestió d’Estat”, 
afirma el Manifest en què s’exigeix als partits polítics 
que arribin a un Pacte per la Justícia després de les 
eleccions del 23 de juliol.

EL CONSELL DE 
L’ADVOCACIA CATALANA I EL 
DEPARTAMENT DE JUSTÍCIA 
TREBALLEN PER LA MILLORA 
DEL TORN D’OFICI

El Consell de l’Advocacia Catalana i el Departament 
de Justícia, Drets i Memòria de la Generalitat van 
començar a principis de mes de juny una sèrie de 
reunions de caràcter tècnic per treballar de forma 
conjunta en la millora del Torn d’Ofici i analitzar les 
demandes que es fan des de l’advocacia per potenciar 
aquest servei. L’inici d’aquestes reunions de treball 
és la conseqüència de l’acord que es va prendre en la 
darrera reunió de la Comissió Mixta entre el departa-
ment de Justícia i l’advocacia catalana, celebrada el 
passat 25 d’abril, en la qual es va acordar establir un 
calendari de negociacions.

D’aquesta forma, fins a finals del mes de juliol d’en-
guany s’han celebrat reunions tècniques per analitzar 
punt per punt les demandes de l’advocacia en qües-
tions com la creació de nous mòduls i l’actualització 
dels preus o la racionalització del sistema de guàrdies, 
incloses les de violència masclista, entre d’altres rei-
vindicacions.
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L’ICAB S’ADHEREIX AL 
COMUNICAT DE L’ADVOCACIA 
DE MÀLAGA EN RELACIÓ A 
LA CELEBRACIÓ DE LA VISTA 
DEL JUDICI ORAL CONTRA 
EL DEGÀ EMÈRIT FRANCISCO 
JAVIER LARA PELÁEZ

 
El Consejo General de la Abogacía Española (CGAE) 
ha acordat adherir-se al Comunicat emès pel 
Col·legi de Màlaga en relació amb la celebració de 
la vista del Judici Oral en el procediment seguit 
contra el Degà emèrit Francisco Javier Lara Peláez, 
per presumpte delicte de desobediència pels fets 
ocorreguts a la guàrdia del sis de maig del 2020. 
L’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de Barcelona (ICAB) 
s’adhereix també a aquest posicionament públic de 
l’advocacia malaguenya i expressa el seu suport al 
degà emèrit.

Comunicado institucional Abogacía de Málaga

“Estando prevista a primeros del mes que viene la 
celebración de la vista del Juicio Oral en procedimien-
to seguido contra el Decano emérito de este Cole-
gio, Don Francisco Javier Lara Peláez, por presunto 
delito de desobediencia por los hechos ocurridos en 
la guardia del seis de mayo de 2020, la Junta de Go-
bierno quiere reiterar, una vez más, el firme apoyo de 
la Abogacía de Málaga a nuestro Decano emérito.

Seguimos confiando en la Justicia y en una resolu-
ción favorable, al entender que las actuaciones que 
se llevaron a cabo por el Colegio en esa fecha fueron 
bienintencionadas y en defensa de la salud de los 
abogados de oficio, que tenían el encargo constitu-
cional de asistencia al detenido, atendida la preca-
riedad de los medios preventivos existentes en ese 
momento.

La Junta de Gobierno ICA Málaga”.  

NOUS ÒRGANS DE DIRECCIÓ 
EN 7 SECCIONS DE LA 
COMISSIÓ DE CULTURA I 
FORMACIÓ

De conformitat amb les previsions de l’article 22.6 
del Reglament de la Comissió de Cultura i Formació 
de l’ICAB, la Junta de Govern ha desconvocat les 
eleccions inicialment previstes per proveir els càrrecs 
dels òrgans de direcció de les Seccions de la Comis-
sió de Cultura i Formació que seguidament s’indi-
quen i ha declarat electes les candidatures úniques 
proclamades integrades pels companys i companyes 
següents:

Secció de Dret Civil
Presidenta: Marta Legarreta Fontelles
Vicepresidenta: Chantal Moll de Alba
Secretària: Sílvia Jiménez Xarrié
Vocals: Meritxell Gabarró i Sans, Silvia Pardo Prado, 
Marina Ferrer Soler, Mireia Espinet Casañas, Jorge 
Azagra Malo, Jaume Tarabal Bosch, Josep Maria Espi-
net Asensio, Antonio Cumella Gaminde, Joan Sacris-
tán Tarragó i Jordi Medina Ortiz

Secció de Dret Concursal
President: Pau Ballvé i Reyes.
Vicepresident: Tomás Nart Mampel
Secretària: Sara Maria Iglesias López
Vocals: Elena Blasco Salvat; Maria Yciar Ventura Vidal, 
Marta Lagarda Ruiz, Francisco López Marín, Jose 
María Rocalba Méndez, Maria Padró López, Cristian 
Valcárcel Bernal, Lucia Villamor Beltrán i Sandra Liñei-
ra Sánchez.

Secció de Dret Esportiu
President: Jorge de Amilibia Estrany
Vicepresidenta: Roser Agut Jubert
Secretària: Susana Esther Bleier Terrer
Vocal: Carles Valoira Iserte
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Secció de Dret de Família
Presidenta: Cristina Díaz Fernández  
Vicepresidenta: María Carmen Varela Álvarez
Secretària: Marta Rufilanchas Guirado
Vocals: Juan Francisco López Fernández, Juan Bernal-
te Benazet, Clara Orpinell Sala, Maria Rosa Barberà 
Ramos, Carme Simón Fornés, Armand Sanz de Car-
valho, Carme Adell Artiga, Julian Valon Mur i Fernando 
Garcia–Coca Castro. 

Secció de Dret de la Infància i l’Adolescència
President: Xavier Campà i de Ferrer
Vicepresidenta: Meritxell Bosch Torreblanca
Secretari: Jordi Casajoana Feliu
Vocal: Carmen Parra Rodriguez

Secció de Dret Penal
Presidenta: Clara Martínez Nogués 
Vicepresident: Cristian Carci López
Secretària: Cristina Capuz Ortega
Vocals: Jordi Bertomeu García, Júlia González García, 
Beatriz Montoya Moya, Berta Armengol Freixes, Jesús 
Solar Rodríguez i Pere Joan Perete Horrach

Secció de Dret Sanitari
Presidenta: Mireia Aznar Martín
Vicepresidenta: Núria Gómez Marichalar
Secretari: Ignasi Pidevall Borrell
Vocals: Josep Maria Bosch Vidal, Miguel Alias Ferrer, 
Pilar González Rey, Elvira Ruiz García, Mercedes Gras 
Balaguer i Joan Carles Bailach de Rivera
La convocatòria electoral per proveir l’òrgan de di-
recció de la Secció de Dret Marítim i del Transport ha 
quedat deserta.

PALAUET
CASADES

Barcelona 1883

PALAUET
CASADES

Barcelona 1883

Espais exclusius per a la celebració
del vostre esdeveniment en un edifici

neoclàssic que és un referent indiscutible
de l’arquitectura de l’Eixample.

 Consulta els espais disponibles
a www.icab.cat/palauetcasades

o a marqueting@icab.cat

Il·lustre Col·legi
de l’Advocacia
de Barcelona



 

EL COL·LEGI ES MOU

L'ICAB I EL CAFBL 
CREARAN UNA 
COMISSIÓ MIXTA 
DE SEGUIMENT 
PER AVALUAR 
L'EVOLUCIÓ DE 
L'APLICACIÓ DE 
LA LLEI PEL DRET 
A L’HABITATGE 
ESTATAL
El Col·legi de l’Advocacia de Barcelona (ICAB) i el Col·
legi d’Administradors de Finques de Barcelona i Llei·
da (CAFBL), arran del conveni de col·laboració entre 
ambdues Corporacions, van acordar crear una comissió 
mixta de seguiment per avaluar l'evolució de l'aplicació 
de la Llei pel Dret a l’Habitatge estatal. Així es va donar a 
conèixer en el marc de Jornada d’anàlisi i de debat sobre 
la nova llei d’Habitatge estatal que, sota l’organització 
d’aquests dos col·legis professionals, es va dur a terme 
els dies 7 i 8 de juny i que ha tingut un seguiment mas-
siu amb més de 700 persones cada dia, entre presen-
cials a la Sala d’Actes de l’ICAB i on-line. 

Durant aquesta Jornada, i per tal de posar solució a 
un problema tan sensible com és l’habitatge, els dos 
Col·legis van tornar a posar de manifest la necessi·
tat de dur a terme un gran pacte nacional dels partits 
polítics amb representació parlamentària que conformi 
una solució de futur en matèria d’habitatge i en què els 
professionals del sector puguin aportar el seu coneixe·
ment i experiència.

La jornada sobre la Llei d’Habitatge de l’ICAB i CAFBL  
es va estructurar en quatre taules per tal d’analitzar els 
aspectes processals, civils, administratius, urbanístics 
i tributaris de la nova llei d’Habitatge, però també va 
abordar la vulnerabilitat social vinculada a la dificultat de 
disposar d’un habitatge per viure.

Amb la celebració d’aquesta Jornada sobre la Llei d’Ha·
bitatge es va tancar l’anàlisi transversal i en profunditat 
que han realitzat l’ICAB i el CAFBL sobre aquesta llei 
estatal a través de les sessions realitzades els dies 1, 7 i 
8 de juny i que van seguir un massiu nombre de profes·
sionals experts en l’àmbit immobiliari.

EL DRET ESPANYOL NECESSITA 
UNA ESPECIALITZACIÓ 
EN INFÀNCIA, FAMÍLIA I 
CAPACITAT

Aquesta és la principal conclusió que es va donar a 
conèixer en el marc de la III edició del Congrés de Fa·
mília: infància, família i capacitat, que es va realitzar els 
dies 18 i 19 de maig, a Màlaga, sota l’organització de les 
advocacies de Màlaga, Madrid, Barcelona i Antequera, 
amb la “Plataforma Familia y Derecho”, després de dos 
dies de diàleg i debat sobre temes d'actualitat en aques·
ta branca de Dret.
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En la inaguració del Congrés van participar Salvador 
González Martín, degà de l'Advocacia de Màlaga; Isabel 
Winkels Arce, vicedegana de l'Il·lustre Col·legi de l'Advo·
cacia de Madrid (ICAM); Joaquim de Miquel Sagnier, se·
cretari de l'Il·lustre Col·legi de l'Advocacia de Barcelona 
(ICAB); Luis Alejandro Moreno Aragón, degà del Col·legi 
d'Advocats d'Antequera; i Xavier Abel Lluch, magistrat 
jutge del Jutjat d'Instància núm. 14 Barcelona i president 
de la “Plataforma Familia y Derecho”. 

Durant dos dies, es van celebrar set taules rodones amb 
23 ponents de diferents àmbits. Es van abordar temes 
de gran importància com és la instrumentalització dels 
menors en els processos de família, l’assetjament a  les 
xarxes socials; la fiscalitat en les crisis matrimonials, es 
va analitzar la Llei 8/2021, de 2 de juny, per la qual es re·
forma la legislació civil i processal per al suport a les per·
sones amb discapacitat en l'exercici de la seva capacitat 
jurídica; es va comptar amb els defensors del poble d’Es·
panya, Andalusia i de Catalunya i inclús, els propis nens 
van tenir veu a través de la participació de representants 
que formen part del Parlament infantil de Màlaga. 

Una especialització imprescindible
Al llarg del Congrés es van exposar les raons per les quals 
l’especialització dels jutjats de família és imprescindible: 
constitueix una garantia davant de la violència contra la infàn·
cia i contra la dona; garanteix l'accés a la justícia en igualtat 
de condicions per a tots els ciutadans; promou una adapta·
ció davant de la diversificació de la institució familiar; i millora 
la resposta davant la complexitat dels processos de ruptura 
familiar, on cal resoldre no només problemes de tipus per·
sonal, social, psicològic o psiquiàtric, sinó també aspectes 
econòmics, mercantils, penals i de Dret Internacional Privat. 
A més, es va demanar novament que s'inclogui l'especialit·
zació en el projecte de llei d'eficiència pública. 

Aquesta tercera edició consolida aquest Congrés, que 
va comptar amb un èxit de participació amb prop de 400 
advocats/des que van seguir durant diverses jornades 
aquest esdeveniment. El Col·legi d'Advocats de València 
serà la seu de la IV edició del Congrés de Família: infàn·
cia, família i capacitat en la futura edició.

L’ICAB SIGNA UN CONVENI 
DE COL·LABORACIÓ AMB 
L’AJUNTAMENT D’ARENYS DE 
MAR PER POSAR EN MARXA 
"L’ESCOLA JURÍDICA PER A LA 
CIUTADANIA”
El passat 15 de maig, el degà de l’ICAB, Jesús M. Sánchez, 
i l’alcadessa d’Arenys de Mar, Annabel Moreno, van signar 
un conveni de col·laboració amb la finalitat de promoure 
entre la ciutadania el coneixement de nocions jurídiques 
bàsiques, sobre matèries que resulten transcendents per 
a la convivència i benestar, mitjançant la realització de 
conferències presencials gratuïtes que es canalitzaran a 
través del projecte que s’ha anomenat “Escola Jurídica per 
a la Ciutadania”. En l’acte va estar·hi present el delegat de la 
delegació d’Arenys de Mar, Lalo Rodríguez Fita.

Arran d’aquest acord, l’Ajuntament d’Arenys de Mar 
posarà a disposició de l’ICAB, per a la prestació d’aquest 
servei divulgatiu gratuït per a la ciutadania, un espai de 
conferències adequat, amb els serveis per la correcta 
atenció ciutadana, equipat amb el corresponent mobiliari 
i personal necessari per al seu correcte funcionament. 
Igualment, i en l’àmbit d’aquest conveni marc de col·la·
boració, l’Ajuntament es compromet a cedir gratuïta·
ment els esmentats espais municipals en les mateixes 
condicions abans citades, per poder organitzar, de ma·
nera puntual, alguna activitat formativa jurídica dirigida, 
exclusivament, als professionals de l’advocacia.

El conveni estableix que l’Escola Jurídica per a la Ciu·
tadania serà gestionada pel delegat/da i sotsdelegat de 
la Delegació d’Arenys de Mar, mentre que l’Ajuntament 
d’Arenys cedirà l’espai municipal més idoni per fer acollir 
les diferents conferències i donarà difusió de les ma·
teixes entre la ciutadania a través dels canals de comuni·
cació del consistori.
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ÈXIT D’ASSISTÈNCIA A 
LA JORNADA SOBRE LA 
VULNERABILITAT I LA 
SEVA INCIDÈNCIA EN ELS 
LLANÇAMENTS

El degà del Col·legi, Jesús M. Sánchez, i la diputada de 
la Junta de Govern responsable de la Comissió de Torn 
d'Ofici i Assistència a la Persona Detinguda de l'ICAB, 
Carmen Valenzuela, van inaugurar el passat 8 de maig 
la jornada “La vulnerabilitat i la seva incidència en els 
llançaments” davant els més de 200 assistents presents 
a l’auditori de la 8a planta.

La conferència, organitzada per la Comissió del Torn 
d'Ofici i Assistència a la Persona Detinguda de l’ICAB 
es va estructurar en dues taules rodones. La primera va 
servir per abordar els aspectes judicials del tractament 
de la vulnerabilitat i la segona taula per tractar la funció 
dels organismes públics en els llançaments. Sens dubte, 
les magnífiques aportacions dels ponents van servir per 
analitzar de forma transversal una problemàtica que està 
molt present en la nostra societat.

LA COMISSIÓ DE RC HA FET 
UNA ANÀLISI EXHAUSTIVA 
I TRANSVERSAL D’AQUESTA 
MATÈRIA AMB MOTIU DEL SEU 
27È CONGRÉS
En el marc del 27è Congrés de Responsabilitat Civil, 
organitzat per la Comissió d'Advocats de Responsabili·
tat Civil i Assegurances del Col·legi, es va fer una anàlisi 
transversal i exhaustiva per determinar i avaluar com ha 

evolucionat aquesta matèria i els principals canvis legis·
latius que les noves directives europees poden compor·
tar a curt termini.

El 27è Congrés va ser inaugurat per Ramón Ángel Casa·
nova, diputat responsable de la Comissió de la Comissió 
d'Advocats de Responsabilitat Civil i Assegurances del 
l’ICAB, i el president d’aquesta Comissió, Diego Callejón.

Aquest esdeveniment es va estructurar en deu taules rodo·
nes que es van realitzarar al llarg de dues jornades (15 i 16 
de juny) i que van servir per analitzar la responsabilitat Civil 
dels centres docents: bullying, ciberassetjament, maltrac·
tament i abusos; la RC derivada de la filtració de les dades 
personals o confidencials; la RC de productes i Intel·ligèn·
cia Artificial (IA) així com les noves directives europees; la 
RC  sanitària per tal d’abordar la falta o defecte en el con·
sentiment informat i la responsabilitat per dany despropor·
cionat; la compatibilitat de la indemnització de dany moral 
amb el d’autonomia del pacient i/o connexió amb altres 
danys personals i patrimonials; la RC dels administradors 
de societats mercantils; la responsabilitat patrimonial deri·
vada de l’acte administratiu del decret de l’Estat d’Alarma 
per donar a conèixer la situació tres anys de la pandèmia; 
el projecte de reforma del barem, així com la seva aplicació 
fora de l’àmbit motoritzat i dany moral; i el tercer perjudicat 
en les prestacions econòmiques derivades de les indem·
nitzacions per accidents de trànsit per tal de determinar si 
s’ha de permetre la seva reclamació. En el marc d’aquesta 
edició del Congrés també es va abordar el supòsit més 
important de Responsabilitat Civil de la història de l'Estat 
espanyol: el Cas Prestige.

Les aportacions magnífiques dels més de 20 experts de 
l’advocacia i de l’àmbit acadèmic especialitzats en Res·
ponsabilitat Civil que van participar com a ponents va ser 
fonamental per poder dur a terme aquesta anàlisi trans·
versal sobre la RC.
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L’ICAB ACULL LA II 
JORNADA D'ARBITRATGE 
INTERNACIONAL DEL CEA A 
BARCELONA 
L’ICAB va acollir els dies 21 i 22 de juny la II Jornada d'Ar·
bitratge Internacional del CEA a Barcelona, coorganitzada 
pel Centre ADR·ICAB i el Club Español del Arbitraje, sota 
el títol "Disputes ESG i arbitratge" i que ha obtingut un 
gran èxit de convocatòria. 

L'esdeveniment va ser inaugurat per Jesús M. Sánchez 
García, degà de l’Il·lustre Col·legi de l'Advocacia de Barce·
lona (ICAB); Pedro Yúfera Sales, president de la Comissió 
d'Arbitratge del Col·legi; Alfonso Iglesia, president del 
CEA; i Frederic Munné Catarina Munné, diputat de la 
Junta de Govern responsable del Centre ADR ICAB·Arbi·
tratge i president del Tribunal Arbitral de Barcelona (TAB).

La Jornada es va estructurar en dues taules de debat. En 
la primera es va abordar l’arbitratge i el canvi Climàtic, 
mentre que en la segona es va centrar en l’Arbitratge i el 
“Social and Governance". 

Com a complement a aquesta Jornada, el dijous 22 va 
tenir lloc al Pati de Columnes del Palauet Casades l’es·
morzar de treball del CEA ·40 i l'exclusiu vermut Speed 
Dating "CEA Mujeres".

Amb activitats com la II Jornada CEA a l'ICAB s'ha vol·
gut promoure, un cop més, el coneixement de l’arbitrat·
ge entre l’advocacia. 

INSCRIU-TE ALS MÀSTERS 
ICAB 2023-2024, FORMACIÓ 
ESPECIALITZADA PER A 
L’ADVOCACIA DE FUTUR!

L’ICAB ja té obertes les inscripcions per a nova edi·
ció dels Màsters ICAB. L’oferta formativa de la nova 
edició – curs 2023·2024· que s’impartiran a partir del 
mes d’octubre del 2023 inclou màsters presencials 
i màsters on·line (videoconferències en directe per 
Zoom) en Advocacia Penal, Compliance, Concursal, 
Entorns Digitals, Família i Successions, Fiscal, Immo·
biliari, Laboral i RRHH, Negocis i Propietat Industrial i 
Intel·lectual.

L’especialització és una peça clau per a l’excercici de 
l’advocacia. Per això  si voleu donar un impuls definitiu 
al vostre currículum l’ICAB us proporciona la formació 
que necessiteu ja que aquesta formació ofereix: 

·Formar·se amb una metodologia, eines i recursos 
eminentment pràctics.

·Aprendre a dissenyar estratègies de defensa tècni·
ca i jurídica.

·Fer simulacions reals a classe.
·Classes impartides per reconeguts professionals 
avalats per la seva trajectòria i experiència.

·Reforçar els coneixements legals vinculats a l’actua·
litat i al futur de la societat i dels negocis.

·Ampliar la xarxa de networking.
·Fomentar el treball en equip.
·Escollir el format que millor s’adapti a l'aprenentat·
ge entre presencial, on line o blended.

Ja són més de 1.000 alumnes els que han passat per 
les aules dels Màsters ICAB, una d’elles és l’advo·
cada Mariella Espejo, qui recentment ha cursat el  
Màster de Compliance, i ha volgut donar a conèixer 
la seva experiència a través de Món Jurídic.
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Mariella Espejo:
"El màster de  
Compliance té un  
enfocament molt pràctic"

Com es va assabentar de la realització del Màster de 
Compliance?
A través de la pàgina web de l'ICAB, ja que anteriorment 
vaig fer el Postgrau en Pràctica Jurídica també a l'ICAB i 
em vaig portar molt bona impressió.

Què la va impulsar a especialitzar-se en aquesta 
matèria?
El Compliance és un tema que creix dia a dia a nivell 
mundial. Les lleis són cada cop més estrictes per a les 
persones jurídiques i aquestes alhora van comprenent 
l'important rol que juga el Compliance en la continuïtat 
empresarial.

Aquest panorama, juntament amb la meva experiència pro·
fessional tant a nivell penal com corporatiu, i tot allò que un 
bon programa de compliance pot evitar o mitigar, van fer 
que sorgís l'interès d'especialitzar·me en aquesta matèria.

Realment és encoratjador promoure una cultura d'ètica 
i compliance, treballar per fer bé les coses, i crear ins·
truments per anticipar·se al sorgiment de problemes a 
nivell empresarial.

Quins són els principals aspectes que destacaria 
d'aquest màster?
Principalment dos: d'una banda, el màster de Com·
pliance té un enfocament molt pràctic. Tot allò après 
s'aplica a un cas sobre implementació d'un programa 
de Compliance que cal presentar al final del curs. D'altra 
banda, el conjunt de docents que imparteixen el Màster 
és excel·lent ja que majoritàriament són professionals 
que es dediquen diàriament al Compliance o matèries 
relacionades, cosa que potencia encara més la part 
pràctica d'aquesta formació. A més, en algunes sessions 
els docents són magistrats de renom amb qui s'analitza 
jurisprudència sobre la matèria, fet que pot esdevenir 
una gran guia en el moment d'implementar i revisar un 
programa de Compliance.

Què ha aportat el màster de Compliance a la seva 
carrera professional?
Aquest màster m’ha donat l’oportunitat de comptar amb una 
visió global sobre Compliance, m’ha aportat coneixements 
fonamentals sobre normativa i estàndards internacionals que 
m’han obert les portes a mercats internacionals.

Recomanaria el màster de Compliance?
Per descomptat, aquest màster és un bon comença·
ment per endinsar·se al món de l'ètica i el compliance 
empresarial.    

CONVENI DE COL·LABORACIÓ 
ICAB-COL·LEGI DE BIÒLEGS DE 
CATALUNYA PER PROMOURE 
EL BENESTAR ANIMAL

El passat 27 de juny del 2023, el degà del Col·legi de 
l’Advocacia de Barcelona, Jesús M. Sánchez, i el degà 
del Col·legi de Biòlegs de Catalunya (CBC), Lluís Tort Bar·
dolet, van signar un conveni per desenvolupar propostes 
i projectes comuns entre ambdues corporacions.

Atès que l’ICAB compta amb la Comissió de Protecció 
dels Drets dels Animals (CPDA) i que comparteixen amb 
el CBC objectius comuns en matèria de protecció de 
drets, salut i benestar dels animals, ambdues Institu·
cions han signat un Conveni marc de col·laboració que 
estableix l’organització d’activitats formatives per fomen·
tar i promoure la protecció dels drets dels animals, fer 
estudis de recerca, i executar de forma conjunta accions 
tranversals, que amplïin la protecció més enllà de la vida 
animal, procurant igualment, la protecció del medi am·
bient i la biodiversitat.

La durada d’aquest conveni té una vigència d’un any. 
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EUDALD VENDRELL LLEGEIX 
EL SEU DISCURS D'INGRÉS A 
L'ACADÈMIA DE LEGISLACIÓ 
I JURISPRUDÈNCIA DE 
CATALUNYA A LA SALA 
D'ACTES DE L'ICAB

L’Acadèmia de Legislació i Jurisprudència de Catalunya 
va celebrar el passat 28 de juny la Sessió Pública i So·
lemne de discurs d’ingrés com a acadèmic de número 
d'Eudald Vendrell Ferrer a la Sala d’Actes de l'Il·lustre 
Col·legi de l’Advocacia de Barcelona, i de cloenda del 
Curs 2022/2023. 

Van presidir l’esdeveniment el president de l’Acadèmia 
de Jurisprudència i Legislació de Catalunya, Francesc 
Tusquets, juntament amb el degà de l’Il·lustre Col·legi 
de l‘Advocacia de Barcelona, Jesús M. Sánchez, i altres 
membres de l'Acadèmia com la vicepresidenta, Mª Eu·
gènia Alegret; el censor, Joan Egea; el secretari, Joaquín 
Tornos; el tresorer, Antonio Cumella; i el vicesecretari, 
Tomàs Font. 

L’acte es va iniciar com marca la tradició, amb la lec·
tura de les dades de nomenament del recipiendari. A 
continuació, l’acadèmic recipiendari, Eudald Vendrell 
Ferrer, acompanyat del seus dos padrins, Encarna 
Roca i Agustín Luna, va llegir el discurs d'ingrés amb 
el títol “L'accés a un habitatge digne: un dret humà 
fonamental". 

En aquesta ocasió, l’Acadèmic de número i degà 
emèrit de l'ICAB, Eugeni Gay, va respondre el discurs 
en nom de l’Acadèmia.

La clausura de l’acte va anar a càrrec del president de 
l’Acadèmia. La sessió va comptar amb la presència 
de juristes de la societat civil catalana, així com dels 
familiars del nou acadèmic i bona part dels companys 
acadèmics/ques.
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LA REVISTA JURÍDICA DE 
CATALUNYA ESTRENA WEB

La Revista Jurídica de Catalunya · publicació funda·
da el 1895 i editada pel Col·legi de l'Advocacia de 
Barcelona i l’Acadèmia de Jurisprudència i Legisla·
ció de Catalunya· compta amb una URL pròpia per a 
la seva consulta: https://revistajuridica.cat/. La RJC 
és una eina pràctica de gran utilitat per als juristes, 
doncs és la publicació més complerta sobre les nor·
mes i sentències d’aplicació a Catalunya. La Revista, 
que actualment edita l’editorial, Tirant Lo Blanch, és 
una publicació indexada en els principals catàlegs de 
qualitat nacionals i internacionals: DICE, RESH, ISOC, 
LATINDEX, CARHUS, entre d’altres

CONFERÈNCIA: LA ANTI-SUIT 
INJUNCTION 

El degà emèrit  i president de la Comissió d'Arbitrat·
ge, Pedro L. Yúfera Sales, el catedràtic de Dret Pro·
cessal de la Universitat de Barcelona, Vicente Pérez 
Daudí, l’advocat i barrister anglès Josep Gálvez i Alba 
Ródenas, presidenta de la Secció de Dret Internacio·
nal i de la Unió Europea van participar en la conferèn·
cia sobre “La Anti·Suit Injunction”.

SAVE THE DATE! 2N CONGRÉS 
DE DRET DE FAMÍLIA ELS DIES 
28 I 29 DE SETEMBRE 

La Secció de Dret de Família de l’ICAB té previst 
celebrar el 2n Congrés de Dret de Família, en format 
presencial, els dies 28 i 29 de setembre de 2023.

PROPERS ESDEVENIMENTS



ACTIVITATS SOCIALS

Tot seguit publiquem imatges de les activitats de 
caràcter lúdic que ofereix l’ICAB als col·legiats i 
col·legiades i que s’han celebrat recentment! Des 
d’excursions, a tast de vins o classes de ball...  
 

ÈXIT DE LA PRIMERA EDICIÓ 
DEL CURS DE BALL LINDY HOP 
JAZZ AL PATI DE COLUMNES 

Les activitats socials programades per l’ICAB es van 
iniciar el passat dia 22 de maig amb el curs de ball en 
modidalitat Lindy Hop Jazz.

Cada dilluns en el meravellós entorn del Pati de Columnes 
del Palauet Casades, 11 parelles de persones col·legiades 
gaudeixen d’aquesta modalitat, aprenent i compartint els 
diferents passos i nivells que una professora experta en 
la matèria els hi proporciona presencialment, així com les 
guies i vídeos que facilita “on line”. Classes d’una hora de 
durada que entusiasmen als alumnes setmana rere set·
mana. No et perdis el proper curs!!!

BERGA, PRIMER DESTÍ DE 
LA VISITA “TRESORS DE LES 
DELEGACIONS” 
El passat dia 12 de juny, i dins del programa d’Activitats So·
cials per a persones col·legiades, es va inaugurar l’activitat 
de les visites als “Tresors de les Delegacions ICAB”; en 
aquesta ocasió, el primer destí escollit fou Berga i la seva 
comarca amb un ambiciós programa turístic i cultural tot 
coincidint amb la celebració de La Patum. Els nostres De·
legats ICAB, els companys Teresa Martínez i Joan Parera, 
amb el coneixement de la terra on viuen i treballen, van ser 
uns magnífics amfitrions, i les persones inscrites van poder 
gaudir de veritables tresors com Castellar de N’Hug, el 
naixement de Les Fonts del Llobregat, el Santuari de Que·
ralt i altres poblacions limítrofes per compartir un dinar de 
germanor i fins i tot adquirir productes d’aquesta comarca. 
Us esperem a tots i totes en la propera visita!

AFORAMENT COMPLET  
EN EL TAST DE VINS! 

Dins el programa d’Activitats Socials per a persones 
col·legiades es va celebrar el passat 21 de juny un tast 
de vins amb l’aforament complert de 24 inscripcions. 
El Pati de Columnes del Palauet Casades va acollir la 
celebració d’aquest tast on es van poder degustar ex·
cel·lents productes (1 cava, 2 vins blancs i 3 de negres), 
amb l’explicació de les tècniques de maridatge a càrrec 
de l'expert sommelier Alfons Escubós. Atès l’èxit de la 
convocatòria, s’organitzarà una trobada complementària 
a aquesta per seguir aprofundint en aquesta matèria 
amb companys i companyes de professió!



TRIANGULAR 
D’UNIVERSITATS

Seccions

La seu del Col·legi de l’Advocacia de Barcelona va acollir la 
5a edició del Triangular d’Universitats, activitat organitzada 
amb la col·laboració de la UPF Barcelona School of Mana-
gement (UPF–BSM), la Universitat de Barcelona (UB) i la 
Universitat Autònoma de Barcelona (UAB), amb l’objectiu 
que els alumnes del Màster d’Accés a l’Advocacia poses-
sin en pràctica els coneixements adquirits a través de la 
seva participació en aquestes simulacions de judicis.

 

Aquesta nova edició de “Moot Court” o competició de 
simulacions de judicis entre universitats va enfrontar els 
equips de la UPF Barcelona School of Management, la UB 
i la UAB a través de la realització de dues rondes de judi-
cis simulats i una final, presidides per jutges en les àrees 
de Civil i Penal. Els i les alumnes, que competien per 
equips -dos de modalitat de Civil i dos de Penal, integrats 
cadascun per entre 4 i 6 persones- van tenir l'oportunitat 
de fer el rol d’advocat/da, així com de testimonis, perits, 
Mossos, etc., i mostrar les seves capacitats i habilitats 
tant d’oratòria com d’estratègia processal.

LA 5A EDICIÓ DEL TRIANGULAR 
D’UNIVERSITATS, CELEBRADA A L’ICAB, 
MOSTRA LA DESTRESA DELS ALUMNES 
DEL MÀSTER D’ACCÉS A L'ADVOCACIA DE 
LA UPF-BSM, LA UB I LA UAB



Món Jurídic · #347 · Juny/Juliol 2023 Triangular d’Universitats 39

Els guanyadors de la 5 edició del triangular van ser els 
equips de Dret Civil i de Dret Penal de UPF–BSM. Tant 
en Civil com en Penal, el segon lloc va ser per la UB, i 
el tercer lloc per a la UAB.

Els alumnes de la UPF-BSM consideren que l’experiència 
va ser molt positiva perquè “va ser la primera vegada que 
simulàvem un judici complert amb tant de detall, amb un 
tribunal professional i un públic diferent dels companys de 
classe”, I afegeixen: “És veritat que portem anys estudiant 
el procés penal, però el triangular va ser un cop de realitat 
molt profitós”. En la mateixa línia els alumnes de la UB 
consideren que “aquesta competició va permetre realitzar 
una primera aproximació molt realista al que és un judici 
de veritat”. Per part de la UAB afegeixen que el triangular 
va ser una “manera de demostrar-se a un mateix que es 
poden superar els nervis i els reptes processals quan es 
prepara amb profunditat un cas”, però alerten que fins i 
tot portant el casa ben estudiat vam haver de reaccionar 
a temps “a les emboscades de la part contrària”. Precisa-

ment “els nervis” és la principal dificultat  que van trobar 
tots els participants d’aquest “moot court”. Amb tot, 
coincideixen de nou que aquesta experiència ha generat 
aprenentatges transversals: ja que més enllà del moment 
de la competició, la triangular va començar per als alum-
nes amb la preparació d’un judici sense tenir coneixement 
de la línia defensiva de la part contrària i ha servit per 
conèixer els diferents rols i veure quin encaixa més per a 
cada persona.

Des de la UPF-BSM apunten que "guanyar la final va ser 
un cop del tot inesperat però que estan molt satisfets i 
recomanem enfrontar-se a un repte com aquest, perquè 
és un privilegi per a qualsevol estudiant de l'advocacia".

Lliurament de premis
En l’acte de cloenda i lliurament de premis van participar 
el degà del Col·legi de l’Advocacia de Barcelona, Jesús 
M. Sánchez; la coordinadora de formació de l'ICAB, 
Cristina Vallejo; el degà de la Facultat de Dret de la Uni-
versitat de Barcelona, Xavier Pons; la coordinadora del 
Màster d’Accés a l’Advocacia de la Facultat de Dret  de 
la UB, la doctora Montserrat Casanellas; el director del 
Màster d’Accés a l’Advocacia UPF-BSM i ICAB, Ramon 
Ragués; la degana de la Facultat de Dret de la Universi-
tat Autònoma de Barcelona, Susana Navas, i Pol Olivet, 
membre de la Junta Directiva d’Alter Mútua.

Guanyadors/es del Triangular
Els guanyadors/es del primer i segon premi van rebre un 
bonus que poden gastar en formació a l’ICAB, per gen-
tilesa d’Alter Mútua. El tercer va rebre els codisllibres de 
la biblioteca de l'ICAB.

Des de l’II·lustre Col·legi de l'Advocacia de Barcelona i 
les Universitats UPF Barcelona School of Management, 
la Universitat de Barcelona, i la Universitat Autònoma 
de Barcelona felicitem a tots els i les participants del V 
Triangular d'Universitats.



RESPONSABILITAT  
SOCIAL CORPORATIVA

FUNDACIÓN 
MENCÍA:  
¡LA VIDA ES 
ACTITUD!  
 
La actitud lo es todo, porque multiplica tu persona. Y tal 
como Víctor Kuppers dice: “El problema no es el proble-
ma; el problema es la actitud ante el problema”.

Ningún padre ni ninguna madre están preparados para 
que su hijo nazca enfermo.

Nadie piensa ni por un instante que ese hijo tan soñado, 
tan deseado, que estás contando los días para que nazca 
y abrazarle, va a nacer enfermo. Nosotros tampoco.

La enfermedad de un hijo es algo que va contra natura. 

No es algo para lo que ni mi marido ni yo estuviésemos 
preparados. Algo para lo que nos hubiesen enseñado a 
manejar o a afrontar porque podría ocurrirnos antes o 
después, en algún momento de nuestra vida, como una 
enfermedad o la muerte de nuestros padres.

Los padres que tenemos un hijo enfermo pasamos por una 
especie de “duelo”: sentimos la muerte del hijo que esperá-
bamos y hemos perdido, y lo que es peor, en su lugar, depo-
sitan en nuestros brazos y bajo nuestra responsabilidad un 
bebe con unas necesidades y unos problemas en muchos 
casos muy complicadas y muy difíciles de gestionar.

Pero lo que no sabes es que todavía te puede ocurrir 
algo muchísimo peor de lo que estás viviendo en esos 
momentos y es cuando te comunican que tu hijo puede 
que tenga una de las casi 8.000 llamadas “enfermeda-
des raras”, de nombres impronunciables y que debido a 
su gravedad casi con total seguridad fallezca antes de 
cumplir el año de vida y sin saber nunca lo que tenia. 

Entonces, es ya cuando tu corazón se rompe por com-
pleto, te quedas sin aliento y eres incapaz de seguir 
respirando.

Y así comenzó nuestra historia....

El día que nos dieron el alta, Mencía no llegaba a los 6 
meses de vida, no sonreía, aparentemente estaba ciega, 
sorda y no tenía control cefálico. Sufría una irritabilidad 
extrema y rechazaba ser alimentada. Nos entregaban a 
una niña sin vida y con un pronóstico atroz.

En ese momento, y sin saber a lo que me enfrentaba, yo 
le hice una promesa a mi hija: “Si tú sonríes, yo te curo”.

Solo quería una muestra de vida, una señal que me 
transmitiese que ella quería seguir luchando.

Mencía, tras un duro tratamiento de corticoides, empezó 
a sonreír a los nueve meses, a enfocar la mirada y a 
atender sonidos. Su sonrisa ha sido uno de los mejores 
y más grandes regalos que me ha dado la vida.
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En ese momento, mi actitud cambió por completo. Yo 
debía cumplir mi parte del trato, que era “curarla”, sin 
importarme los problemas y adversidades que me iba a 
encontrar por el camino.

Gracias a Dios, los médicos se equivocaron y Mencía 
superó el primer año de vida, y los siguientes..., hoy tiene 
14 años y, aunque ellos sigan sin entenderlo, está viva.

A los 4 años llegó el diagnóstico: Enfermedad genética 
de origen mitocondrial, causada por dos mutaciones en 
el gen GFM1, que la convertían en la única niña viva en 
el mundo. “Un auténtico milagro que esté viva”, así nos 
dijeron los médicos del Hospital San Joan de Deu.

Pero pese al terrible diagnóstico no nos podíamos rendir.

Al igual que nosotros, conocíamos a muchísimas fami-
lias en nuestra misma situación de desamparo, con el 
mismo dolor y sin ninguna esperanza. Así que aseso-
rados por buenos científicos y médicos (ya amigos), 
decidimos que la única opción para ayudar a nuestra hija 
y al resto de niños sin futuro era constituir una fundación 
y dedicarnos a impulsar proyectos de investigación, con 
el único propósito de buscar tratamiento para aquellas 
terribles enfermedades tan graves y tan discapacitantes 
como la de nuestra hija Mencía.

Y así fue, creamos la Fundación MENCÍA, que cuenta 
con un patronato de grandes y comprometidas perso-
nas, y con un Comité científico compuesto por tres ex-
pertos en enfermedades genéticas que deciden a dónde 
van los fondos que recaudamos, a qué proyectos científi-
cos van y qué equipos de investigación los desarrollarán. 
Siempre apostando por la excelencia, porque el dinero 
de nuestros donantes es muy importante, y el tiempo 
de nuestros enfermos es oro y no se puede malgastar.
Este año, desde la Fundación iniciamos un ambicioso e 
innovador proyecto científico, desarrollado por cuatro de 
los centros de investigación más importantes de Espa-
ña: el Centro de Investigación Biomédica IRB de Barce-
lona, Instituto de Recerca del Hospital Vall d´Hebron de 
Barcelona, la CIMA Universidad de Navarra y el Hospital 
Sant Joan de Deu de Barcelona). Se trata de una apro-
ximación multifactorial para avanzar en el estudio de las 
terapias para enfermedades mitocondriales neurodege-
nerativas que beneficiará a multitud de niños con este 
tipo de enfermedades.

Yo sigo soñando con curar a nuestra hija Mencía, que 
ya tiene 14 años. Mencía tiene el grado máximo de dis-

capacidad, depende totalmente de nosotros, no habla, 
no anda, no puede comer por la boca, ni siquiera tiene 
control cefálico, pero desde que se levanta hasta que se 
acuesta está sonriendo.

Es plena y absolutamente feliz. Gracias a ella hemos 
conocido lo que es el amor verdadero, el amor puro. 
Me siento la persona más afortunada y más agradecida 
del mundo por ser su madre, no me imagino mi vida 
sin ella.

Cada día me levanto con el mismo propósito: cumplir mi 
promesa, curarla. Ojalá algún día lo cumpla.

Además, muchos niños y niñas se verán beneficiados 
con todo el trabajo que estamos haciendo en la Funda-
ción MENCÍA.

Tú también puedes ser parte de esta bonita historia y 
puedes ayudar a Mencía y a todos los niños enfer-
mos como ella. 

Acabamos de lanzar una campaña de Teaming y con sólo 
1€ al mes podéis formar parte del último gran proyecto 
de investigación de la Fundación y aportar un granito de 
oro a la ciencia y a los avances científicos que tanto ayu-
dan y tanto necesitamos.

Y a partir de septiembre lanzaremos un Cuento Persona-
lizado para niños @kidymundi que será un éxito seguro 
como regalo para todos los peques de tu alrededor (rega-
lo de nacimiento de 0 años a 8 años). Espectacular!!!

La Investigación científica nos beneficia a todos porque 
nunca sabemos cuándo la vamos a necesitar.

Podéis contactar con la fundación a través del email 
info@fundacionmencia.org si deseáis más información.

Nuestra fundación está auditada y estamos adscritos a 
FEDER y a la AEF.

Isabel Lavín de la Cavada
Fundación MENCÍA

                     www.fundacionmencia.org
https://www.teaming.net/fundacionmencia
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fetes per la institució són bones –més del 95% de les 
recomanacions són acceptades–, constatem que molt 
sovint treballem de manera reactiva, per solucionar 
casos concrets. Això està bé, però la voluntat és que 
les queixes i les actuacions d’ofici tinguin repercussió 
en la col·lectivitat, i que serveixin com a motor de canvi 
de polítiques públiques o protocols d’actuació.

Un altre punt important del meu mandat serà la imple-
mentació de la justícia restaurativa a la institució, que 
té per objecte buscar formes de reparació del dany 
com a resposta al conflicte. En aquest sentit, les quei-
xes que rep la institució no deixen de ser un conflicte 
entre un particular i l’Administració, però la manera de 
concebre el procés de resolució d’aquests conflictes 
ha de ser a través de l’acord, buscant la conciliació i 
no pas la imposició. A més, penso que la justícia res-
taurativa també fa un bé a les persones que la practi-
quem; per això m’agradaria que totes les persones de 
la institució poguessin treballar des d’una mirada més 
personal, humana i reparadora de les situacions que 
ens arriben. 

Quina valoració fa d’aquest primer any de mandat?
Ambivalent, com acostuma a passar. Crec que cal 
renovar les institucions, les administracions i, lògica-
ment, també el Sindic (fins i tot el nom es masculí!). I 
per poder-ho fer, els principals canvis s’han de produir 
el primer any. Això implica molta feina, molta tensió i 
dedicació. La part més positiva és que comprenc bé el 
temes que ens arriben i la manera com hem d’ajudar a 
resoldre’ls. Els resultats arribaran una mica més tard; 
mentrestant, seguiré picant pedra. 

Va ser escollida com a Síndica de Greuges en el Ple 
el 30 de juny del 2022. Què ha suposat per a la seva 
carrera professional i personal?
És com si d’alguna manera tanqués el cercle de la 
meva vida professional i tornés al principi. Vaig co-
mençar com a delegada voluntària del tribunal tutelar 
de menors i també com a psicòloga d’un centre per a 
noies; paral·lelament, iniciava el doctorat a la Facultat 
de Dret de la UB en matèria de delinqüència juvenil. 
Així doncs, ara torno als problemes “en directe” i torno 
a treballar per millorar, en la mesura possible, la vida de 
les persones més vulnerables. 

En l’àmbit personal sí que ha suposat un gran canvi 
i una gran dedicació: tinc molt menys temps per a la 
meva família, cosa que porto regular. Tot i així, ho vaig 
acceptar, perquè tenia el deure de complir amb el que 
sempre he volgut inculcar als meus fills i nets: s’ha de 
ser valent i assumir nous reptes, i la vida té un valor 
especial quan s’accepten compromisos.

La meva germana i antiga degana de l’ICAB, Silvia 
Giménez-Salinas, va ser clau a l’hora de decidir-me… 
dient-me:“és el que has volgut fer sempre”.

En l’àmbit professional he hagut de deixar-ho tot, fins i 
tot les classes, per primera vegada a la meva vida. 

Quins objectius es va marcar per millorar el Síndic 
de Greuges?
La veritat és que voldria una institució més eficaç i que 
esdevingui una eina transformadora de l’Administració. 
Tot i que les xifres d’acceptació de les recomanacions 

“Caldria resoldre  
els conflictes de manera 

més consensuada”
Text: Roser Ripoll 
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En la seva presa de possessió va exposar que s’ha 
d’apostar per desjudicialitzar els conflictes i va des-
tacar que l’àmbit penal hauria de ser sempre “l’últim 
recurs”. Creu que s’està abusant de l’Administra-
ció de Justícia, atès que bona part dels conflictes 
dels ciutadans acaben als jutjats? És partidària dels 
MASC? 
Efectivament, crec que s’estan portant massa enfronta-
ments als tribunals. Els conflictes formen part de la vida 
i segurament hauríem d’intentar resoldre’ls de manera 
més consensuada, més treballada i no necessàriament 
des de la confrontació. 

Fa ja bastants anys que vaig conèixer la justícia restau-
rativa i la seva aplicació pràctica. Tot i que va néixer en 
l’àmbit penal, ràpidament es va traslladar a altres àrees. 
I quan dic que el sistema penal hauria de ser l’últim 
recurs, em refereixo bàsicament a la justícia penal tradi-
cional. La justícia restaurativa lluita contra la impunitat, 
però no des de la imposició del càstig, sinó a través de 
la reparació del dany. 

En aquest context, la implantació de la justícia restau-
rativa, de la mediació i d’altres mitjans alternatius de 
solució de conflictes en l’àmbit judicial pot ser una gran 
ocasió per instaurar la cultura de la mediació, com a 
mecanisme més àgil i eficient per resoldre els conflictes 
entre les parts. En l’àmbit judicial, això té una rellevància 
especial. D’entrada, perquè podria permetre alleugerir la 
càrrega d’assumptes que actualment estan pendents de 
resolució, però, sobretot, perquè el grau de satisfacció 
de les parts amb la resolució del conflicte acostuma a 
ser més elevat que quan és un tribunal qui el resol, per-
què això sovint representa un guanyador i un perdedor. 
Quan les parts han participat en la resolució del conflicte 
i han pogut acordar una solució menys taxativa, la solu-
ció permet molts més matisos. 

En la presa de possessió també va afirmar que s’hau-
rien d’impulsar models menys repressius, més ètics 
i eficaços que la presó, com per exemple la justícia 
restaurativa. Quins canvis legislatius o d’altra índole 
s’haurien de fer per promoure-la?
Al llarg dels anys he visitat moltíssimes presons d’arreu 
del món i m’he adonat que en molts casos la presó és la 
principal resposta per a persones molt pobres i que han 
crescut en la misèria. Fa més dos segles Concepcion 
Arenal ja deia “abrid escuelas y cerraréis cárceles”.

D’altra banda, la funció de la presó, més enllà del càstig, 
també significava l’aïllament i el control de les persones. 
En primer lloc, avui existeixen sistemes telemàtics molt 
eficaços per poder controlar les persones i no calen “els 

murs” de la presó. Juntament amb això hi ha la concep-
ció del càstig en positiu; és a dir, la reparació del dany de 
forma directa o indirecta i els treballs en benefici de la 
comunitat.

Per posar algun exemple molt directe: en delictes de 
corrupció, mes enllà de tornar tots els diners aconse-
guits il·legalment, proposaria que la persona treballés 
en una fundació d’ajuda a la pobresa durant els anys 
que li haurien correspost de presó; així podria constatar 
el dany que produeixen les situacions de misèria en les 
persones.

En aquest sentit concebo la presó tan sols per a aquells 
casos més greus que no poden viure en llibertat pel risc 
que suposen per a la societat. Molts d’aquests casos, 
més enllà de la gravetat del delicte, tenen també un 
problema de salut mental, i les presons han de poder 
ser també llocs de tractament. Què volem, en definitiva? 
Una societat més segura i no tan sols una societat re-
tributiva; per això, és important que el temps a la presó 
serveixi per millorar les persones. Sé que sent realista 
no sempre és possible, però en molts casos –per exem-
ple, en  delinqüència sexual– els resultats són esperan-
çadors.

Això em torna a portar al concepte de la justícia restau-
rativa, que és una nova manera de concebre la justícia, 
més satisfactòria, àgil i també econòmica, i que es basa 
no en el càstig, sinó en la reparació a la víctima, que so-
vint queda molt oblidada. Però, evidentment, necessita-
ríem un canvi normatiu, i noves lleis estatals que fins ara 
només han estat en el camp de la justícia juvenil.

Quantes queixes poden arribar a rebre al Síndic de 
Greuges en un any? Quines són les principals matèri-
es o temes que la ciutadania denuncia? 
Durant el 2022 s’han rebut al voltant de 10.000 queixes 
i 13.000 consultes. Aquesta segona xifra no para de 
créixer, la qual cosa indica que moltes persones s’adre-
cen a la institució del Síndic de Greuges per informació, 
assessorament i orientació, perquè tenen dificultats per 
trobar-ho als serveis d’atenció de l’Administració pública. 

Quant a les queixes, em preocupa que el 45% de les 
queixes rebudes siguin de polítiques socials (serveis so-
cials, salut, habitatge o infància), la qual cosa demostra 
que l’empobriment de les famílies comença a ser una 
realitat.

Quant als temes més concrets, es reben força queixes 
sobre la renda garantida de ciutadania, sobre l’accés a 
l’habitatge o per les llistes d’espera de la sanitat.
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D’aquestes queixes que ha rebut des que és síndica, 
hi ha alguna que li hagi cridat més l’atenció? 
En general totes les queixes d’infància i gent gran m’im-
pacten molt. El tema del suïcidi de les noies de Sallent 
em va colpir molt i m’ha fet reflexionar sobre el fet que 
alguna cosa no estem fent bé com a societat.

Creu que és prou coneguda la figura de la síndica, que 
defensa les persones, o la mateixa institució, com a 
ens que escolta els problemes de la ciutadania? 
Encara no som prou coneguts, especialment entre els 
col·lectius més vulnerables. Per posar un exemple, les 
xifres de la institució indiquen clarament que tenim difi-
cultats per arribar a la població migrant i m’he compro-
mès a treballar-hi per revertir aquest fet. Tampoc rebem 
les queixes esperables del col·lectiu de gent gran i del 
d’infants i joves. 

Durant el mes de març les agressions sexuals come-
ses per adolescents conformen un alarmant fenomen 
en ascens. Els delictes sexuals múltiples s’han incre-
mentat un 56% entre el 2016 i el 2021 (han passat 
de 371 a 573 en aquests cinc anys), segons dades 
del Ministeri de l’Interior. S’estima que una de cada 
quatre agressions d’aquest tipus les ha comès un 
menor, segons dades de Feminicidios.net, portal de 
referència sobre violència contra les dones. El debat 
sobre l’edat dels inimputables s’ha obert. Cal rebai-
xar l’edat penal del menor? 
Aquesta es una discussió que apareix “com a periò-
dica pura” sempre que algun menor de catorze anys 
comet algun delicte greu. No crec que s’hagi de rebaixar 
l’edat penal dels menors. La inimputabilitat no hauria 
de significar no reparar la víctima, no responsabilitzar-se 
o no educar. Crec més en el sistema educatiu que en 
el sancionador. En aquest sentit, el fet que no hi hagi 
una responsabilitat penal no exclou la necessitat d’una 
intervenció educativa que promogui la responsabilització 
d’aquests adolescents dels seus actes, que previngui 
la reincidència i que atengui les necessitats i els drets 
de les víctimes d’aquests infractors menors de catorze 
anys. Una altra cosa seria revisar els programes i veure 
si s’adapten a les necessitats actuals, perquè el que és 
indiscutible és que l’accés a les noves tecnologies i les 
seves conseqüències per part de la població adolescent 
no era el mateix fa uns anys.

El bullying a les escoles també és una altra proble-
màtica que està aflorant cada cop més. Reben mol-
tes queixes per aquest tipus d’actuacions? Des de la 
sindicatura es va obrir una actuació d’ofici arran de la 
mort d’una adolescent a Sallent i la Ràpita per aclarir 
els fets. Es disposen de les eines suficients per de-
tectar i afrontar aquestes situacions les escoles i les 
famílies?
D’una banda, arran dels fets de Sallent i de la Ràpita, 
s’han obert dues actuacions d’ofici per esbrinar què ha 
passat, què no ha funcionat i per intentar fer-hi els canvis 
corresponents. De l’altra, des del 2018 s’han rebut al 
voltant de 400 queixes i consultes relacionades amb 
assetjament escolar.

Estic d’acord que ara hi ha més facilitats per fer aflorar 
aquestes situacions; és a dir, es coneixen més, però 
encara existeix una xifra negra, especialment si tenim en 
compte que el sistema té 1,5 milions d’alumnes apro-
ximadament i que alguns experts diuen que un de cada 
quatre alumnes és víctima d’assetjament. 

Encara falta escoltar més l’alumnat, fer més senzills i 
repensar els circuits de denúncia i, sobretot, evitar “imi-

“El desemparament 
és una mesura que 
afecta molt la vida 

dels pares i els 
fills.  Introduir més 

control per part 
d’una jurisdicció 
especialitzada en 
les decisions de 
l’Administració 

seria una garantia 
important”
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tar” el model penal amb etiquetes tancades de víctima, 
agressor, observador... Hem de canviar els protocols 
existents i buscar un model de solució de conflictes molt 
més senzill, participatiu, restauratiu i responsabilitzador. 

L’Informe sobre els drets de l’infant 2022 de la sin-
dicatura ha denunciat que els infants i adolescents 
socialment menys afavorits tenen més del doble de 
probabilitats de patir un trastorn mental que els in-
fants socialment més afavorits (12% i 5,4%, respec-
tivament) i, a més, tenen més dificultats per accedir 
als recursos que necessiten. Més enllà de denunciar 
els fets, des de la sindicatura de greuges es pot fer 
alguna acció per revertir aquesta situació?
Des del Síndic fem d’altaveu de situacions que podri-
en passar desaparcebudes; per exemple, amb infor-
mes com l’Informe sobre els drets de l’infant, que és 
un recull dels temes destacats durant l’any en matèria 
d’infància i educació. En l’àmbit de la  salut mental, de-
manem a les administracions que destinin els recursos 
necessaris a la xarxa pública per corregir els dèficits pel 
que fa a l’accés i la intensitat dels tractaments: les llistes 
d’espera i la poca freqüència de visites –una cada mes 
i mig de mitjana– no són adequades per atendre les ne-
cessitats d’atenció dels infants i joves.  

A més, també demanem promoure programes de 
caràcter preventiu en l’àmbit comunitari que  ofereixin 
oportunitats de socialització de qualitat als adolescents 
amb més risc de patir problemes de salut mental. També 
són una eina de suport als progenitors per desenvolupar 
models de parentalitat positiva i per identificar i aten-
dre adequadament els problemes de salut mental que 
puguin aparèixer. 

Finalment, cal incidir en les condicions que contribuei-
xen a fer emergir o a amplificar els problemes de salut 
mental entre els infants i adolescents. En aquest sentit, 
cal combatre la pobresa familiar –font de molt patiment 
emocional per als progenitors i els infants i adolescents– 
i també cal obrir una reflexió profunda en el conjunt de la 
societat sobre aspectes com ara l’ús que fan els infants i 
adolescents dels dispositius mòbils. 

Més agressions sexuals, més denúncies de bullying i 
augment de trastorns de salut mental en la infància, 
especialment arran de la pandèmia. Què està fallant 
en la nostra societat? O és que abans s’amagaven o 
no es denunciaven aquest tipus de casos?
El tema és semblant a les dones maltractades. Abans 
es denunciava molt poc i fins i tot era tolerat per la so-
cietat. En el cas dels infants, moltes coses no sortien 
de l’àmbit familiar i escolar, i en conseqüència, moltes 

conductes quedaven amagades. El tema dels abusos als 
infants per part de l’Església catòlica també està sortint, 
després de molts anys silenciat. Afortunadament, ara és 
més senzill i hi ha més acompanyament. En el cas de 
l’assetjament escolar em preocupa l’ús de les xarxes so-
cials, perquè fa que l’assetjament transcendeixi l’àmbit 
escolar. En el cas de les agressions sexuals entre me-
nors, més enllà d’intentar entendre l’origen i les causes 
d’aquestes conductes, no sabem ben bé l’impacte que 
pugui estar tenint l’accés incontrolat a la pornografia. Cal 
estudiar i analitzar molt més totes les causes.

Les queixes en matèria d’habitatge rebudes per la 
sindicatura s’han incrementat un 34% respecte del 
2021, segons han informat. La majoria estan relacio-
nades amb situacions d’emergència residencial, tant 
desnonaments com sol·licituds d’accés a un habitat-
ge d’emergència social, i amb les subvencions i els 
ajuts a l’habitatge o al lloguer. Tota aquesta proble-
màtica és el resultat d’una manca d’inversió en parc 

“La implementació 
de la justícia 
restaurativa 

dins el Síndic de 
Greuges és un 

punt important 
del meu mandat al 
capdavant d’aquest 

ens”
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social? Des de la sindicatura es “renya” les adminis-
tracions perquè es reverteixi aquesta situació?
Efectivament, les queixes relacionades amb habitatge 
han crescut i fonamentalment rebem queixes de per-
sones que tenen problemes per accedir a un habitatge 
–per l’elevat preu del mercat privat i pel nombre insufici-
ent d’habitatges de lloguer social– o que tenen dificul-
tats per afrontar el pagament del lloguer o de la quota 
hipotecària.

En el tema de l’habitatge, defensem que cal una actua-
ció preventiva de l’Administració, encaminada a facili-
tar que la persona pugui mantenir l’habitatge habitual 
i actuar davant el risc de pèrdua de l’habitatge. És una 
solució molt més efectiva, més econòmica i, sobretot, 
menys traumàtica. Per això, crec que és imprescindible 
potenciar les subvencions públiques adreçades a facilitar 
el pagament del lloguer dels col·lectius més vulnerables 
i les prestacions econòmiques d’especial urgència, des-
tinades a facilitar el pagament d’un deute acumulat en 
concepte de rendes del lloguer o de quotes d’amortitza-
ció hipotecària.

Ha participat recentment en la 3ª edició del Congrés 
de Família: Infància, Família i Capacitat en la taula 
sobre “la defensa del interés del menor. Ministerio 
fiscal, el defensor judicial y las entidades de protec-
ción de la infancia. El desamparo”. El fet que no exis-
teixen de forma generalitzada jutjats especialitzats 
en l’àmbit de família està generant una mala defensa 
dels interessos del menor? 
Certament, van ser unes jornades molt interessants. 
La protecció dels menors es dividia antigament en dos 
àmbits: protecció i reforma. El 1987 es van separar clara-
ment aquestes dues funcions i el debat sobre la decisió 
presa encara dura avui dia. Per guanyar en eficàcia, el 
procés de desemparament es va desjudicialitzar; en 
canvi, en justícia juvenil, després que el Tribunal Consti-
tucional declarés el 1991 que el procés penal en menors 
no s’ajustava a la Constitució, es va dotar de garanties. 
Eficàcia i garantisme no haurien de ser dues realitats 
contraposades.

Al meu entendre, el desemparament és una mesura que 
afecta molt la vida dels pares i els fills, de manera que 
introduir més control per part d’una jurisdicció espe-
cialitzada en les decisions de l’Administració seria una 
garantia important.

En paral·lel, crec que cal més suport per a les famílies 
que estan en risc de vulnerabilitat. Això evitaria interna-
ments en centres de menors, que sempre hauria de ser 
el darrer recurs. 

Com a jurista de formació, que en pensa de la situa-
ció de caducitat en què es troba el CGPJ?
Francament, és  inadmissible. Quan va dimitir el presi-
dent, haurien d’haver dimitit tots. El Consell  d’Europa 
considera “preocupant” i “crític” el bloqueig per renovar 
el Poder Judicial. Aviat farà cinc anys que estan en funci-
ons, el doble que el anys de mandat. La paràlisi del Con-
sell afecta un nombre important de nomenaments i, en 
conseqüència, agreuja la  saturació de casos als tribunals.  

Ha trencat el sostre de vidre en moltes ocasions, ara en 
accedir a la sindicatura de Greuges i també quan va es-
devenir la primera rectora d’una Universitat Catalana. 
Quins valors o aptituds creu que li ha permès fer-ho? 
Crec que qualsevol resposta que doni podria semblar 
pretensiosa...Només diré que m sembla estrany ser la 
primera síndica de greuges de Catalunya. Rectora, vaig 
ser la segona de Catalunya; la primera va ser la Rosa 
Virós, a la Pompeu Fabra. De tota manera, vaig descobrir 
que, sorprenentment, vaig ser la vuitena rectora de tota 
la història d’Espanya. Increïble, el retard que portem.

Responent a la pregunta, si he de ser sincera, suposo 
que una certa inconsciència, però també una voluntat 
de voler canviar les coses. Ho he viscut sempre amb 
normalitat.

Es partidària de les quotes per tal que les dones arri-
bin a llocs de responsabilitat?
Sempre dic que el feminisme aconseguirà el que es 
proposa si, mantenint les seves reivindicacions, aconse-
gueix també que els homes s’hi sumin. Cal aconseguir 
un feminisme totalment inclusiu.

Ha exercit la docència durant bona part de la seva 
carrera professional. Enyora les aules?
Molt. Sempre dic que, abans que res, soc professora. I no 
comparteixo que sent síndica, per una qüestió d’incompa-
tibilitats, no pugui seguir exercint aquesta professió.

Perquè va decidir estudiar dret?
Al meu pare, que era advocat, li semblava que el millor 
per a una dona era estudiar la carrera de Filosofia i Lle-
tres i, en un atac de rebel·lia, vaig decidir estudiar Dret. 
Posteriorment també vaig fer Psicologia.  

Si no hagués estudiat dret, li hauria agradat dedi-
car-se a alguna altra professió?
Sí, la de trapezista de circ.

Què li agrada fer en el seu temps lliure? 
M’encanta fer melmelades, anar amb bici, llegir i riure, 
que és molt important.



Quins aspectes positius i negatius en destacari-
en de la IA i el ChatGPT?

MG: Té molts aspectes positius en la mesura en 
que ens pot fer més fàcil la feina: per exemple, 
automatitza tasques repetitives, de poc valor afegit, 
minimitza l’error humà, potencia la creativitat i per-
met centrar-nos en les tasques de major valor afegit 
o alliberar-nos per a fer altra tipus de tasques, i fins 
i tot agilitza la presa de decisions. Com a aspec-
tes negatius hi destacaria els biaxos i la manca de 
principis legals i ètics en el seu disseny, el risc que 
la IA s’utilitzi amb finalitats il·lícites o poc ètiques, 
i com tota tecnologia, el fet de ser vulnerable a ci-
beratacs.  Per a reduir aquests riscos és necessari 
fomentar l’educació i la formació dels usuaris de les 
tecnologies IA, i una regulació que tingui per objec-
te controlar i preservar que el disseny i el desenvo-
lupament dels sistemes IA sigui fiable, compatible 
amb la legalitat i segur. 

IB: Quan usem, concretament, ChatGPT hem de 
ser molt conscients de les debilitats que presen-
ta. ChatGPT, si no sap alguna cosa, se la inventa. 
El que jo sempre dic als meus estudiants és que 
ChatGPT és el cunyao perfecte: sempre sap de tot i 
sempre té la raó, siga cert o no. És per això que cal 
ser-ne molt conscient de a quina eina encomanem 

MARC 
GALLARDO
Col·legiat Núm: 25.113
President de la Secció de Tecnologies 
de la Informació de l’ICAB
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IA I CHATGPT. UN CANVI DE PARADIGMA EN 
L’ÀMBIT FORMATIU, LABORAL I CULTURAL? 
UNA OPORTUNITAT PER A L’ADVOCACIA?  
ChatGPT és un sistema d’intel·ligència artificial que 
està entrenat per mantenir converses i que pot escriure 
articles o resums explicant esdeveniments històrics, 
personatges famosos, etc. Aquesta tecnologia seguirà 
evolucionat i possiblement marcarà el futur laboral de 
moltes professions i fins i tot pot suposar un canvi de 

CARA CARA



cada tipus de tasca. Si volem, per exemple, treba-
llar en una pluja d’idees, ChatGPT és perfecte; si, 
pel contrari, volem un text precís, ben referenciat 
i basat en dades contrastables, aleshores hem de 
tirar més per eines tipus Perplexity.

En resum, hem d’aprendre nosaltres a ser bons 
usuaris d’aquesta tecnologia i saber a qui li hem 
d’encomanar cada tasca. Així ens estalviarem els 
aspectes negatius de cada tecnologia i ens aprofi-
tem dels positius.

Com està afectant la IA i com pot afectar el 
ChatGPT al món del Dret? Actualment es té 
constància que un robot amb quatre mesos 
d’aprenentatge pot aprovar un examen de Se-
lectivitat... aquest mateix robot podrà arribar si 
estudia Dret a fer dictàmens, demandes, escrits i 
fins i tot sentències? 

MG: Hem d’aprendre i saber aprofitar els avantat-
ges que ens ofereix l’IA. Seria un error tenir una 
visió hostil d’inici i pensar que es tracta d’una moda 
passatgera. Se’m fa difícil pensar que amb tot el 
desenvolupament del mercat de productes i serveis 
IA que ens espera en pocs anys, el nostre col·lectiu 
pugui prescindir d’aquestes tecnologies. Per això 
és important experimentar de manera responsable 

IGNASI BELDA 
REIG 
Professor col.laborador del Departament 
de Ciències Bàsiques de la Universitat 
Internacional de Catalunya. 
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paradigma. Per analitzar aquesta possible revolució 
des de Món Jurídic hem parlat amb Marc Gallardo, 
president de la Secció de Tecnologies de la Informació 
de l’ICAB i Ignasi Belda Reig, professor col.laborador 
del Departament de Ciències Bàsiques de la Universi-
tat Internacional de Catalunya. 
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Com pot l´advocacia assegurar-se que la tecno-
logia IA s´utilitza de manera ètica i responsa-
ble?

MG: Prenent consciencia que aquests sistemes 
d’IA no són perfectes i no diuen sempre la veritat 
tot i que poden crear la percepció contrària. Ja és 
freqüent parlar de les al·lucinacions de l’IA per a 
fer referència a la informació falsa però molt de-
tallada que et proporciona sobre un fet o esdeve-
niment que no existeix en realitat. Per exemple, 
la IAG com ChatGPT pot inventar-se articles del 
Codi Civil inexistents o una sentència del Tribunal 
Suprem que no s’ha dictat mai. 

IB: Personalment forme part de diversos comitès 
ètics nacionals i internacionals i aquesta, en dife-
rents àmbits, és una pregunta recurrent. Malau-
radament, crec que la resposta és que no ens 
podem assegurar.

Com tota tecnologia, la IA pot ser usada per fer el 
bé o el mal. El mateix passa amb milers d’altres 
exemples: la radioactivitat pot ser usada per curar 
el càncer o com a arma de destrucció massiva; el 
blockchain es pot utilitzar per fer passarel·les de 
pagament traçables o per fer transaccions crimi-
nals; etc. El mateix passa amb l’IA.

En conseqüència sols ens queda que invertir en 
formació per a que els usuaris sàpiguen discernir 
dels usos ètics dels no-responsables. Ara bé, el 
que per un pot ser ètic i acceptable, per l’altre pot 
no ser-ho. Així doncs, tornem a estar com el prin-
cipi: no ens podem assegurar.

La IA pot millorar l’eficiència de molts proces-
sos legals, però alhora també és una tecnologia 
cara. Consideren beneficiosa aquesta inversió? 
L’aconsellen tant per a petits despatxos com 
per grans firmes? 

MG: L’ús d’aplicacions IA serà imprescindible per 
a ser competitius perquè serà la manera d’oferir 
“més per menys” als nostres clients; és a dir, 
per a ser més eficients en un context en el que 
els nostres clients es digitalitzen cada cop més 
i tenen l’expectativa de que nosaltres també ho 

amb els serveis que ja ens ofereixen, per tal de 
millorar en la comprensió de la seva utilitat i estar 
preparats per a una adopció més compassada en 
el moment en què el mercat sigui més madur.  

IB: Ja s’ha experimentat amb aquest àmbit amb 
èxits molt notables. El primer petit pas és fer tre-
ballar la IA en l’elaboració d’escrits o burocràcia. 
Un segon pas és capacitar l’IA per resoldre dictà-
mens basant-se en la jurisprudència i la doctrina 
actual. I, un pas més enllà és fer-li fer els judi-
cis de valor necessaris per dictar sentències de 
casos nous. De moment, el primer pas el tenim 
superat i ja estem molt avançats en el segon. Per 
tant, res em fa pensar que molt prompte veu-
rem casos a les notícies casos on la IA ja pot fer 
judicis de valor, fins i tot, menys esbiaixats que el 
que puga fer una persona.

Aquesta progressió ja l’hem experimentada en la 
medicina amb el sistema d’IBM Watson i, paral-
lelament, aposte a què no trigarem a veure-ho en 
l’àmbit del dret.

Són fiables aquests eines en l’elaboració de 
contractes i documents legals?

MG: Algunes eines que existeixen en el mer-
cat per a elaborar contractes i altres documents 
legals, o per la recerca i extracció d’informació 
i predicció de resultats, són prou fiables en la 
mesura en què ho són els seus proveïdors. En 
qualsevol cas, la supervisió humana no només 
és recomanable sinó que és necessària, atès que 
aquests sistemes no son infal·libles i cometen 
sovint errors. 

IB: Fins que he llegit aquesta pregunta no tenia 
informació, ni a favor, ni en contra. Tanmateix, he 
anat al ChatGPT i li he demanat que m’elaborara 
un contracte de confidencialitat mútua entre dos 
parts, de 5 anys de duració. El resultat ha estat 
impecable.

Convide al lector que experimente ell mateix: que 
faça com jo, que vaja al ChatGPT i que li demane 
un contracte per qualsevol assumpte en el que 
estiga ara treballant i que jutge per si mateix.
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introduir de forma òptima la IA en la seua pràctica 
diària, seran els que guanyaran la partida.

Considera que OpenAI pot acabar deixant d’operar 
a la Unió Europa si no és capaç de complir amb la 
nova llei que regularà la IA en aquest territori?

MG: Això és el que va dir públicament el CEO 
d’OpenAI, Sam Altman, en la seva recent visita a 
Espanya, en la que es va reunir amb el President 
del Govern espanyol. Aquesta reunió no és casual 
perquè Espanya assumirà la Presidència del Con-
sell de l’UE el proper 1 de juliol i es preveu que el 
Reglament europeu sobre la IA “IA Act” s’aprovi 
definitivament a finals d’aquest any. Per tant, tot 
fa pensar que OpenAI, com ha succeït amb el text 
de compromís assolit pel Parlament europeu el 
passat 11 de maig, voldrà influir en el text final de 
la norma amb l’objectiu d’oferir els seus serveis 
(ChatGPT, Dall-E) de manera lícita en el territori de 
l’UE. 

IB: Això seria com posar-li portes al camp. De 
fet, cal reconèixer que per un usuari amb uns 
coneixements mitjans d’informàtica és molt fàcil 
fer veure que es connecta a l’internet des d’una 
jurisdicció diferent de la d’ell a través de passarel-
les. Per tant, si algú volguera accedir a un Chat-
GPT “vetat” a la UE, no li seria gens complicat 
poder-se connectar igualment (a més, de forma 
completament legal, ja que seria pràcticament 
impossible il·legalitzar les passarel·les d’internet, 
que, a més, per la seua naturalesa ja són pràcti-
cament impossibles de detectar per una autoritat 
policial).

Per tant, això dividiria els ciutadans en dos clas-
ses: els no-competitius que no poden/volen/saben 
usar la IA generativa a través de passarel·les i els 
que sí que ho són. En conseqüència, la UE estaria 
fent créixer l’escletxa digital entre els ciutadans i, 
el pitjor de tot, fent als professionals i empresaris 
europeus menys competitius que els internacio-
nals (cosa que en altres camps ja ha passat, com 
a l’agricultura i l’ús de transgènics i, per tant, els 
ciutadans hem de compensar als agricultors amb 
ajuts directes, la famosa PAC, per fer-los competi-
tius a base d’euros).

fem. De no fer-ho, ens podríem quedar fora del 
mercat. És cert que algunes d’aquestes aplicacions 
d’IA estan únicament a l’abast dels despatxos amb 
més recursos econòmics però tot apunta a que el 
cost es “democratitzarà” a mesura que es vagi am-
pliant el mercat i l’arribada de nous proveïdors de 
sistemes d’IA. També considero important que els 
col·legis ens recolzin, potser “mutualitzant” alguns 
serveis d’IA per a fer-los accessibles a tots.

IB: De nou, aquesta pregunta em retrotrau a fa 
vint o trenta anys, quan els ordinadors eren real-
ment cars i els paquets d’ofimàtica tenien preus 
prohibitius. Tot i això, hui en dia ningú s’imagina 
cap despatx, per gran o menut que siga, sense 
almenys un ordinador.

Quelcom molt semblant passarà amb l’IA: si 
volem ser competitius, tothom haurà d’anar intro-
duint l’IA de forma progressiva i en la mesura de 
les seues possibilitats en la seua pràctica profes-
sional.

Dit això, la majoria de programes d’IA generati-
va, com el ChatGPT, etc, tenen versions gratuïtes  
que, ja per se, són molt dignes.

Tant en l’advocacia com en d’altres professi-
ons....els costos de contractar un professio-
nal o de comptar amb la tecnologia ChatGPT  
canviarà el model productiu i suposaran una 
autèntica revolució o canvi de paradigma? 

MG: En general, l’ús de les tecnologies emer-
gents com l’IAG, impliquen un canvi important en 
la forma de prestar els nostres serveis atès que 
ens facilita la generació i recerca de continguts. 
Ara bé, la IAG encara està en fase embrionària i 
és difícil anticipar quin serà el seu efecte. Al meu 
parer estem en presència d’una evolució tecnolò-
gica més que un canvi de model i en aquest sentit 
considero que aquestes eines, per molt que es 
perfeccionin, no deixaran de ser un complement a 
la nostra feina, inclús necessari per a ser més efici-
ents, però no penso que acabi essent un substitut.

IB: Efectivament, crec que així serà. Per tant, 
els primers que tinguen aquesta la visió de com 
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ble navegar y entrenar con un barco tan grande como 
los AC75. Así que para nosotros era un movimiento 
estratégico, pero también lógico, para poder entrenar lo 
antes posible. Además, es genial navegar y estar todos 
los días en el campo de regatas y ver el trabajo que se 
realiza. Detrás de los 14 regatistas hay cientos de miem-
bros del equipo: diseñadores, equipos de tierra, adminis-
tración, marketing, jurídico, financiero y de apoyo. Para 
nosotros era muy importante hacer una sola mudanza 
y trasladar a todos los profesionales y sus respectivas 
familias, buscar las casas, colegios… Así que mudarnos 
todos a la vez fue realmente clave para el equipo. En cu-
anto a nuestra adaptación, el aterrizaje en Barcelona ha 
sido bueno, ya que hemos recibido ayuda de las emba-
jadas, del ayuntamiento, de la policía, y hemos recibido 
un gran apoyo. Además estamos haciendo un curso de 
español cada dos mañanas para comprender mejor la 
cultura y la lengua española y para adoptar Barcelona 
como nuestra propia ciudad, ya que vamos a vivir aquí 
una larga temporada.

La Copa América es una competición de muy alto 
nivel. ¿Es el Mediterráneo un espacio más fácil si lo 
comparamos con otros océanos? ¿Es esto una ven-
taja para los equipos? ¿O es más difícil competir en 
espacios menos accidentados?
Conocemos Barcelona y hemos estado entrenando 
en Barcelona los dos últimos años. Juan Vila, nuestro 
meteorólogo, forma parte del equipo, conoce muy bien 

La 37ª edición de la Copa América se celebrará en 
Barcelona en agosto de 2024. ¿Cómo valora el hecho 
de que la ciudad de Barcelona haya sido elegida para 
celebrar esta competición?
Creo que es una muy buena elección. No sólo desde el 
punto de vista deportivo, sino también desde el punto 
de vista logístico, porque Barcelona es muy céntrica, 
fácilmente accesible por avión o desde cualquier tipo de 
destino, y el propio puerto está justo en el centro de la 
ciudad, lo que es estupendo para los aficionados, para 
el público, para los equipos y para los espectadores. El 
campo de regatas está enfrente del muelle, entre el Port 
Olímpic y el Port Vell, lo cual es genial. Es decir, desde la 
playa, desde el muelle, todos los espectadores tendrán 
una vista fantástica. Desde el punto de vista deportivo, 
es estupendo porque el Mediterráneo ofrece unas condi-
ciones perfectas para navegar. Para el equipo suizo es 
fantástico volver a España. Ya estuvimos en Valencia en 
2007 y 2010, pero al volver a España y a Barcelona, nos 
sentimos un poco como en casa. Así que es estupendo 
para nosotros.

El Alinghi Red Bull Racing fue el primer equipo en 
instalarse en Barcelona y lleva entrenando desde el 
pasado mes de agosto. ¿Es una estrategia para pre-
pararse para la Copa América? ¿Cómo está siendo el 
proceso de adaptación al campo de regatas?
En parte sí que es un movimiento estratégico pero 
también debemos entender que en Suiza no es posi-

“No se puede ganar contra 
el viento, la tormenta, o un 
temporal. Hay que adaptar 
tu comportamiento al de la 

madre naturaleza”
Text: Roser Ripoll      Traducció: Marta Cuadrada
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la meteorología de esta ciudad. El Mediterráneo es un 
campo de regatas muy técnico. En Barcelona el mar 
suele estar un poco más picado y, por lo tanto, requiere 
de más ajustes durante la navegación, si lo comparamos 
con por ejemplo, Auckland (Nueva Zelanda) donde duran-
te la última 36ª Cope América los barcos navegaban en 
aguas muy planas.  

Alinghi se ha reforzado con Red Bull. Háblenos del 
equipo que ha formado. ¿Cómo ha elegido a los mi-
embros?
Sí, hemos creado una nueva empresa llamada Alinghi 
Red Bull Racing. Es una empresa conjunta al 50%. Así 
que estar con Red Bull es genial porque aportan ideas 
nuevas y conocimientos de eventos anteriores, así 
como una enorme experiencia en medios de comuni-
cación, marketing, comunicación, etc. También propor-
cionan un gran apoyo a todos los atletas, ya que hay 
más de 800 atletas Red Bull en todo el mundo, por lo 
que cuentan con un centro especializado en Austria 
para apoyar a todos estos deportistas. Esa es la parte 
de Red Bull. Luego, tenemos que elegir y seleccionar a 
nuestros miembros. Hay dos o tres puntos diferentes 
a tener en cuenta. El apoyo local administrativo lo bus-

camos en este caso en Barcelona porque las personas 
que forman parte de este equipo conocen la ciudad, 
tienen contactos en la zona, etc. Así que hemos contra-
tado a muchos barceloneses para diferentes empleos. 
En cuanto al diseño del barco, es importante para noso-
tros poder aportar algunos conocimientos y experien-
cias de “Copa América” anteriores. Así que contamos 
con diseñadores de diferentes países. En cuanto a 
los regatistas, hay unas normas de nacionalidad muy 
estrictas. Todos los regatistas deben tener pasaporte 
suizo. Por eso contratamos a los mejores regatistas de 
Suiza. Pero en el equipo de vela hay dos tipos diferen-
tes de regatistas. Está el grupo de pilotaje, los regatis-
tas que conducen los barcos, triman las velas, pilotan 
los barcos, codifican las tácticas. Y hay otra parte 
del grupo, al que llamamos “grupo de potencia”. Son 
atletas que producen potencia durante la regata para 
trimar las velas. Así, por ejemplo, en nuestro “grupo 
de potencia” tenemos a regatistas que proceden de 
disciplinas como por ejemplo, el remo y el ciclismo, 
ya que son atletas extremadamente fuertes, tanto en 
cárdio como en fuerza. La combinación de deportistas 
de conducción y potencia forman el equipo de vela para 
esta regata.
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Alinghi Red Bull está sumando horas con el BoatZe-
ro para ganar experiencia y poder diseñar y lanzar el 
modelo definitivo, el AC75. ¿Cómo van los entrena-
mientos?
Los entrenamientos van muy bien. Empezamos a nave-
gar el pasado mes de agosto. Estos barcos requieren 
mucho mantenimiento, es un poco como la Fórmula 1: 
das un par de vueltas y luego llevas el coche al garaje, le 
haces algunas modificaciones y vuelves a la pista. Con 
el barco el funcionamiento es muy parecido: salimos 
un día, regresamos a puerto y al día siguiente estamos 
trabajando revisamos como podemos mejorarlo, y así 
sucesivamente. 

Estamos sumando horas de aprendizaje con el BoatZe-
ro para poder proporcionar a nuestro equipo de diseño 
información crucial sobre cómo diseñar un barco más rá-
pido, y a su vez estamos conociendo mejor como debe-
mos navegar en Barcelona. Así que, esperemos, que 
todo este aprendizaje nos permita tener el barco más 
rápido en la Copa América de 2024. Ese es el objetivo.

¿Cómo es un día a día normal del equipo? ¿Tenéis 
vacaciones? ¿Competiciones con otros equipos en 
España?
El calendario o la programación diaria depende del viento 
y de las condiciones meteorológicas. Esto genera el 
programa completo para todo el equipo. Si el viento es 
bueno, salimos a trabajar. Si el viento es malo, si hay 
tormenta, si no hay viento, entonces hacemos algo de 
mantenimiento y algunas reuniones. Así que hay dos 
tipos de días: de navegación y de no navegación.

En un día de navegación, los regatistas empiezan con el 
gimnasio a las 8 en punto. Tienen una sesión de gimna-
sia de dos horas, luego tenemos una reunión, planifica-
mos el día, el briefing y preparamos los barcos. A la una 
comemos algo rápido y salimos a navegar entre 3 y 4 
horas. A las 17h de la tarde solemos volver con el barco, 
hacemos un briefing rápido, cenamos y nos vamos a 
casa. 

Los días en los que no se navega son diferentes. Te-
nemos más reuniones para abordar temas con más 
información y detalles, una sesión de simulación de 
navegación para probar diferentes cosas, podemos tener 
algo de mantenimiento en el barco para hacer algunas 
pequeñas modificaciones, y tratamos de terminar un 
poco antes. Así que si no hay brisa, hacemos una jorna-
da más corta.

Trabajamos 5 días a la semana, pero obviamente tene-
mos periodos de descanso en verano, en Navidad, etc.

Se unió a North Sails Suiza en 1984. Más tarde a 
Alinghi y fue su entrenador técnico en las Copas 
América de 2003 y 2007. Fue trimmer jefe en el ca-
tamarán Alinghi 5 durante la America’s Cup de 2010. 
Desde entonces, ha navegado con Alinghi en las Ex-
treme Sailing Series. ¿Qué significa a nivel personal 
la Copa América?
La Copa América es el mayor trofeo deportivo del 
mundo y probablemente el más antiguo, tiene más de 
170 años. La Copa América, si quiero compararla con 
algo que todos conocemos, es un poco como el Everest 
de las montañas. Es realmente la cima del deporte y es 
algo que a todos los regatistas les gustaría ganar algún 
día, o al menos formar parte de este fabuloso viaje. Así 
que, para mí, representa mucho. Es un gran honor for-
mar parte de este equipo, pero también es una motiva-
ción diaria. Hay tantas personas trabajando para alcanzar 
este objetivo, que el éxito consiste en juntar a cada 
individuo y formar un solo equipo. Así que intentamos 
extraer lo mejor de cada persona lleva toda esta energía 
en una sola dirección.

Conoce muy bien el mar pero también la montaña... 
¿Cuál de los dos espacios es más peligroso?
Yo diría que los dos. Me encanta esquiar, me encanta la 
montaña, me encanta navegar, me encanta el mar. Una 
cosa que nunca debemos olvidar es el respeto. No se 
puede ganar contra el viento, contra la tormenta, contra 
un temporal. Hay que adaptar tu comportamiento frente a 
la madre naturaleza. Al final, la madre naturaleza siempre 
gana, por eso el respeto es clave.

“La Copa América 
es como el 

“Everest” en la 
montaña. No se 

pueden perder esta 
competición que 
se celebrará en 

Barcelona”



            

ESPAI CRAJ: EN DEFENSA 
DE L’ADVOCACIA

Seccions

“E
n los umbrales del siglo XXI la sociedad 
española demanda con urgencia una 
Justicia más abierta que sea capaz de 
dar servicio a los ciudadanos con mayor 
agilidad, calidad y eficacia”. Así arranca el 

preámbulo de la Carta de Derechos de los Ciudadanos 
ante la Justicia, una Proposición no de Ley que fue apro-
bada por el Pleno del Congreso de los Diputados, por 
unanimidad de todos los grupos parlamentarios, el 16 de 
abril de 2002.

La Carta se configuró como una de las prioridades del 
Pacto de Estado para la Reforma de la Justicia. Y, pese 
a que éste fue suscrito hace ya más de dos décadas, 
las incidencias que diariamente se producen en los 
Juzgados y Tribunales, y la situación actual de la Admi-
nistración de Justicia en general (con un nuevo Plan de 
Justicia en el horizonte y varias reformas de calado pen-
dientes), hacen conveniente recordar los principios y los 
derechos que se recogen en aquélla. 

Trasparencia, información y atención adecuada son algu-
nos de los principales ejes sobre los que se desarrolla 
la referida Carta, y que resultan coherentes, incluso en 
muchos aspectos de una forma necesariamente instru-
mental, con la tan proclamada tutela judicial efectiva. En 
este sentido, la Carta nos recuerda en diversos puntos 
el derecho (que también se recoge en el art. 140 LEC) 

LA ATENCIÓN AL PÚBLICO Y 
A LOS PROFESIONALES EN 
LAS OFICINAS JUDICIALES

que tiene la ciudadanía de conocer el contenido y el es-
tado de los procesos en los que tenga un interés legíti-
mo. Máxime cuando se es parte en los mismos. En este 
sentido, la Justicia, como cualquier servicio que se pres-
ta desde la Administración Pública, debe ser atenta con 
los ciudadanos y las ciudadanas. Y por eso, en el punto 
14 de la Carta, se recoge el “derecho a ser atendido per-
sonalmente por el Juez o el Secretario Judicial respecto 
a cualquier incidencia relacionada con el funcionamiento 
del órgano judicial”. 

Además, en el apartado 38 de la Carta se refiere el 
derecho de la persona usuaria de obtener de los profe-
sionales de la Abogacía y de la Procura, “información 
precisa y detallada sobre el estado del procedimiento y 
de las resoluciones que se dicten”. Lo que, en muchos 
casos, solo se puede conseguir hablando con el Juzga-
do. De hecho, se trata de una muestra del respeto y de 
la responsabilidad que de manera recíproca tenemos 
todos los que prestamos un servicio en el marco de la 
Administración de Justicia.

Para los que lo hacen desde la función pública, se debe 
recordar que en sus respectivos regímenes disciplina-
rios se sanciona la desatención o desconsideración con 
el resto de prestadores y usuarios que participan de la 
Administración de Justicia. Así, el art. 419.2 LOPJ tipifica 
como falta leve, de jueces y magistrados, “la desaten-
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ción o desconsideración con iguales o inferiores en el 
orden jerárquico, con los ciudadanos, los miembros del 
Ministerio Fiscal, médicos forenses, abogados y procura-
dores, graduados sociales, con los secretarios o demás 
personal que preste servicios en la Oficina judicial, o 
con los funcionarios de la Policía Judicial”. Conducta que 
puede ser sancionada con una advertencia, con una 
multa de hasta 500 euros o con ambas, ex art. 420.2 
LOPJ. En términos similares se refiere el art. 64.2 de la 
Ley 50/1981, de 30 de diciembre, por la que se regula el 
Estatuto Orgánico del Ministerio Fiscal.

En cuanto al régimen disciplinario de quienes ostentan 
la dirección de la Oficina Judicial, el art. 454.4 LOPJ es-
tablece que los LAJ “facilitarán a las partes interesadas 
y a cuantos manifiesten y justifiquen un interés legítimo 
y directo, la información que soliciten sobre el estado 
de las actuaciones judiciales no declaradas secretas ni 
reservadas”. Asimismo, el art. 468 bis establece como 
sancionable, en distinta graduación en función de la 
gravedad de la conducta, “la desatención o el incumpli-
miento reiterados de las funciones inherentes al puesto 
de trabajo o funciones encomendadas”, así como “la 
falta de consideración con los superiores, iguales o 
subordinados, así como con los profesionales o ciudada-
nos”.

Y, en relación a los Cuerpos de Funcionarios al Servicio 
de la Administración de Justicia, en la letra i) del art. 497 
LOPJ se establece la obligación de “tratar con atención 
y respeto a los ciudadanos”; y en la letra l) se dispone 
la obligación de “tratar con corrección y consideración 
a los superiores jerárquicos, compañeros y subordina-
dos, así como a Abogados, Procuradores y Graduados 
Sociales”. 

Por otro lado, el Reglamento 1/2005, de los aspectos 
accesorios de las actuaciones judiciales, aprobado por 
el Pleno del CGPJ en Acuerdo de 15 de septiembre de 
2005, regula en su capítulo III las cuestiones relativas a 
“la audiencia pública, el horario de los jueces y magis-
trados, y los señalamientos”. Y, por lo que aquí interesa, 
en el art. 10.2 se puede leer: “también durante este 
horario (referido a la audiencia pública, ex art. 186 LOPJ) 
se desarrollará el despacho ordinario de los asuntos, la 
atención a los profesionales y al público que soliciten ser 
recibidos por el Juez, por el Presidente del Tribunal o por 

el Secretario Judicial, salvo que se deniegue motivada-
mente la solicitud, y los demás actos que señalen la Ley 
y este Reglamento.”

Por último, en el art. 4 de la Resolución de 5 de diciem-
bre de 1996, de la Secretaría de Estado de Justicia, por 
la que se dictan instrucciones sobre jornada y horarios 
en el ámbito de la Administración de Justicia, se hace 
referencia, precisamente, a un horario de atención al pú-
blico y a los profesionales en las Secretarías y Oficinas 
Judiciales. Por tanto, una vez solicitada, el Juez o el LAJ 
(en función del tema a tratar) deberían recibir a los pro-
fesionales y al público que lo pidan, o fundamentar las 
razones por las que deniegan la visita. Al fin y al cabo, 
además de una obligación legal, la atención permitiría 
no caer en lo que contrariamente se define por la RAE 
como una “descortesía, falta de urbanidad o respeto”. 
Algo por lo que desde el Colegio y desde la CRAJ abo-
gamos en interés de los profesionales y de la ciudadanía 
en general.    

Com contactar amb la Comissió de Relacions 
amb l'Administració i la Justícia (CRAJ)? 

  
936 011 212- EXT.5345    

 
craj@icab.cat



MASC MEDIACIÓ

Seccions

MEDIACIÓ, UNA OPORTUNITAT 
PER ENFORTIR LA PROFESSIÓ I 
SATISFER LES DEMANDES DE LA 
CIUTADANIA

En el marc del XIIIè Congrés Nacional de l’Advocacia, cele-
brat el passat mes de maig a Tarragona, sota el lema “Per 
una cultura de l’acord” i on els professionals de l’àmbit 
jurídic van tenir l’oportunitat de reflexionar sobre el futur 
de la professió i la seva adaptació als canvis que s´estan 
produint a la societat es van celebrar ponències sobre 
matèries tan diverses com necessàries, entre les quals 
cal destacar la realitzada entorn a l’evolució de la media-
ció sanitària a Catalunya a través de la Societat Catalana 
de Mediació en Salut, la introducció de la mediació dins 
l’àmbit tributari, així com el paper que adopta l’advocacia 
col·laborativa com a referent en l’assumpció dels acords.

En el transcurs de la ponència a càrrec del diputat res-
ponsable de mediació de l’ICAB, Carles Garcia Roqueta,  
va exposar que “l’advocacia, com a garant d’una justícia 
adequada, no sempre judicialitzada i moderna, té actual-
ment una paper clau per implementar la mediació i altres 
formes de resolució de conflictes no judicials per satisfer 
les demandes derivades de la ciutadania per resoldre de-
terminats problemes” i va afegir: “els advocats i les advo-
cades exerceixen un paper fonamental com a prescriptors 
de la via més adequada, negociadora, conciliadora i com a 
no mediadora, contribuint a la pacificació social i aportant 
valor a la recerca de solucions consensuades”.

El diputat responsable de l’àrea de mediació de l’ICAB 
també va posar de relleu que el projecte de Llei d’Eficièn-
cia Processal (PLEP) reconeix la importància de la mediació 
i altres mitjans de gestió de conflictes com a alternatives 
viables per a la resolució de controvèrsies. Així doncs va 
exposar que es planteja la possibilitat que la mediació es 
converteixi en un requisit previ per accedir a la jurisdicció, 
reconeixent així la seva eficàcia i capacitat per proporcionar 
solucions consensuades. I en aquest sentit,  també va fer 
èmfasi en què l’agilitat en l’administració de justícia és un 
aspecte crucial, especialment en un context d’acumulació 
de casos i demores ocasionades per diversos factors, com 
ara la pandèmia o actualment les vagues consecutives a 
què la ciutadania i l’advocacia han estat i estan exposades. 

LA COMISSIÓ DE MEDIACIÓ DE LA 
FBE PRESENTA LES CONCLUSIONS 
D’UN ESTUDI SOBRE LA SITUACIÓ 
DELS ADR’S A EUROPA

En el marc de l’Assemblea General de l’FBE (Fédération 
des Barreaux d’Europe), celebrada a Amsterdam amb el 
títol “Nous dilemes ètics, un obstacle per accedir a l’Estat 
de Dret”, el diputat responsable de l’àrea de Mediació – 
ICAB i alhora president de la Comissió de Mediació de la 
FBE, Carles Garcia Roqueta, va presentar les conclusions 
d’un informe elaborat per determinar la situació dels ADR a 
Europa en el qual han participat 14 països europeus i més 
de 40 Col·legis d’Advocats d’Europa. Aquest treball ha estat 
possible gràcies a la participació d’un equip de professionals 
format per Michele Calantropo, Sofia Torras, Roberto Barsan-
ti, Ana Uzqueda, Joanna Wsołek, Albena Penova y Elisabetha 
Baldo. En el marc d’aquest Congrés, Garcia Roqueta també 
va anunciar la creació dels nous “Premis FBE ADR”. 

Al seu torn, la Junta i presidència de la FBE va decidir lliurar 
a Carles Garcia Roqueta un certificat en reconeixement a 
l’excel·lència del treball que durant tot un any ha realitzat 
com a president de la Comissió de Mediació de la FBE  per 
impulsar fortament  la Mediació i els ADR’s, integrant-los a 
la nostra societat i molt especialment dins l’advocacia. 



ADR-ARBITRATGE

Seccions

EL TAB OBRE DELEGACIONS A 
MADRID I EUROPA

El Tribunal Arbitral de Barcelona (TAB) consolida la seva 
vocació internacional amb l’obertura de 12 delegacions 
en algunes de les principals ciutats europees, reforçant 
així la seva estratègia de convertir-se en operador global 
en arbitratge i actor rellevant al sector. Amb les noves 
delegacions designades per la junta directiva del TAB, 
la institució compta ja amb presència a onze països euro-
peus.

Frederic Munné, president del TAB, ha declarat “La 
posada en marxa de delegacions liderades per juristes 
prestigiosos és estratègica per a nosaltres perquè no 
sols incrementa la visibilitat del TAB sinó que, a més, 
ens permet seguir difonent la cultura de l’arbitratge i 
apropant-nos a l’objectiu que es consolidi com el princi-
pal mètode de resolució de controvèrsies”.

La regulació de les delegacions del TAB s’estableix en el 
protocol de delegacions, on es regulen les funcions que 
desenvoluparà el càrrec de delegat, les obligacions o els 
requisits. Per a més informació, pot consultar el protocol 
de delegacions a la pàgina web del TAB.

Els 12 delegats/des designats per la junta directiva 
del TAB són:

Duarte G. Henriques 
Delegat del TAB a Lisboa.

José Rossell
Delegat del TAB a La Haia.

Claudia Baró Huelmo  
Delegada del TAB a Ginebra. 

Anna Remiro Andrieu
Delegada del TAB a Montpellier. 

Thierry Bonnet  
Delegat del TAB a Lyon.

Josep Gálvez
Delegat del TAB a Londres.

Stefan Rating
Delegat del TAB a Brussel·les.

Gábor Hamza  
Delegat del TAB a Budapest.

Josep Maria Julià Insenser  
Delegat del TAB a Madrid. 

Massimo Coccia  
Delegat del TAB a Roma. 

Niccolò Lasorsa Borgomaneri  
Delegat del TAB a Milà.

Aurélie Arenales Huet  
Delegada del TAB a París.



ALUMNI EPJ 

Seccions

INSCRIU-TE AL POSTGRAU 
EN PRÀCTICA JURÍDICA, LA 
FORMACIÓ MÉS PRÀCTICA PER 
INICIAR-SE EN L’ADVOCACIA! 

Com es fa una demanda? Com atenem als clients? 
Com afrontem el nostre primer judici? 
Aquestes i altres preguntes que sorgeixen quan t’inicies 
en l’advocacia seran resoltes pels professors altament 
qualificats del Postgrau en Pràctica Jurídica del l’ICAB, 
els quals us acompanyaran durant tot el curs i us fa-
cilitaran eines i grans consells per afrontar els reptes 
que comporta l’exercici de la professió actualment. A 
través de classes eminentment pràctiques obtindràs 
una formació que complementa i donarà valor afegit als 
coneixements teòrics que has adquirit durant el grau 
en dret i el màster d’accés, ja que aquesta formació ha 
estat especialment dissenyada per afrontar amb èxit 
l’inici de l’exercici professional. A més, els i les alumnes 
podreu especialitzar-vos en dues de les sis àrees del 
Dret que s’ofereixen (Civil, Penal, Laboral, Administratiu, 
Mercantil i Família) i decidir entre la modalitat presencial 
i on-line la que millor s’adapta a les vostres necessitats! 

SI VOLS COMENÇAR A EXERCIR 
L’ADVOCACIA, CURSA L’EPJ! 

La propera edició del Postgrau en Pràctica Jurídica s’inicia 
el proper 2 d’octubre en horari de 18 a 20.30h, de dilluns 
a dijous. Sigui quina sigui la via d’aprenentatge els i les 
alumnes en surten molt satisfets. 

Per aquest motiu, us facilitem l’experiència i testimo-
niatge d’Ana Tizón Amorós, qui va obtenir el seu títol de 
Dret a la UAB, va preparar oposicions per a la judicatura 
i durant el curs 2014-2015 va ser alumna de l’Escola de 
Pràctica Jurídica de l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de 
Barcelona (ICAB). Del seu pas per l’EPJ, destaca espe-
cialment les pràctiques que va poder realitzar. Al setem-
bre de 2017, va establir el seu propi despatx, juntament 
amb el seu col·lega professional Francisco Alonso. Des 
de fa 9 anys es dedica al Dret de Successions, una ma-
tèria en la que continua formant-se i que li apassiona.

Ana Tizón: 
“De l’EPJ cal 
destacar no 
només la Formació, 
sinó també 
l’acompanyament 
que et fan els professors”

Com et vas assabentar de l’EPJ?
Per un company de Facultat que me’l va recomanar.

Per què vas fer l’EPJ, què volies aconseguir?
A diferència d’alguns dels meus companys de l’EPJ, 
jo no acabava de sortir de la Facultat, sinó que sortia 
d’uns quants anys d’oposició de judicatura, amb 
molts coneixements teòrics però cap coneixement 
pràctic, i amb moltes dificultats per poder adquirir 
aquesta experiència o pràctica que necessitava per 
poder exercir responsablement. El meu objectiu, en 
tot moment, va ser adquirir el coneixement pràctic 
que em mancava per poder-me iniciar en la vida pro-
fessional com a advocada; l’EPJ no només amb els 
seus professors, sinó també amb la seva borsa de 
pràctiques, em va ajudar a aconseguir el meu objec-
tiu al 100%.

Recomanaries l’EPJ a un recent Graduat/Llicenci-
at? Per què?
Sense cap dubte, SÍ. A la Facultat, almenys quan jo 
estudiava, la part pràctica era molt reduïda -per no 
dir pràcticament inexistent-, el que fa que quan surts 
de la Universitat tinguis coneixements teòrics, però 
cap experiència pràctica, no saps fer ni el més senzill 
dels escrits, ni com actuar en una sala... Aquesta ex-
periència pràctica és la que et proporciona l’EPJ.

A més a més, de l’EPJ cal destacar no només la For-
mació (que és excel·lent), sinó també l’acompanya-
ment que et fan els seus professors que, alhora, són 
advocats en exercici, que et mostren la seva expe-
riència professional i que sempre estan disposats a 
ajudar l’alumnat en els seus inicis professionals.
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Com valores la posada en marxa de l’Alumni EPJ?
Una de les millors coses que vaig aconseguir de 
l’EPJ van ser els companys/amics que vaig conèixer; amb 
l’AlumniEPJ es crea una comunitat que t’ajuda a mantenir 
aquest contacte, ja no només per temes que siguin me-
rament professionals, sinó també gaudint i passant bons 
moments amb les activitats que s’organitzen. 
 

ALUMNES DE L’EPJ-ICAB FAN SI-
MULACIONS DE JUDICIS A LLEÓ
 
Els alumnes de l’Escola de Pràctica Jurídica de 
l’ICAB van visitar l’Audiència Provincial de Lleó per 
realitzar simulacions de judicis amb els alumnes del 
Màster d’Accés a l’Advocacia del Col·legi d’advocats 
de Lleó i posar en pràctica els coneixements i les 
habilitats adquirides durant el curs.

MAGNÍFICA VETLLADA DE 
L’ALUMNI EPJ AMB MOTIU 
DEL SEGON TAST DE VINS! 

Alumnes i exalumnes de l’EPJ van poder gaudir el 
passat 7 de juny de la segona edició del tast de vins. 
Gràcies a les magnífiques explicacions sobre el món 
del vi realitzades pel sommelier Toni Ferrer els 15 
participants van aprendre com fer maridatge de vins 
i van poder gaudir d’una estona distesa amb com-
panys i companyes de professió al Pati de Columnes 
de la seu col·legial. 

L’ALUMNI EPJ CELEBRA EL 
SEU PRIMER ANY AMB UNA 
FESTA! 

Al setembre l’Alumni EPJ celebrarà el seu primer any 
d’existència amb una festa de màscares plena de 
sorpreses que tindrà lloc el proper 28 de setembre, a 
les 20h a la seu de l’ICAB. Tots els i les membres de 
la comunitat Alumni EPJ esteu convidats a partici-
par-hi! 

A través de la pàgina web i xarxes socials de l’ICAB 
us informarem de la nova data i us facilitarem més 
detalls de la mateixa! 



GRUP DE  
L’ADVOCACIA JOVE

Seccions

R
ecentment les Corts han aprovat la Llei 
pel dret a l’habitatge, una inèdita legisla-
ció no exempta de polèmica i problemà-
tiques legals, econòmiques i socials que 
intentarem sintetitzar.

D’entre els principals punts clau de la nova llei podem 
destacar: ampliació de les zones d’àrea tensa en el 
mercat de lloguer, nova definició de grans tenidors, 
límit d’actualització anual del lloguer eliminant l’IPC, 
regulació del preu del lloguer en les zones d’àrea 
tensa en nous contractes, trasllat dels honoraris de 
la immobiliària de l’arrendatari a la propietat, prohi-
bició d’augmentar el preu del lloguer amb despeses 
extres, prohibició d’acords entre les parts contraris 
a la present llei, severs nous requisits en els desno-
naments i llançaments i apujada del recàrrec de l’IBI 
per habitatges buits.  

La declaració de les zones d’àrea tensa correspondrà 
a cada Comunitat Autònoma, incloent en la revisió a 
l’Ajuntament del municipi en qüestió i haurà de com-

plir un d’aquests requisits: que el preu de compra o 
lloguer hagi augmentat més de tres punts (es rebaixa 
respecte els actuals cinc) per sobre de l’IPC en els 
últims cinc anys o que el preu mitjà de l’habitatge 
superi el 30% dels ingressos mitjans de les llars de 
la zona. 

La nova definició de grans tenidors és segurament 
una de les parts més controvertides del text. Ho seran 
aquelles persones físiques o jurídiques que tinguin en 
propietat cinc o més habitatges en zones d’àrea tensa 
i també les que tinguin deu habitatges o 1.500m² 
en zones no tenses. Seran petits propietaris els que 
tinguin menys de cinc habitatges. Sorprèn que el 
legislador no tingui en compte que un propietari pot 
tenir quatre habitatges en una zona tensa d’un valor 
elevadíssim i que li generin quantiosos beneficis i, en 
canvi, un altre en tingui cinc o més, però d’escàs valor 
cadascun pel seu estat i/o característiques. El redactat 
no és ponderat en no incloure casuístiques habituals 
com l’anterior, i pot comportar discriminacions injus-
tes, havent-se de considerar un altre criteri. 

PUNTS CLAU I PROBLEMÀTIQUES DE LA 
NOVA LLEI PEL DRET A L’HABITATGE

Alexandre Pons Abella  
Col·legiat Núm: 43.257
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Una altra polèmica mesura és el límit d’actualització 
del preu de la renda. A partir de l’1 de gener de 2024, 
les actualitzacions dels contractes estaran limitades a 
un màxim del 3% i quedaran desvinculades de l’IPC. 
Després de l’escalada de la inflació en el darrer any, el 
Govern va establir de forma extraordinària una limitació 
al 2% en l’actualització (IGC) fins el 31 de desembre 
d’enguany. Per l’any 2025 es crearà un nou índex de 
referència, que es preveu més estable i baix que l’IPC.

La regulació del preu del lloguer en zones d’àrea tensa 
també és primícia. En els nous contractes els preus 
estaran regulats i topats. Aquests límits s’aplicaran 
depenent de: 

Pels petits propietaris: es tindrà en compte el preu del 
lloguer anterior en vigor, és a dir, si l’habitatge tenia 
un contracte de 1.000 euros mensuals el nou contrac-
te no podrà superar aquest import, només amb l’ex-
cepció de l’augment de l’índex d’actualització.
Pels grans tenidors: es farà mitjançant l’aplicació d’un 
índex de contenció de preus encara per definir. 
Les despeses i honoraris immobiliaris del lloguer 
correran de forma obligatòria a càrrec del propietari. 
Tradicionalment eren a càrrec de l’arrendatari. Pot 
semblar raonable si considerem que el servei es pres-
ta al propietari, qui contracta els serveis professionals 
de l’agent immobiliari. Als efectes d’impedir la reper-
cussió als arrendataris, que podria constituir un frau 
de llei, la norma prohibeix augmentar la renda per la 
via de noves despeses, tals com: comunitat de propie-
taris, taxa d’escombraries o altres. En aquest sentit, 
es prohibeixen acords entre les parts que siguin con-
traris a les disposicions de la llei, com aquest.

A més, el text preveu mesures en relació als desno-
naments modificant la LEC. Els demandants tindran la 
obligació d’indicar si l’immoble constitueix o no habitatge 
habitual de l’ocupant, si es troba en situació de vulnerabi-
litat i si és o no gran tenidor i, en tal cas, haurà d’acreditar 
aquesta circumstància mitjançant certificació del Registre 
de la Propietat. S’estableix un requisit d’admissibilitat de 
la demanda pels grans tenidors consistent en un proce-
diment previ de conciliació. S’inclouran noves pròrrogues 
en els llançaments que endarreriran els procediments 
més de dos anys i serà obligatori l’accés als procediments 
de solució extrajudicial per reactivar-los. Queden prohibits 
els llançaments sense data i hora predeterminada. 

La nova llei permetrà incrementar fins a un 100% el 
recàrrec actual de l’IBI pels habitatges que roman-
guin desocupats més de dos anys i, inclús, permetrà 
incrementar un altre 50% quan els immobles pertan-

yin a titulars de dos o més habitatges desocupats en 
el mateix municipi. 

En conclusió, la nova llei suposa un canvi de paradig-
ma i genera problemàtiques i reptes per a tots els 
operadors. Actualment, hi ha poca oferta de lloguer al 
mercat i amb aquesta llei sembla que n’hi pugui haver 
menys ja que la nova normativa no promou precisa-
ment els interessos dels propietaris ni el foment de 
més immobles al mercat. Si fins avui els propietaris i 
agències immobiliàries ja endurien els requisits d’ac-
cés pels arrendataris, amb  l’objectiu de minimitzar 
riscos (bàsicament, l’impagament), ara encara ho faran 
més ja que el text, a parer del que subscriu, no prote-
geix els propietaris i gairebé incentiva els arrendataris 
a l’incompliment contractual, concedint uns privilegis, 
que podrien fregar la inconstitucionalitat. Això com-
portarà que encara més aspirants a arrendataris es 
quedin fora del mercat, impossibilitant l’objectiu que 
tots hauríem de fixar-nos: enfortir i fer compatible el 
dret a l’habitatge en condicions d’equitat respecte el 
dret de propietat.   



D
el art. 10 de la Ley de Contrato de Seguro 
(LCS) se desprende la obligación del ase-
gurado de declarar las circunstancias por él 
conocidas que puedan influir en la valora-
ción del riesgo siempre de acuerdo con el 

cuestionario que el asegurador le someta.

La existencia y contenido de dicho cuestionario tiene un 
valor trascendental en los seguros de vida pues lo más 
habitual es que en su análisis se centre la discusión, 
una vez acaecido el siniestro (fallecimiento, incapacidad 
permanente, etc.), acerca de si el asegurado incurrió 
en dolo o culpa grave en su deber de declarar el riesgo, 
hecho que liberaría a la aseguradora de su correlativo 
deber de indemnizar la cobertura contratada.

Sobre este debate la Sala Primera del Tribunal Supremo se 
ha pronunciado en numerosas ocasiones y ha ido perfilan-
do una doctrina sobre distintos aspectos relevantes que 
afectan al cuestionario de salud como el modo en que se 
cumplimenta (validez formal) o su contenido (validez mate-
rial). Sin embargo, esta doctrina no puede considerarse es-
tática, puesto que la casuística –como sucede siempre que 
está involucrada la salud de las personas y considerando 
las diferencias de contenido de los cuestionarios examina-
dos- obliga a su constante revisión y modulación. Por esta 
razón es conveniente volver periódicamente a examinar los 
pronunciamientos del Tribunal Supremo sobre la materia.
En cuanto a la validez formal del cuestionario cabe desta-
car la Sentencia 108/2022, de 14 de febrero que reitera la 
doctrina asentada por la Sala en cuanto al modo de cum-
plimentarlo, entendiendo que si el tomador no fue efectiva-

mente preguntado, 
ello equivale a una 
falta de presentación 
aunque se haya fir-
mado: “es jurispru-
dencia de esta sala 
la que declara que el 
deber de declaración 
del riesgo ha de ser 
entendido como un 
deber de contesta-
ción o respuesta a 
lo que pregunte el 
asegurador, sobre el 
que además recaen 
las consecuencias 
que derivan de su 
no presentación ( 
sentencia 235/2021, 
de 29 de abril) y que 
lo verdaderamen-
te relevante para 
descartar la infrac-
ción del deber de 
declarar el riesgo por 

parte del tomador es que, por la forma en que se rellenó el 
cuestionario, pueda concluirse que el tomador del seguro 
no fue preguntado por esa información relevante ( senten-
cia 638/2020, de 25 de noviembre), de modo que, en los 
casos en que el cuestionario es rellenado por los emplea-
dos de la compañía aseguradora sin que se haya recabado 
del tomador del seguro la contestación de las preguntas, 

ANÁLISIS DE LA ÚLTIMA 
JURISPRUDENCIA DEL TRIBUNAL 
SUPREMO SOBRE EL CUESTIONARIO 
DE SALUD EN SEGUROS DE VIDA
El autor analiza de forma sucinta el contenido de recientes Sentencias del TS, recordando 
la importancia de delimitar la validez formal y la validez material del cuestionario, 
destacando la importancia de revisar con frecuencia la jurisprudencia que emana de la 
Sala Primera buscando similitudes.

Andrés Seguí Barrio
Col·legiat Núm: 40.668

EN CUANTO 
A LA VALIDEZ 
FORMAL DEL 
CUESTIONARIO 
CABE DESTACAR 
LA SENTENCIA 
108/2022, DE 14 
DE FEBRERO 
QUE REITERA 
LA DOCTRINA 
ASENTADA POR LA 
SALA EN CUANTO 
AL MODO DE 
CUMPLIMENTARLO
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por mucho que aparezca su firma al final del cuestio-
nario, no habrá habido infracción del deber de declarar 
aquella circunstancia relevante para la determinación del 
riesgo, porque de hecho no habrá sido preguntado por 
ella ( sentencia 676/2014, de 4 de diciembre), siendo así 
que la ausencia de cuestionario, o la falta de pregunta al 
respecto de una determinada circunstancia que pueda 
influir de manera relevante en la valoración del riesgo, ha 
de ser soportada por el asegurador, sin que pueda jugar 
en contra del asegurado y la constatación de que fue el 
agente de seguros el que rellenó el cuestionario, limitán-
dose el asegurado a firmar, equivale a la falta de presen-
tación ( sentencia 1200/2007, de 15 de diciembre).”

Dos de las sentencias más recientes tratan supuestos 
muy similares relativos a la validez material del cuestio-
nario. Nos referimos a las Sentencias 157/2023, de 3 de 
febrero y 417/2023, de 27 de marzo, en ambas la cuestión 
nuclear que se analiza es si, a pesar de que las preguntas 
del cuestionario eran genéricas y no se referían a afeccio-
nes concretas, el asegurado debía declarar que sufría una 
patología ocular crónica. La Sala Primera considera que en 
ambos supuestos las preguntas son lo suficientemente 
claras como para que el asegurado pueda representarse 
que su enfermedad influiría en la valoración del riesgo que 
realiza la aseguradora: “ante la evidencia e importancia 
de esos antecedentes de salud, el mero hecho de que no 
se le preguntara sobre un tipo de enfermedad concreta, 
ni por tanto sobre la patología de tipo ocular que padecía, 
o el hecho de que su enfermedad no tuviera tratamiento 
efectivo, en el sentido de no poder curarse ni impedir su 
evolución, no son óbice para que el asegurado, en función 
de las preguntas que se le hicieron y siendo plenamente 
consciente de su grave patología ocular y de que esta-
ba bajo control médico, debiera representarse aquellos 
antecedentes como objetivamente influyentes para que la 
aseguradora pudiera valorar adecuadamente el riesgo de 
invalidez” Como consecuencia de ello, ambas resoluciones 
aprecian dolo en la ocultación realizada por el asegurado y 
liberan a la aseguradora de su deber de indemnizar.

Además, la jurisprudencia también recuerda que para que 
la aseguradora quede liberada no sólo ha de concurrir 
dolo o culpa grave en las respuestas al cuestionario, sino 
que precisamente el dato o antecedente ocultado esté 
causalmente conectado con el riesgo cubierto: “lo deter-
minante de la liberación del pago de la prestación a cargo 
del asegurador no es la mera inexactitud en las respuestas 
del asegurado sino el dolo o la culpa grave, es decir, “la 
inexactitud intencionada o debida a una culpa o negligencia 
de especial intensidad”, y en segundo lugar, en cuanto a la 
relevancia de la relación causal entre el dato omitido y el 
riesgo cubierto, que como resulta de la 345/2020, y de las 

sentencias 562/2018, de 10 de octubre, 307/2004, de 21 de 
abril, y 119/2004, de 19 de febrero, el incumplimiento del 
deber de declaración leal del art. 10 LCS precisa que concu-
rran los requisitos siguientes:

“1) que se haya omitido o comunicado incorrectamente 
un dato relevante; 2) que dicho dato hubiera sido reque-
rido por la aseguradora mediante el correspondiente 
cuestionario y de manera clara y expresa; 3) que el riesgo 
declarado sea distinto del real; 4) que el dato omitido o 
comunicado con inexactitud fuera conocido o debiera 
haber sido conocido con un mínimo de diligencia por el 
solicitante en el momento de realizar la declaración; 5) 
que el dato sea desconocido para la aseguradora en ese 
mismo momento; y 6) que exista una relación causal 
entre la circunstancia omitida y el riesgo cubierto”.

Sobre este último requisito, la también reciente Senten-
cia 839/2021, de 2 de diciembre señala que “aunque 
existió ocultación de patologías de tipo traumatológico 
(esencialmente fracturas de fémur y clavícula) y de sus 
consiguientes cirugías y periodos de baja, por las que el 
asegurado fue expresamente preguntado y cuya realidad 
conocía o no podía razonablemente desconocer al haber 
sido diagnosticadas años antes, lo relevante para excluir 
la infracción del art. 10 LCS es que dichas patologías no 
fueron la causa de la cardiopatía isquémica crónica que 
se diagnosticó al asegurado casi ocho años después de 
suscribir la póliza y que fue la razón de que se revisara el 
grado de invalidez y de que se le reconociera la absoluta. 
Este fue el criterio seguido en un caso semejante por la 
citada sentencia 235/2021, al descartar que los antece-
dentes de salud no declarados (de hipertensión arterial 
y colesterol) tuvieran relación causal con la cardiopatía 
isquémica (como en este caso, no diagnosticada cuando 
se suscribió la póliza) que provocó su fallecimiento.”

En definitiva, el análisis de la validez del cuestionario de 
salud en su doble perspectiva formal (modo de cumpli-
mentación) y material (contenido de las preguntas), así 
como la correlación entre la patología omitida y el riesgo 
acaecido, da lugar a una multiplicidad de soluciones jus-
tificadas por la casuística para determinar si, en el caso 
concreto, procede o no que la aseguradora indemnice o 
quede liberada del pago. 

Revisar con frecuencia la jurisprudencia que emana de 
la Sala Primera buscando similitudes en cuanto al tipo 
de patología, el modelo de cuestionario, la forma en 
que se respondió y las causas que motivaron el riesgo 
(fallecimiento o incapacidad), será una ayuda indispensa-
ble para verificar si estamos ante un incumplimiento del 
deber de declaración del art. 10 LCS.   



L’
entrada en vigor a Espanya de la Llei 
8/2021 de 2 de juny, per la qual es re-
forma la legislació civil i processal per al 
suport a les persones amb discapacitat 
en l’exercici de la seva capacitat jurídica, 

ha suposat una fita fonamental en el treball d’adaptació 
de l’ordenament jurídic Espanyol a la Convenció de Nova 
York, així com en la seva posada al dia com a Estat de 
Dret en el respecte al dret d’igualtat de totes les per-
sones en l’exercici de la seva capacitat jurídica, matèria 
que és objecte d’atenció en els darrers anys, tant per 
part de les Nacions Unides, com pel Consell d’Europa o 
pel mateix Parlament Europeu. 

UN CANVI DE SISTEMA RESPECTUÓS AMB 
ELS DRETS DELS DISCAPACITATS
La reforma de la nova llei ha imposat un canvi de 
sistema, passant d’un sistema basat en una visió pa-
ternalista, que cal considerar obsoleta i en què predo-
minava la substitució en la presa de les decisions que 
afecten les persones amb discapacitat, per un altre 
basat en el respecte a la voluntat i les preferències de 
l’individu.

Recordem que les persones amb discapacitat han 
de disposar de capacitat jurídica en les mateixes 
condicions que les altres persones, i per això convé 

adoptar totes les 
mesures que siguin 
necessàries per 
proporcionar-los el 
suport que pu-
guin necessitar en 
l’exercici d’aquesta 
capacitat jurídica, 
mesures que han 
d’estar guiades pels 
principis de necessi-
tat i proporcionalitat.

A aquest efecte, 
mitjançant l’esmen-
tada nova llei s’ha 
fet una modificació 
integral de la regu-
lació de l’exercici de 
la capacitat jurídica 
de les persones 
amb discapacitat, 
introduint canvis en 
l’àmbit civil, notarial, 
hipotecari, tributari, 
mercantil, processal, 
de jurisdicció volun-
tària i penal.

ELS DRETS JURÍDICS DE LES PERSONES 
AMB DISCAPACITAT EN L’ACTUALITAT
L’autora analitza el contingut i conseqüències de l’entrada en vigor a Espanya de la 
Llei 8/2021 de 2 de juny en matèria de suport a les persones amb discapacitat, que ha 
suposat una fita fonamental en el treball d’adaptació de l’ordenament jurídic Espanyol 
a la Convenció de Nova York.

Alexandra Zulaika Grau  
Col·legiada Núm. 45.924

LA REFORMA DE 
LA NOVA LLEI 
HA IMPOSAT 
UN CANVI 
DE SISTEMA, 
PASSANT D’UN 
SISTEMA BASAT 
EN UNA VISIÓ 
PATERNALISTA, 
(...) A UN ALTRE 
BASAT EN EL 
RESPECTE A LA 
VOLUNTAT I LES 
PREFERÈNCIES DE 
L’INDIVIDU
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CARACTERÍSTIQUES DE LA NOVA LLEI
Seguint els precedents d’altres ordenaments europeus i 
les directrius del Consell d’Europa, a l’hora de concretar 
els suports necessaris la nova regulació atorga preferèn-
cia a les mesures voluntàries, és a dir, a les que pot triar 
la persona amb discapacitat.

La nova regulació no es fonamenta doncs, ni en la in-
capacitació de qui no es considera prou capaç, ni en la 
modificació d’una capacitat que resulta inherent a la con-
dició de persona humana, sinó que consisteix a respec-
tar la voluntat de la persona que ho necessiti mitjançant 
el “suport”, terme en què la llei engloba tota mena 
d’actuacions, des de l’acompanyament amistós, l’ajuda 
tècnica en la comunicació de declaracions de voluntat, la 
ruptura de barreres arquitectòniques i de tota mena, el 
consell, o fins i tot la presa de decisions delegades per 
la persona amb discapacitat, situant actualment Espanya 
en un dels estats més avançats en matèria de drets pel 
que fa a les persones amb discapacitat.

Amb l’entrada en vigor de la nova llei, han desaparegut la 
pàtria potestat prorrogada i rehabilitada, la tutela ha quedat 
circumscrita als supòsits de menors no protegits per la 
pàtria potestat, i la protecció a la persona afectada per la 
discapacitat s’organitza principalment al voltant de la institu-
ció de la curatela, com a mesura d’assistència i suport, tot 
això, en la línia d’excloure tant com sigui possible les ac-
tuacions de naturalesa representativa. I el més important, 
s’elimina la barrera que suposa la paraula “incapacitat”.

A més, el nou procediment només pot conduir a una 
resolució judicial que determini els actes per als quals la 
persona amb discapacitat requereixi el suport, però en 
cap cas a una declaració d’incapacitació ni a la privació de 
drets siguin aquests personals, patrimonials o polítics.

No es tracta, doncs, d’un simple canvi de terminologia 
que relegui els termes tradicionals «d’incapacitat» i «in-
capacitació» per altres de més precisos i respectuosos, 
sinó d’un enfocament nou i més encertat de la realitat, 
que adverteix que ara les persones amb discapacitat són 
titulars del dret a la presa de les pròpies decisions, dret 
que ha de ser respectat. Es tracta, doncs, d’una qüestió 
de drets humans.

Amb aquesta nova llei hem fet un gran pas com a Estat 
de Dret en matèria de discapacitat, però no oblidem 
que la reforma normativa impulsada per aquesta Llei ha 
d’anar unida també a un canvi de l’entorn, a una transfor-
mació de la mentalitat social i, especialment, de la dels 
professionals del dret –de jutges i magistrats, notaris, 
registradors i també dels advocats– que han de prestar 

les seves fun-
cions respectives, 
a requeriment de 
les persones amb 
discapacitat, partint 
d’aquests nous 
principis. 

Tenim, doncs, una 
gran responsabilitat 
per endavant. 

L’APLICACIÓ 
PRÀCTICA EN 
L’ADVOCACIA
L’experiència en 
l’àmbit de l’advo-
cacia, ara que es 
comencen a obtenir 
les primeres sen-
tències en aplicació 
de la nova llei, és 
més que positiva. 

S’estan aconseguint 
grans fites, tals com 
que persones que 
eren considerades 
“incapaces”, hagin 
deixat de ser-ho. 
Això els hi ha per-
mès recuperar la 
seva plena capacitat 
d’obrar en l’àmbit 
econòmic i jurídic, 
i portar una vida 
feliç i independent, 

sense considerar-se inferiors per la xacra de dur escrita 
la paraula “incapaç”. I el més important, sense dependre 
econòmicament d’altres persones.  

Amb lleis que ens permeten obtenir aquests resultats 
ens sentim molt orgullosos d’exercir l’advocacia.

Recordem que la raó més important per sentir orgull 
per l’exercici del dret és simplement perquè sense ell 
no seria possible la vida en societat. Com diu el proverbi 
llatí “ubi societas ibi ius”: On hi ha societat hi ha dret. I 
és que el repte del dret rau en l’aplicació i l’adequació de 
les normes a la societat, que va evolucionant i demana 
que el dret segueixi el pas. Quan això passa, podem afir-
mar que vivim en un Estat de Dret.        

EL NOU 
PROCEDIMENT 
NOMÉS POT 
CONDUIR A 
UNA RESOLUCIÓ 
JUDICIAL QUE 
DETERMINI 
ELS ACTES PER 
ALS QUALS LA 
PERSONA AMB 
DISCAPACITAT 
REQUEREIXI EL 
SUPORT, PERÒ EN 
CAP CAS A UNA 
DECLARACIÓ 
D’INCAPACITACIÓ 
NI A LA PRIVACIÓ 
DE DRETS, 
SIGUIN AQUESTS 
PERSONALS, 
PATRIMONIALS  
O POLÍTICS



E
l 25 d’abril passat, Alter Mútua dels Advo-
cats i Advocades va participar en una nova 
edició de la Fira de l’Ocupació organitza-
da per l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de 
Barcelona (ICAB) amb el taller “Claus per 

exercir la professió amb benestar i equilibri” a càrrec 
de l’associació Let’s Wo+Men, que ajuda les orga-
nitzacions amb programes formatius en matèria de 
prevenció de salut mental i emocional.

Alter Mútua és una entitat plenament comprome-
sa amb la salut mental i el benestar emocional com 
a factor essencial per gaudir d’un estat complet de 
salut, i que recolza accions enfocades al benestar i 
desenvolupament de tota la potencialitat dels joves.

A través d’aquest taller es proporcionen als joves els 
recursos emocionals necessaris per iniciar amb èxit 

el seu cicle professional com a emprenedors o part 
d’un despatx o empresa, aprenent com ser resilients, 
a gestionar el conflicte i a connectar amb potencials 
clients.

Atendre la salut mental dels estudiants i professio-
nals és cada cop més necessari, per la qual cosa és 
important que les persones disposin de recursos per 
gestionar les emocions que sorgeixen al llarg del dia, 
al seu entorn acadèmic, laboral i/o personal.

Entendre el context cultural i social en què aquesta 
generació ha crescut és clau perquè desenvolupin les 
habilitats i competències per adaptar-se als reptes 
actuals.

Vivim en una societat amb una definició d’èxit basada 
en una felicitat sobrevalorada, poder econòmic, un 

CLAUS PER EXERCIR 
LA PROFESSIÓ  
AMB BENESTAR  
I EQUILIBRI
Recursos emocionals per a l’èxit professional al sector de l’advocacia

Marta Pitarch   
Fundadora i directora de  
l’associació Let’s Wo+Men

Carla Pérez
Directora clínica de l’associació  
Let’s Wo+Men
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consum il·limitat, hiperactivitat, superficialitat i una 
gran pressió en ser un “fora de sèrie”. I en paral·lel 
tenim por de la incertesa, els canvis, el fracàs i de 
no ser acceptat. Davant d’aquesta situació, ens 
sobrepreparem amb una formació que s’enfoca a 
capacitats tècniques i creixem sent executors. A 
més, de vegades, fem un mal ús de les noves tec-
nologies, idealitzem la vida dels altres a les xarxes 
socials i necessitem el like constantment.

La societat actual és líquida, un entorn canviant, 
d’incertesa i de volatilitat econòmica que genera 
ansietat i estancament en els professionals, i ens 
dirigim cap a un període de 20 anys en què el món 
canviarà més que en els darrers 300. Ja no és sufi-
cient amb fer bé les coses. Necessitem persones 
capaces de desenvolupar el seu criteri propi, que 
siguin flexibles i amb capacitat de reinvenció per 
poder ser creatives i autosuficients.

Els joves que comencen actualment al sector de 
l’advocacia sovint aspiren a un ideal inassolible de 
persona que és una font de frustració. A la faceta 
laboral, ens trobem amb un perfil de professionals 
obsessionats amb el triomf, col·leccionar mèrits o 
pertànyer a l’elit, que se senten insegurs perquè 
depenen del reconeixement per funcionar adaptati-

vament i els costa molt admetre l’error perquè no els 
han educat per al fracàs.

Al final, els joves viuen en un món hostil que els 
obliga a intentar encaixar en un cànon de perfecció 
impossible que els genera frustració, inseguretat i un 
buit existencial que només tornen a omplir a través del 
plaer immediat, que s’esgota una vegada i una altra, i 
els empresona en un bucle d’insatisfacció crònic.

Superar-ho passa per treballar amb allò essencialment 
humà, arribant a un autoconeixement profund i des-
envolupant tota la potencialitat emocional que tenim, 
impulsant les qualitats hard (pragmatisme, indepen-
dència o direcció) i les qualitats soft (intuïció, empatia, 
sensibilitat i humilitat).

El resultat d’aquestes jornades amb els joves va 
generar una gran satisfacció perquè reitera l’impacte 
positiu de la feina que es fa en aquest taller. Els par-
ticipants van manifestar un sincer agraïment i alleu-
geriment per sentir-se inspirats en un programa que, 
com alguns ens van expressar, “és aplicable al 100%” 
i es van sentir motivats en comprendre com poden 
fabricar la seva confiança interior per vèncer les seves 
pors, inseguretats i derrotes com part del camí cap a 
la maduresa.



SALVADOR BUSQUETS, 
PRESIDENT DE CÀRITAS DIOCESANA 
DE BARCELONA

“El meu objectiu principal  
és fer front a la problemàtica  

de l’habitatge”
Text: Roser Ripoll Alcon         Foto: Càritas Diocesana de Barcelona

ten la inserció laboral, etc. A quantes persones ajuda 
Càritas al nostre país? 
Les 10 Càritas amb seu a Catalunya donen resposta 
a gairebé 100.000 llars on hi viuen més de 240.000 
persones. Aquesta no és una feina que facin només les 
Càritas Diocesanes, sinó que també s’hi suma la tasca 
de les Càritas Parroquials i Arxiprestals. Sense el suport 
de les 12.000 persones voluntàries de Càritas res del 
que fem seria possible.

La COVID i la inflació creixent han contribuït a un 
empobriment de moltes persones a Catalunya. Con-
sidera que des de les Administracions s’està fent 
prou per donar resposta a les necessitats bàsiques 
de la Ciutadania?
La inflació està tenint una gran incidència en tota la 
població en general, però especialment en aquelles fa-
mílies que compten amb menys ingressos. En el darrer 
informe que vam presentar, indicàvem que 9 de cada 

Quin ha estat el seu principal objectiu al capdavant 
de Càritas?
El principal objectiu sempre ha estat atendre i donar res-
posta a les persones que pateixen situacions de pobresa 
i exclusió social. A Càritas Diocesana de Barcelona, 
acollim i acompanyem a les persones més vulnerables 
de Barcelona i dels municipis del seu voltant. Tot i això, 
i responent a la seva pregunta, aquest objectiu pren for-
mes diferents en funció del moment. Així, recordo que 
fa 9 anys, el 2014, em vaig proposar explicar que els qui 
estaven patint la crisi no eren els qui l’havien provocat, 
que això de “no s’han esforçat prou” no era veritat. I ara, 
el meu objectiu principal és fer front a la problemàtica 
de l’habitatge, que afecta a tantes i tantes famílies que 
no tenen recursos per pagar un lloguer o fins hi tot, el 
relloguer d’una habitació.

L’ajuda que ofereix Càritas és molt transversal, més 
enllà d’aliments, també ofereix assessorament, facili-
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d’altres. Així mateix, i fins al desembre de l’any passat, 
la xarxa de Càritas diocesanes del territori espanyol 
havien atès 5.378 persones ucraïneses. En el cas de 
Barcelona, entre 2022 i 2023 hem destinat 867.000€ a 
mitigar els efectes de la guerra a Ucraïna, i durant l’any 
passat vam enviar diverses ambulàncies amb material 
mèdic per ajudar a la població que ho està passant més 
malament.

També Càritas ha enviat ajuda a Turquia i Síria da-
vant el fort terratrèmol que vam patir. Passats ja 
uns mesos d’aquest, què necessiten les persones 
afectades per aquesta catàstrofe?
Sí, efectivament Càritas Espanyola va mobilitzar una 
partida inicial de 200.000€ per atendre l’emergència 
humanitària provocada pels terratrèmols. El sisme va 
destruir, per exemple, l’oficina de Càritas situada a la 
població d’Alep, però també molts habitatges del per-
sonal de l’entitat. Després de quatre mesos d’aquell 
primer impacte, moltes de les persones que vivien en 
refugis temporals o acollides en projectes o parròquies 
han de poder tornar a tenir una llar, i la prioritat ara és 
començar a reconstruir totes aquestes cases que van 
ser esborrades en un dia.

Què pot fer la ciutadania per ajudar a través de 
Càritas?
La ciutadania té diferents maneres de col·laborar 
amb Càritas. Per una banda, poden oferir suport eco-
nòmic  per mitjà de la pàgina web www.caritas.bar-
celona. El 80% del pressupost anual de Càritas prové 
de particulars i empreses, i per això és important 
comptar amb tantes i tantes persones que avalen la 
nostra feina en favor dels més febles. D’altra banda, 
també poden sumar-se a Càritas com a persones 
voluntàries, oferint una part del seu temps i de les 
seves capacitats a ajudar als que menys tenen. Un 
exemple d’aquest compromís amb Càritas és el del 
senyor Joan Amat, que va deixar-nos l’any 2019. El 
senyor Amat era advocat, i fou el primer voluntari de 
l’entitat. Des de 1947 va dedicar-se a assessorar ju-
rídicament les persones més necessitades, fundant 
el servei d’assessoria jurídica. Sortosament, és un 
servei que encara avui perdura.

En qualsevol cas, el més rellevant és ser solidari. El 
lema de la nostra campanya actual és “Tu hi tens molt 
a veure”, i precisament demana aquesta major impli-
cació de la ciutadania en ajudar a les persones que ho 
estan passant malament. Si cadascú de nosaltres posa 
un granet de sorra, per petit que sigui, podem transfor-
mar moltes situacions puntuals injustes i construir una 
societat més justa i solidària.

10 famílies ateses per Càritas Barcelona s’han vist obli-
gades a reduir la despesa en alimentació. Això suposa 
que el 43% d’aquestes famílies no puguin seguir una 
dieta adequada, i que un 65% hagin deixat de comprar 
productes frescos. Les administracions s’estan esfor-
çant, però encara no donen resposta a les necessitats 
més bàsiques de molts ciutadans, sobre tot a aquelles 
que fan referència a l’alimentació o l’habitatge. Estem 
atenent a persones que no tenen suficients recursos 
per comprar aliments, roba o fer front a despeses im-
previstes.

Vivim en el que s’anomena el “primer món”. Què 
caldria fer per tal que totes les persones tingues-
sin l’imprescindible per viure amb unes condicions 
dignes?
Com digué el Papa Francesc a principis d’aquest any, 
la pobresa existeix per una distribució no equitativa 
dels béns. Les polítiques per superar les crisis no s’han 
fet pensant en els més pobres, la desigualtat ha anat 
augmentant i les persones amb menys recursos no 
han aconseguit recuperar els nivells previs a la gran 
recessió. En aquest sentit, cal una redistribució de la 
riquesa real, que realment beneficiï a les persones més 
vulnerables de la nostra societat. A Càritas Barcelona 
treballem amb diferents informes. Un d’ells és l’En-
questa Financera de les Famílies (EFF), que publica el 
Banc d’Espanya cada tres anys. Una de les constata-
cions d’aquest informe és que el quartil més pobre de 
la població espanyola va passar d’un patrimoni net de 
14.800 € de mitjana, el 2008, a tenir més deutes que 
actius, situació que es posa de manifest en els infor-
mes del 2014, 2017 i 2020, que és l’últim publicat. El 
mateix informe ens diu que el 10 % més ric ha passat 
d’un patrimoni net de 1.352.200 €, el 2008, a 1.452.300 
€ el 2020. 

Vivim en el primer món, és a dir, una societat rica, però 
on la riquesa no es distribueix de manera equitativa. 

A escala internacional, com ha afrontat Càritas la in-
vasió de Rússia vers Ucraïna i l’emergència migra-
tòria que aquesta situació ha provocat?
Càritas és una entitat que està present en tots aquells 
països on hi ha l’Església catòlica, i el cas d’Ucraïna no 
és una excepció. Les dues Càritas que operen al país 
- Càritas Ucraïna i Càritas Spes-Ucraïna - han propor-
cionat ajuda humanitària d’emergència a més de sis 
milions de persones. Més de la meitat de  les ajudes 
prestades s’han destinat a la distribució d’aliments i 
estris domèstics, i l’altra meitat a qüestions tant impor-
tants com l’aigua, l’allotjament, l’atenció sociosanitària 
i suport psicosocial o donant diners en efectiu, entre 



ENTRE NOSALTRES

Quines han estat les seves prioritats com a presidència 
de la NYSBA?
Les meves prioritats al capdavant de la presidència de la 
NYSBA han estat invertir en el futur de la nostra professió 
per continuar treballant per la diversitat, l’equitat i la inclusió, 
defensar l’Estat de Dret i millorar l’accés a la justícia per a to-
thom. Els meus esforços s’han centrat a introduir el Col·legi 
d’Advocats de l’Estat de Nova York en el Web3, Blockchain, 
actius digitals i el Meta vers, incloent-hi l’educació de la 
comunitat jurídica, unint-me al debat sobre la regulació i la 
legislació i implicant l’advocacia en aquesta tecnologia. 

M’he centrat a augmentar els recursos per al benestar de 
l’advocacia, millorant la representació de les persones que 
pateixen malalties mentals i traumes. El meu grup de treball 
va emetre un informe pioner que està disponible a la pàgina 
web de la NYSBA que inclou recomanacions per afrontar 
els trastorns concurrents, l’empresonament excessiu dels 
malalts mentals i suggereix com el sistema judicial, l’estat i 
les comunitats poden ajudar a proporcionar els recursos ne-
cessaris.  La lluita per la igualtat de tracte dels habitants dels 
territoris dels Estats Units i l’anul·lació dels casos insulars va 
ser i continua sent una de les meves prioritats. En el meu 
mandat m’he centrat en modernitzar la pràctica penal. El 
meu grup de treball sobre aquest tema va publicar un infor-
me increïblement complet que incloïa recomanacions per a 
la reforma de les sentències, un millor ús de la tecnologia i la 
reforma del nostre sistema judicial a Nova York.

Arran d’un conveni de col·laboració signat amb l’ICAB, 
els advocats i les advocades de Barcelona podran for-
mar part amb unes condicions preferents de la NYSBA 
- Secció Internacional. Què pot aportar la NYSBA a 
l’advocacia espanyola?
Crec que les associacions entre els col·legis d’advocats de 
tot el país, la UE i el món són imprescindibles per a l’advo-
cacia. Ens hem d’associar per compartir idees i reptes, així 
com aportar solucions a problemàtiques comunes. La tec-
nologia virtual ens facilita més que mai la col·laboració en 
moltes qüestions importants. Donar suport a la naturalesa 
global de l’exercici de l’advocacia ens farà més forts.

Ha estat responsable de programes de formació jurí-
dica contínua per al Col·legi d’Advocats de l’estat de 
Nova York i del comtat de Westchester sobre pràctica 
de judicis penals i civils, ètica i Driving While Impaired. 
Què és el que destacaria més del programa de forma-
ció que ha impartit?
He centrat gran part de la formació que he impulsat en 
relació a la defensa i la pràctica de judicis, qüestions de 
justícia penal i d’ètica. En aquest sentit, vaig promoure i 
cofundar l’Acadèmia de Judicis del Col·legi d’Advocats de 
l’Estat de Nova York, que és un curs intensiu de 5 dies 
de formació sobre judicis del qual ja van per la 15a edició. 
Continuo col·laborant en l’organització d’aquest programa 
i participo com a professora cada any. Recentment, també 
m’he centrat en l’educació de l’advocacia en els àmbits de 

SHERRY LEVIN WALLACH, PRESIDENTA DE LA  
NEW YORK STATE BAR ASSOCIATION (NYSBA)

“La pandèmia i el 
desenvolupament de 
Web3, Blockchain, IA i 
tecnologia virtual han 
fet que la professió 
jurídica sigui més 
global que mai”
Text: Roser Roser Ripoll     
Traducció: Valeria Antezana / Roser Ripoll
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Va començar la seva carrera com a assistent del fis-
cal de districte al comtat del Bronx del 1995 al 1999. 
Què recorda d’aquella època?
Tinc tants records increïbles d’aquella època que és 
impossible resumir-los per a aquesta  breu entrevista. El 
Bronx a la dècada de 1990 era un lloc difícil per treballar 
en el sistema de justícia penal, però alhora era un lloc 
increïble i apassionan. Vaig veure tant i vaig aprendre 
moltíssim sobre el món, el sistema de justícia penal i 
l’advocacia. Vaig ser ajudant del fiscal del districte del 
Bronx sota la direcció de Robert T. Johnson. El lloc em 
va donar la formació més increïble que us podeu imagi-
nar per a exercir l’advocacia. L’equip que vam treballar 
junts durant aquella època tenim un vincle especial. 
Seguim en contacte i ens recolzem mútuament en les 
nostres carreres. Molts dels meus col·legues han pas-
sat a ocupar llocs importants i d’alt rang al Govern dels 
Estats Units, dins el sistema judicial de Nova York i dins 
els seus respectius bufets i organitzacions. Estic orgu-
llosa de formar part d’aquest grup destacat d’advocats i 
jutges.

Vostè exerceix l’advocacia específicament a l’àmbit 
penal. Per què es va descantar per aquesta especia-
litat?
Sóc advocada penalista. He passat la major part de la 
meva carrera exercint la professió dins el sistema de 
justícia penal. Em va motivar veure a una edat prime-
renca les injustícies que existien al nostre sistema legal 
basades en la socioeconomia i la raça i/o herència d’una 
persona. També el fet que vaig veure massa persones 
prendre una decisió equivocada o errònia que les va por-
tar vers un procediment judicial dins l’àmbit penal. Crec 
en l’Estat de Dret, en la Constitució,  i en la necessitat 
de protegir els nostres drets.

Si no hagués estat advocada, hi ha alguna altra pro-
fessió que l’atreia o que li hagués agradat exercir?
Vaig estudiar psicologia a la universitat i sempre m’ha 
intrigat la ment humana. M’agrada la docència i compar-
tir coneixements amb els advocats i estudiants de Dret, 
així que podria veure’m com a professora o dins el món 
acadèmic. També m’agrada muntar a cavall i sovint he 
pensat a treballar al sector dels concursos eqüestres.

Què li agrada fer en el temps lliure?
Com he esmentat sóc genet i passo molt de temps 
envoltada de cavalls. També m’encanta el submarinis-
me  i atès que tinc el certificat avançat intento gaudir del 
busseig cada cop que se’m presenta una oportunitat. 
També m’apassiona esquiar, i practico altres esports 
com el caiac i el pàdel surf. La jardineria i el senderisme 
són altres de les meves activitats preferides.

Web3, Digital Asset, Blockchain i la tecnologia Metavers 
incloent com i on es creua amb la llei i els aspectes a tenir 
en compte en relació a la representació dels clients.

Les eines tecnològiques com Legaltech, Intel·ligència Arti-
ficial o Blockchain han entrat al món de l’advocacia amb 
força? Quin paper han de jugar en la pràctica professional?
Ja estem en la quarta revolució tecnològica. La tecnologia 
Blockchain, Web3, IA i Metavers “han vingut per quedar-se”. 
Tenen un impacte diari en totes les àrees de la pràctica 
jurídica. Hem d’acceptar aquestes tecnologies, aprendre 
sobre elles i oferir la nostra perspectiva legal sobre l’ètica 
relacionada amb el seu ús, com s’ha de regular i on pot ser 
útil a la llei. Com a advocats tenim l’obligació d’aprendre 
sobre aquestes tecnologies per poder oferir als nostres 
clients la millor representació possible.

Quin paper té la mediació i l’arbitratge com a mètodes 
de resolució de conflictes als Estats Units?
L’ús de la mediació i l’arbitratge continua creixent com a 
mètode alternatiu de resolució de conflictes.

Com veieu el futur d’aquesta professió?
La pandèmia i el desenvolupament de Web3, Blockchain, 
IA i tecnologia virtual han fet que la professió jurídica 
sigui més global que mai. La pandèmia ens ha ajudat a 
tornar a comprendre que els juristes a nivell mundial ens 
enfrontem a reptes similars: les amenaces a la demo-
cràcia, els atacs a l’Estat de Dret i a la independència del 
poder judicial. També hem vist que les noves tecnolo-
gies ens obliguen a treballar junts, ara més que mai per 
regular i proporcionar la millor representació del client. 
La crisi de salut mental que ha posat de manifest la pan-
dèmia també ens ha fet focalitzar i centrar-nos més en el 
benestar dels advocats i advocades i garantir que estem 
proporcionant els recursos i el suport necessari als nos-
tres col·legues que ho necessiten.

Quin consell donaríeu a les noves generacions d’advo-
cats i advocades?
Persevereu! Recordeu que sou el nostre futur, però també 
que hi ha moltes coses que podeu aprendre dels vostres 
companys i mentors. Aprofiteu els col·legis d’advocats i 
el networking per establir contactes. Aprofiteu totes les 
oportunitats!

Què el va motivar a estudiar dret?
El dret em va atraure des de molt jove. Ho veia com un 
mecanisme per ajudar la gent i marcar la diferència al 
món. Sempre he volgut que les nostres societats siguin 
diverses, inclusives i justes. Volia posar de la meva part per 
posar fi a les injustícies al món i protegir els nostres drets i 
llibertats constitucionals.



D’UN COP D’ULL

CONVENI DE COL·LABORACIÓ ENTRE L’ICAB I EL COL·LEGI 
D’ADMINISTRADORS DE FINQUES DE BARCELONA-LLEIDA
El degà de l’ICAB, Jesús M. Sánchez, i el president del Col·legi d’Administradors de Finques de Barcelona-Lleida, 
Lorenzo Viñas Periz, van signar un conveni de col·laboració el passat 8 de maig amb l’objectiu de desenvolupar 
propostes i projectes comuns en benefici dels seus respectius col·lectius professionals. En l’acte de constitució 
d’aquest acord, hi van assistir Cristina Vallejo, coordinadora de formació del Col·legi; Anabel Miró, assessora jurídi-
ca del Consell de Col·legis de Catalunya; i en representació del CAFBL Josep Navarro, vicepresident responsable 
de l’àrea Relacions Institucionals, Enrique Vendrell, assessor jurídic de la Junta de Govern i Lourdes Ciuró, cap de 
Relacions Institucionals i Difusió.

ACTE DE PRESENTACIÓ DE L’OBSERVATORI CATALÀ DE L’ARBITRATGE A L’ICAB 
El Consell de l’Advocacia Catalana va presentar el passat 17 de maig a la seu de l’ICAB, l’Observatori Català de l’Arbi-
tratge, organisme amb el qual es vol promoure l’ús de mètodes alternatius de resolució de conflictes i esdevenir un 
espai de referència en el món jurídic en relació a l’arbitratge. En aquesta etapa fundacional, formen part de l’Obser-
vatori els Tribunals d’Arbitratge adscrits als col·legis de l’advocacia de Catalunya, l’Associació Catalana d’Arbitratge, 
el Consolat de Mar, el Tribunal Català de l’Esport, el Tribunal d’Arbitratge Esportiu de Catalunya, la Junta d’Arbitratge i 
Mediació de Contractes, les Juntes arbitrals de consum municipals de Catalunya, la Junta Arbitral de Consum de Ca-
talunya i la Junta Arbitral del Transport. En representació de l’ICAB van assistir-hi, el degà de l’advocacia barcelonina, 
Jesús M. Sánchez, i el diputat responsable de l’àrea d’arbitratge i president del TAB, Frederic Munné Caterina. 
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REUNIÓ INSTITUCIONAL DEL PATRONAT DEL “MEMORIAL JOSEP SOLÉ 
BARBERÀ” A L’ICAB PER REIMPULSAR AQUEST GUARDÓ
El passat 17de maig es va celebrar a l’ICAB una reunió institucional del patronat del Memorial Josep Solé Barberà, 
amb l’objectiu de reimpulsar aquest premi que porta el nom de l’històric advocat laboralista Josep Solé Barberà i que 
té la finalitat de guardonar aquelles persones o entitats que es distingeixen en la seva actuació per la defensa dels 
drets i llibertats de les persones i dels pobles, i en especial, dels treballadors, pagesos i persones amb menys renda.
A la reunió van assistir, en representació de l’ICAB, el degà, Jesús M. Sánchez, i la diputada de la Junta de Govern 
Núria Flaquer; per part de l’Associació Catalana de Juristes Demòcrates, el seu president, Jordi Agustí i l’advocat i 
vocal de la Junta Directiva de l’ACJD, Guillem Bernat; en nom de la Comissió Obrera Nacional de Catalunya, Jonathan 
Gallego Montalbán, director del Gabinet Jurídic de CCOO i per representar el Partit Socialista Unificat de Catalunya, 
Andreu Mayayo i Artal, membre de la Secretaria Col·legiada del PSUC i catedràtic d’Història Contemporània i Món 
Actual de la Universitat de Barcelona.

L’OBSERVATORI PER LA PLENA IGUALTAT DE L’ICAB ANALITZA COM LES 
DONES HAN TRANSFORMAT L’ECONOMIA 
La diputada de la Junta de Govern de l’ICAB, tresorera i presidenta de l’Observatori per la Plena Igualtat de l’ICAB, 
Yvonne Pavía Lalauze, va presentar el passat  24 de maig del 2023 la  conferència “Dones transformant l’economia. Ac-
tivitat econòmica, costos ocults, fons Next Generation i iniciatives legislatives” amb la qual es va voler mostrar el paper 
de les dones i la transformació que aquestes han aportat a l’economia en els darrers anys, visibilitzar les desigualtats 
que aquestes pateixen per motius de gènere així com plantejar propostes per seguir avançant fins aconseguir la igualtat 
real i plena en la nostra societat. Van participar com a ponents Maria Teixidor Jufresa, presidenta de la Comissió Dona 
i Empresa de PIMEC i Carme Poveda Martínez, directora d’Anàlisi Econòmica de la Cambra de Comerç de Barcelona. 
L’advocada i membre de SWING (Sabadell Women Inspiration Group) Esther Nin Camps va moderar l’acte.
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SIGNAT UN CONVENI AMB EL COL·LEGI DE SECRETARIS, INTERVENTORS I 
TRESORERS DE L’ADMINISTRACIÓ LOCAL DE BARCELONA
El passat 30 de maig del 2023, el degà de l’ICAB, Jesús M. Sánchez, i la presidenta del Col·legi de secretaris, inter-
ventors i tresorers de l’Administració local de Barcelona (CSITAL Barcelona), Carme Torres Morales, van signar un 
conveni de col·laboració per fomentar l’organització d’activitats formatives tant per part de Col·legi de l’Advocacia de 
Barcelona vers persones col·legiades del CSITAL Barcelona i viceversa, i alhora ambdues institucions es comprome-
ten a la promoció de la mediació a Catalunya.  

CELEBRADA AL COL·LEGI L’ASSIGNACIÓ DE DESPATXOS PROFESSIONALS ALS 
JUTGES I JUTGESSES DE LA 73A PROMOCIÓ DE L’ESCOLA JUDICIAL PER TAL 
QUE CONEGUIN COM TREBALLA L’ADVOCACIA 
La sala d’actes de l’ICAB va acollir el passat 18 de juny l’acte d’assignació de despatxos de l’advocacia a l’alumnat de 
la 73a promoció de jutges/jutgesses en pràctiques de l’Escola Judicial. El degà de Jesús M. Sánchez i el director de 
l’Escola Judicial, Jorge Jiménez, van presentar aquest acte i la diputada de la Junta de Govern de l’ICAB responsable 
de la CRAJ, Paz Valles i els diputats Albert Carles i Ramón Ángel Casanova van fer l’assignació del despatx als 137 
futurs jutges que realtitzaran enguany aquestes estades en més de 60 despatxos de l’advocacia. 
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CELEBRADA AL COL·LEGI LA COMISSIÓ MIXTA MOSSOS-CRAJ ICAB
El passat 20 de juny es va celebrar al Palauet Casades una reunió de la Comissió Mixta Mossos -CRAJ ICAB arran 
del conveni de col·laboració entre ambdues Corporacions. Per part del Col·legi van assistir el degà, Jesús M. Sánc-
hez, les diputades de la Junta de Govern Carmen Valenzuela i Paz Valles, i personal tècnic de la CRAJ. Per part dels 
Mossos d’Esquadra, van participar Eduard Sallent, comissari cap de la PG-ME; Marta Fernández, comissària cap de la 
Regió Policial Metropolitana Barcelona; Josep Codina, comissari cap de la Comissaria General de Relacions Instituci-
onals, Prevenció i Mediació; Óscar Macarella, inspector de la Divisió d’Investigació Criminal; José Manuel González, 
inspector cap Àrea Regional d’Instrucció d’Atestats i Custòdia de Detinguts; Ramon Grasa, inspector cap de la Unitat 
de Coordinació amb l’Administració de Justícia i Àlex Bas, cap del Servei d’Assessorament Jurídic.

MANUELA CARMENA I ENRIC SIERRA, PROTAGONISTES DEL DIÀLEG DE 
L’OBSERVATORI DELS DRETS DE LES PERSONES DE L’ICAB SOBRE COM 
PRESERVAR LA DEMOCRÀCIA
L’exalcaldessa de Madrid, Manuela Carmena, i el director adjunt de La Vanguardia, Enric Sierra van alertar de la necessi-
tat de cuidar la democràcia des de molts punts de vista. Va ser el marc de la taula rodona celebrada el passat 22 de juny 
a l’ICAB, sota l’organització de l’Observatori del Drets de les Persones.  L’acte el van presentar Jesús M. Sánchez, degà 
de l’ICAB, i Carles McCragh, vicepresident de l’Observatori i degà emèrit del Col·legi de l’Advocacia de Girona. Erika Tor-
regrossa, copresidenta de l’ens de l’advocacia barcelonina va conduir la conversa entre els dos ponents.
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Revista española de derecho 
aeronáutico y espacial [en línia] 
Editor: Madrid: Asociación 
Española de Derecho 
Aeronáutico y Espacial (AEDAE)
ISSN: 2792-4963
Periodicitat: Anual
Primer número:  N. 1, sept. 2021
  Accés lliure Biblioteca Digital
https://aedae-aeroespacial.org/
observatorio-juridico-aeroespacial/
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Editor: Barcelona: Instituto 

Internacional de Derechos 
Humanos de España, (IIDH)
ISSN: 2952-1882
Periodicitat: Semestral
Primer número: N. 1, 2022
  Accés lliure Biblioteca Digital
http://iidhespana.org/es/
rehisdehu/sobre-la-revista/

Monogràfics:
“Guerra y paz: el ámbito 
estructural del derecho y 
sus límites”, En: Anuario de la 
Facultad de Derecho. Universidad 
de Extremadura, 2022, n. 38, p. 
27-298 
  Accés lliure Biblioteca Digital

“La Ley 18/2022 de Creación 
y Crecimiento de Empresas 
(Capitulo V sobre plataformas 
de financiación participativa y 
Capitulo VI, sección 2.ª sobre 
Capital Riesgo)”, En: Revista 
española de capital riesgo, año 17-
18, n, 4-2022/1- 2023, 87 p.    

 Versió en línia accessible 

només des de la Sala Multimèdia 
de la Biblioteca  (idem tema a n. 
343, oct.-nov. 22)

“El modelo de atención 
sanitaria multinivel. La 
cohesión y calidad del Sistema 
Nacional de Salud y el avance 
de la revolución digital en la 
sanidad”, En: Revista de derecho 
de la seguridad social. Laborum, 
2022, n. extr. 4, 452 p. 
  Accés lliure Biblioteca Digital

MONOGRAFIES

DRET ADMINISTRATIU

BOUAZZA ARIÑO, OMAR
El recurso de apelación 
contencioso-administrativo. Cizur 
Menor (Navarra): Civitas Thomson 
Reuters, 2023. [351.955(46)Bou]   

CHICO DE LA CÁMARA, PABLO 
(DIR.); FRAILE FERNÁNDEZ, 
ROSA (COORD.)
Compliance en materia 
deportiva y medidas de acción 
en favor de la política de 
género en la Nueva Ley del 
Deporte. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2023. 
[351.855.3(46):796Com]   

CRIADO SÁNCHEZ, ALEJANDRO 
JAVIER (DIR.)
Comentarios a la Ley de suelo y 
rehabilitación urbana. Cizur Menor 
(Navarra): Aranzadi Thomson Reuters, 
2023. [351.778.527(46)Com]  

CUADRADO RUIZ, M. ÁNGELES, 
MATAMOROS MARTÍNEZ, 
RAFAEL (DIR./COORD.)
Derecho militar sancionador. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2023. 3 
volums. (977-299)  

DÍAZ ARROYO, ANTONIO
Régimen jurídico de la protección 
del territorio. Valencia: Tirant lo 
Blanch, 2023. [351.777.6(46)Dia]   

FERNÁNDEZ PRIETO, MARTA 
(COORD.)
Derecho y agua en el horizonte 
2030. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2023. 
[351.79(46)Der]   

GALÁN VIOQUE, ROBERTO 
(DIR.); RUIZ OLMO, IRENE 
(COORD.)
La contratación pública sostenible 
en la Ley de Contratos del Sector 
Público. Valencia: Tirant lo Blanch, 
2023. [351.712(46)”2017”Con]   

GOSÁLBEZ PEQUEÑO, 
HUMBERTO, BUENO ARMIJO, 
ANTONIO (DIRS.)
Desregulación y regulación 
de la economía colaborativa 
en la actividad turística y las 
actividades con incidencia 
turística. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2023. 
[347.453.3(46):338.48Des]    

IGLESIAS CANLE, INÉS CELIA 
(DIR.); GONZÁLEZ FERNÁNDEZ, 
ANA ISABEL (COORD.) 
Mediación medioambiental. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2023. 
[351.777(46):304Med]   

JIMÉNEZ PINEDA, EDUARDO, 
GONZÁLEZ GRECO, DANIELA 
JAZMÍN  
Las migraciones climáticas: 
estudio desde la perspectiva 
regional y de la cooperación 
internacional. Cizur Menor 
(Navarra): Aranzadi Thomson 
Reuters, 2023.
[351.777.60Jim]   
  
LÓPEZ LÓPEZ, IGNACIO
Las relaciones entre el derecho 
de la competencia europeo y el 
deporte. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2023. 
[351.855.3(4-672UE):796Lop]   

NUÑEZ HERRARA,  
VLADIMIR ENERALDO
Las medidas cautelares  
en los procedimientos 
de extranjería. Valencia: 
Tirant lo Blanch, 2023. 

[351.756(46):347.952.45Nuñ]   
eBook  Biblioteca Digital

ORTEGA GIMÉNEZ, ALFONSO
Alegación y medios de prueba 
del derecho extranjero en España. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2023. 
[351.756(46)Ort]   Biblioteca Digital

OCHOA MONZÓ, JOSEP (DIR.); 
SIERRA RODRÍGUEZ, JAVIER 
(COORD.)
Hacia la regulación de los grupos 
de interés. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2023. 
[342.537.2(46)Hac]      

PASCUCCI DE PONTE, ENRICO, 
LÓPEZ DE GOICOECHEA 
ZABALA, JAVIER (COORDS.)
Cuestiones actuales de derecho 
biosanitario. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2023. 
[351.77(46):61Cue]  

PAZ ARIAS, JOSÉ MARÍA DE 
(DIR.); DELGADO ARRABAL, 
MARÍA LUISA (COORD.)
Estudios jurídicos sobre 
sostenibilidad: cambio climático y 
criterios ESG en España y la Unión 
Europea. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2023. 
[351.777.60(46)Est]    

PEREIRO CÁRCELES, MANUEL
La aplicación de obligaciones 
de transparencia pública a 
los sujetos privados. Cizur 
Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023. 
[657(46):35.072.7Per]    

PINTOS SANTIAGO, JAIME (DIR.)
Cinco años de la Ley de Contratos 
del Sector Público: estudio de 
situación y soluciones para su 
regulación. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2023. 
[351.712(46)”2017”Cin]      
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DRET CIVIL

Cláusula de comisión de 
apertura en préstamos 
hipotecarios: cómo reclamar y 
conseguir su devolución.  
A Coruña (Galicia): Colex, 2023. 
[347.278(46)Cla]

eBook  Biblioteca Digital

CORERA IZU,  
MARTÍN
Comentarios al nuevo modelo 
de Registro Civil.  
Cizur Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023. 
[347.181(46)Cor]   

Divorcio: ¿bien privativo 
o ganancial?: aspectos 
prácticos de la determinación 
del carácter privativo o 
ganancial de los bienes en 
la liquidación del régimen 
económico matrimonial. A 
Coruña (Galicia): Colex, 2023. 
[347.627.2(46)Div]   

eBook  Biblioteca Digital

GUTIÉRREZ VÁZQUEZ, LEIRE 
(COORD.)
Practicum propiedad 
intelectual: 2023. 
Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 
2022. [PRA]   

LARA AGUADO, 
ÁNGELES (DIR.)
Protección de menores 
en situaciones 
transfronterizas: análisis 
multidisciplinar desde 
las perspectivas de 
género, de los derechos 
humanos y de la infancia. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 
2023. [347.157(46)”2021”Pro]   

eBook  Biblioteca Digital

MAGALLÓN ELÓSEGUI, 
NEREA
La ley aplicable a la 
responsabilidad civil 
extracontractual de empresas 
por abusos de los derechos 
humanos. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2023.
[347.72:005.35Mag]   

MÉNDEZ GONZÁLEZ, 
FERNANDO P.
Evolución institucional de 
los sistemas de transmisión 
onerosa. Valencia: Tirant lo Blanch, 
2023. [347.235(46)Men]   

NORIEGA RODRÍGUEZ, 
LYDIA
La indignidad para suceder en 
el derecho común; especial 
referencia a sus causas. Cizur 
Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023. 
[347.65(46)Nor]   

VERDA Y BEAMONTE, JOSÉ 
RAMÓN DE (DIR.)
Derechos reales: (tratado 
práctico interdisciplinar). 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2023.
[347.2(46)Der]   Biblioteca Digital
 
VERDA Y BEAMONTE, JOSÉ 
RAMÓN DE (DIR.)
GPS Familia. Valencia: Tirant lo 
Blanch, 2023. [PRA]   

eBook  Biblioteca Digital

 
   DRET 
CONSTITUCIONAL
 
ARGELICH COMELLES, 
CRISTINA
Ley por el derecho a la 
vivienda. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2023. 
[351.778.53(46)Arg]   

CARPIO DELGADO, JUANA DEL, 
HOLGADO GONZÁLEZ, MARÍA 
(DIRS.); PABLO SERRANO, 
ALEJANDRO DE (COORD.)
La libertad de expresión 
asediada: delitos de odio, 
delitos de opinión, censuras 
de gobiernos y de empresas. 
Cizur Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023.
[342.727(46)Lib]   

SARRIÓN ESTEVE, JOAQUÍN
El reconocimiento y protección 
de los derechos y libertades en 
un mundo en transformación: 
¿hacia un nuevo paradigma 
constitucional?. Cizur Menor 
(Navarra): Aranzadi Thomson 
Reuters, 2023. [342.7(46)Sar]    

DRET FISCAL

CEDIEL, ANA
Tributación 4.0: los 
criptoactivos. Valencia: 
Tirant lo Blanch, 2023. 
[347.752(46):004.056.5Ced]   

eBook  Biblioteca Digital
   
Código práctico fiscal: 2023. 
Madrid: Lefebvre-El Derecho, 
2023. [PRA] 

DELGADO GARCÍA, ANA 
MARÍA (DIR.)
El mantenimiento y continuidad 
de la empresa y de su actividad 
desde la perspectiva legal y 
fiscal. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2022.
[336.22(46):347.72Man]   

Memento express Francis 
Lefebvre: novedades tributarias: 
2023. Madrid: Francis Lefebvre-
El Derecho, 2023. [336.2(46)
Mem] 

Memento práctico Francis
Lefebvre: fiscal: 2023. Madrid: 
Francis Lefebvre-El Derecho, 
2023. [PRA]   

Memento práctico Francis 
Lefebvre: IRPF: 2023. Madrid: 
Francis Lefebvre-El Derecho, 
2023. [PRA]    

MORIES JIMÉNEZ, MARÍA 
TERESA
Fiscalidad del teletrabajo. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2023. 
[331.1(46):004.7Mor]

eBook  Biblioteca Digital

PEDROSA LÓPEZ, JOSÉ CARLOS
La atribución de rentas al 
establecimiento permanente. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2023. 
[336.227Ped]   

ROVIRA FERRER, IRENE
La fiscalidad del trabajo a 
distancia. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2023. 
[331.1(46):004.7Rov]     

DRET INTERNACIONAL

FAGGIANI, VALENTINA
La protección internacional de los 
migrantes en la UE: estándares de 
tutela, límites y perspectivas de 
reforma del derecho de asilo.  
Cizur Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023.  
[351.756(4-672UE)Fag]   
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GARCÍA ANDRADE, PAULA 
(ED.)
Interacciones entre el derecho 
de la Unión Europea y el 
derecho internacional público. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2023. 
[341.1/.8(4-672UE)Int]   
  
TORRECUADRADA GARCÍA-
LOZANO, SOLEDAD, RUBIO 
FERNÁNDEZ, EVA MARÍA 
(DIRS.)
La contribución de la Corte 
Internacional de Justicia 
al imperio del derecho 
internacional en tiempos 
convulsos: aproximaciones 
críticas. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2023. 
[341.33Con]     

DRET LABORAL

GINÈS I FABRELLAS, ANNA 
(DIR.) 
Algoritmos, inteligencia 
artificial y relación laboral. 
Cizur Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023. 
[331.1(46):004.8Alg]   

Memento práctico Francis 
Lefebvre: social: 2023. Madrid: 
Francis Lefebvre-El Derecho, 
2023. [PRA]   

Pensión de viudedad: guía 
paso a paso para conocer los 
aspectos civiles y laborales 
de la pensión de viudedad. A 
Coruña (Galicia): Colex, 2023. 
[368.46(46)Pen]    

eBook  Biblioteca Digital    
 

DRET MERCANTIL
 
CASTILLO ROVIRA, PABLO
La actividad de los asesores 
de voto (proxy advisors) 

desde una perspectiva 
jurídica. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 
2023. [347.725.031(46)Cas] 
 
COHEN BENCHETRIT, 
AMANDA (DIR.)
Nuevo marco jurídico de 
la reestructuración de 
empresas en España. Cizur 
Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2022. 
[347.736.2(46)”2022”Nue]   

GARCÍA MARTÍNEZ, ANDREA
El debilitamiento de la 
función de garantía del capital 
social como mecanismo de 
protección de los acreedores. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2023. 
[347.736(46)Gar]   

MARTÍN FERNÁNDEZ, 
JAVIER, RODRÍGUEZ 
MÁRQUEZ, 
JESÚS (COORDS.)
Aspectos clave de la nueva 
regulación de las startups 
o empresas emergentes. 
Madrid: Francis Lefebvre, 2023. 
[347.72(46)(036)Asp]

MATEU-ROS CEREZO, 
RAFAEL
La independencia de criterio 
de los consejeros de las 
sociedades cotizadas: la 
reconstrucción de los 
derechos y deberes de 
los consejeros externos 
dominicales e independientes. 
Cizur Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023. 
[347.72.036(46)Mat]   

Memento práctico Francis 
Lefebvre: sociedades limitadas: 
2023-2024. Madrid: Francis 
Lefebvre, 2023. [PRA]   

PAVÍA LALAUZE, YVONNE, 
MAGDALENA, MIRIAM 
El concurso sin masa. Las 
Rozas (Madrid): Sepín, 2023. 
[347.736.53(46)”2022”Pav]   

DRET PENAL

GARCÍA RIVAS,  
NICOLÁS (DIR.)
Criminalización del 
radicalismo violento: un 
debate europeo.  
Madrid: Iustel, 2022.
[343.341(=411.21)Cri] 

JORDÁN DÍAZ-RONCERO,  
Mª JOSÉ
La calificación de los delitos 
de violencia de género como 
crímenes de lesa humanidad. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2023. 
[343.615Jor]

eBook  Biblioteca Digital

LÓPEZ GARCÍA-NIETO,  
ISABEL
Dispensa de la obligación de 
declarar en casos de violencia 
de género: objeciones a sus 
últimas reformas legislativas. 
Las Rozas (Madrid): Sepín, 
2023. [343.615(46)Lop]

MALVÁREZ PASCUAL, LUIS 
ALBERTO
La ocultación de las ventas 
en la era de la digitalización: 
estudio de las medidas 
dirigidas a evitar el fraude 
fiscal derivado de la 
utilización del software de 
doble uso.  Cizur Menor 
(Navarra): Aranzadi Thomson 
Reuters, 2022.  
[343.359(46)Mal]   

MATA BARRANCO, NORBERTO 
J. DE LA, PÉREZ MACHÍO, ANA 
ISABEL (DIRS.)
Personas vulnerables y tutela 
penal. Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 
2023. [347.9(46):342.722Per]   

MORENO ACEVEDO, ROSMARI
Los delitos de pornografía 
infantil: especial 
relevancia al tipo básico 
y tipos cualificados. Cizur 
Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023. 
[343.546(46)”2022”Mor]   

MUÑOZ SÁNCHEZ, JUAN, 
GARCÍA PÉREZ, OCTAVIO, 
CEREZO DOMÍNGUEZ, ANA 
ISABEL [I 1 MÉS] (DIRS.)
Estudios político-
criminales, jurídico-penales 
y criminológicos: libro 
homenaje al profesor José 
Luis Díez Ripollés. Valencia: 
Tirant lo Blanch, 2023. 
[343.2(46)Est] 
 
VALVERDE-CANO, ANA BELÉN
Más allá de la trata: el 
derecho penal frente a la 
esclavitud, la servidumbre 
y los trabajos forzados. 
Valencia: Tirant lo Blanch, 2023. 
[343.544(46)”2015”Val]   
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RECENSIONS
 

 
La defensa frente al phishing: guía práctica 
sobre el phishing y la defensa que frente 
al mismo ofrece nuestro ordenamiento 
jurídico. A Coruña (Galicia): Colex, 2023. 
[343.72(46)”2015”:004.7Def] 
 eBook  Biblioteca Digital

L’obra que avui recomanem constitueix una guia pràctica 
sobre el phishing i la defensa que front el mateix ofereix 
el nostre ordenament jurídic. Per definició conceptual, 
el phising és una tècnica emprada per ciberdelinqüents 
amb la finalitat d’enganyar les persones per tal que 
facilitin informació o personal confidencial. Com saben 

els experts en aquesta matèria, existeixen diverses modalitats de phising però la 
més habitual és aquella en què el delinqüent suplanta la identitat d’una persona 
o d’una entitat. L’índex de la guia que avui recomanem abasta des de la limitació 
bàsica del concepte fins a la breu referència a altres delictes informàtics amb els 
quals pot concórrer, havent analitzat prèviament els diferents tipus del delicte, el 
seu incardinament en el Codi Penal, defensa i anàlisi jurisprudencial. En definitiva, 
ofereix al professional totes les eines necessàries (inclosos esquemes, resolució de 
conflictes i formularis), per tramitar reclamacions d’afectats per aquest delicte i exigir-
ne responsabilitats.

LÁZARO GONZÁLEZ, ISABEL E. (COORD.)
La gestación subrogada: una mirada 
multidisciplinar. Las Rozas (Madrid): Sepín, 
2023. [347.63(46):340.614Ges] 

Llibre que aborda un tema de la màxima actualitat jurídica 
i social, que sorgeix a partir de la investigació i estudi 
d’aquest fenomen en auge, per un grup d’experts en 
diferents especialitats i que, per aquest motiu, disposa 
d’una vessant tant multidisciplinar. La seva estructura és 
simple però alhora útil i didàctica; s’analitza el fenomen 
real i les seves implicacions amb una aproximació des 

de l’antropologia, l’ètica, la bioètica i la psicologia. Posteriorment, s’incideix en tots els 
aspectes jurídics de les diferents relacions contractuals que concorren, i el cercle es 
tanca amb el testimoni que ens apropa als veritables protagonistes. Aquesta obra coral 
imprescindible per a tots els professionals de l’advocacia (i especialment per aquells 
que es dediquen al dret de família), disposa d’un exhaustiu índex de continguts en 
el qual, a banda de la triple perspectiva abans esmentada, inclou la comparativa de 
la gestació subrogada en l’ordenament jurídic espanyol i en dret comparat,  així com 
l’anàlisi de la jurisprudència del TS i del TDHE en aquesta matèria.

RAMOS GIL DE LA HAZA, ANDY, ORTEGA 
BURGOS, ENRIQUE (DIRS.)
Derecho de los videojuegos: aspectos 
jurídicos y de negocio. Cizur Menor 
(Navarra): Aranzadi Thomson Reuters, 2023. 
[347.78(46):796Der]  

Aquesta obra aborda de forma transversal tots els 
aspectes jurídics i de negoci dels videojocs, incloent 
qüestions de propietat intel·lectual i industrial, drets de 
la pròpia imatge, publicitat, consumidors, protecció de 
dades, dret laboral, fiscal, assegurances i metavers. Inclou 

igualment, aspectes jurídics i de negoci, amb un estudi transversal dels aspectes 
jurídics dels videojocs, amb l’exposició dels seus agents claus, fluxos de contractació i 
de negoci. La industria dels videojocs acapara actualment un gran volum amb termes 
econòmics, no obstant, per la seva novetat, disposa de literatura jurídica escassa; per 
aquest motiu el tractat recomanat pretén oferir una visió  comprensiva i transversal 
dels continguts referenciats. El llibre es pot adquirí en format electrònic amb un 
sistema d’interactuació del contingut molt innovador.

DRET PROCESSAL
 
ÁGUILA MARTÍNEZ, JESÚS 
DEL
Solución extrajudicial de 
conflictos en materia de 
consumo y vías alternativas 
a la jurisdicción. Cizur Menor 
(Navarra): Aranzadi Thomson 
Reuters, 2023.
[347.731(46):304Agu]   

FONTESTAD PORTALÉS, 
LETICIA
Nuevo procedimiento de 
resolución alternativa 
de litigios en materia de 
derechos de los usuarios  
de transporte aéreo:  
análisis crítico de la Orden 
TMA-201-2022. Cizur 
Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023. 
[347.731(46):304Fon]   

JIMÉNEZ CONDE, FERNANDO, 
BANACLOCHE PALAO, 
JULIO, GASCÓN INCHAUSTI, 
FERNANDO (DIRS.); 
SCHUMANN BARRAGÁN, 
GUILLERMO (COORD.)
Logros y retos de la justicia 
civil en España. Valencia: Tirant 
lo Blanch, 2023. 
[347.97(46)Log]   

Memento práctico Francis 
Lefebvre: procesal: 2023. 
Madrid: Francis Lefebvre 
- El Derecho, 2023. [PRA]  

Reclamación de honorarios 
por abogados: guía sobre la 
fijación y reclamación de los 
honorarios de abogados. A 
Coruña (Galicia): Colex, 2023. 
[PRA-347.965.7(46)Rec]   

eBook Biblioteca Digital

DRETS DIGITALS
 
GONZÁLEZ PULIDO, 
IRENE
El registro remoto como 
diligencia de investigación 
tecnológica de la 
ciberdelincuencia.   
Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson Reuters, 2023. 
[343.72(46)”2015”:004.7Gon]   

MARTÍNEZ VELENCOSO, LUZ 
M., PLAZA PENADÉS, JAVIER 
(DIRS.)   
Retos normativos del 
mercado único digital 
europeo. Valencia: 
Tirant lo Blanch, 2022. 
[347.7(4-672UE):004.7Ret]   

MUÑOZ PÉREZ, ANA 
FELÍCITAS
Las DAOs y el reto de 
controlar al algoritmo. Cizur 
Menor (Navarra): Aranzadi 
Thomson Reuters, 2023. 
[347.74(46):004.65Muñ]   

PITA GRANDAL, ANA MARÍA, 
MALVÁREZ PASCUAL, LUIS 
ALBERTO, RUIZ HIDALGO, 
CARMEN (DIRS.)
La digitalización en los 
procedimientos tributarios 
y el intercambio automático 
de información. 
Cizur Menor (Navarra): 
Aranzadi Thomson  
Reuters, 2023. 
[336.225.6(46):004.6Dig]   



ENTRE NOSALTRES

En aquesta ocasió destaquem el perfil de CARLES 
SENTÍS ANFRUNS que ens ha facilitat el company 
Ramon Felipo.

Carles Sentís Anfruns, (Barcelona 1911-2011).          
Advocat, periodista i polític.

Va començar la carrera de Dret a la Universitat de 
Barcelona el curs 1930-31, el de la proclamació de la II 
República, una promoció amb companys com: Salvador 
Espriu, Ignasi Agustí, Josep M. Font Rius, Josep M. 
Boix Selva, Félix Torres, Marín Mir, Víctor Torres, Ramon 
Felipo, Salvador Samà  o Teresa Argemí. Els anys uni-
versitaris van ser marcats pels esdeveniments polítics; 
el darrer curs de la carrera, amb els fets del 6 d’octu-
bre de 1934, fou detingut al Palau de la Generalitat on 
treballava a la Conselleria de Finances de Martí Esteva, 
i fou empresonat als vaixells, primer “Ciudad de Cádiz” 
i després a l’“Uruguay”; estant empresonat va acabar 
la carrera de Dret. Posteriorment es va traslladar a París 
a estudiar a la Universitat de la Sorbona. 

L’aixecament militar franquista el va sorprendre a Bar-
celona, però va poder exiliar-se a França on va col·la-
borar amb el servei d’espionatge dels revoltats, creat 
per Francesc Cambó SIFNE (“Servicios de Informa-
ción Frontera del Norte Oeste de España”), entre el 
quals també hi participava Josep Pla (Carles Sentís, 
Memòries d’un espectador, editat per La Campana, 
2006). L’any 1937 va retornar a Espanya per Sant Se-
bastià i es va incorporar a l’exèrcit del general Franco. 

Sempre va estar vinculat a l’Ateneu Barcelonès forma-
va part de la Penya Gran en què hi participaven: Pere 

Comas, Josep Maria Lladó, Valls i Taverner, Martí de Ri-
quer... Als anys 80 va formar part de la seva Junta com a 
vocal sent el president l’advocat Josep Andreu i Abelló.

Com a periodista va publicar a nombrosos mitjans de 
comunicació com:  La Publicitat,  L’Instant, La Veu de 
Catalunya o Mirador durant la República; després a 
l’ABC,  La Vanguardia, Tele/eXpres i l’Avui. I també va 
col·laborar amb Ràdio Barcelona.

Durant la II Guerra Mundial va exercir de correspon-
sal bèl·lic de les forces aliades al nord d’Àfrica amb el 
general De Gaulle, i l’any 1960 l’esmentat general, li va 
concedir la Legió d’Honor.                                                                                                              

Va  assistir a l’alliberament del camp de concentra-
ció nazi de Dachau per l’exèrcit nord-americà i a les 
sessions dels Judicis de Nuremberg, fou correspon-
sal durant alguns anys a Nova York i París, com també 
director de l’agència de notícies EFE i degà del Col·legi 
de Periodistes de Catalunya. 

L’any 1977 fou escollit diputat a les eleccions generals 
al Congrés dels Diputats pel partit d’Unió de Centre 
Democràtic (UCD), essent reelegit en les eleccions de 
1979. Sentís va contribuir al restabliment de la Ge-
neralitat de Catalunya i al retorn del president Josep 
Tarradellas. El mateix any fou nomenat conseller sense 
cartera del primer govern Tarradellas. 

La seva tasca jurídica va venir amb la incorporació 
l’any 1941 al Col·legi d’Advocats de Barcelona (actual-
ment de l’Advocacia) com a no exercent i amb despatx 
al carrer de Diputació, però del 1956 al 1964 consta 
com a exercent. L’any 1965 de nou com a no exercent 
amb despatx al carrer de Còrcega, Panamà o Passeig 
de Gràcia. Des de l’any 1993 no consta com a mem-
bre del Col·legi. 

Ramon Felipo
Col·legiat Núm: 14.755
 

Seguim amb l’espai ENTRE NOSALTRES que obrim 
a tots els companys i companyes que vulguin traslladar-
nos propostes, i que té per finalitat glossar perfils de 
persones col·legiades al llarg de la història de l’ICAB, 
i que iniciant la seva trajectòria laboral de forma 
anònima, posteriorment van destacar per les seves 
trajectòries polítiques, històriques o culturals al marge de 
l’exercici de la professió.

IL·LUSTRES COL·LEGIATS:               

CARLES SENTÍS ANFRUNS 



Som la teva solució per protegir els teus ingressos, 
la teva salut, la teva família i el teu futur.

Delegació ICAB
C. Mallorca, 283
08037 BARCELONA
Tel. 900 05 22 75

www.altermutua.com
@altermutua

Ningú et cuidarà com nosaltres




